


















































































































































































































































































پنج شنبه 25 آبان 1402 -16 نوامبر 2023 -2 جمادی الاول  1445 - شماره  27038

خبر

در  چیزی  هر  از  بیش  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
جامعه نیازمند عقلانیت عمومی هستیم و اگر انتقادی هم مطرح 

می شود باید مبتنی بر دانش، مهارت و اندیشه باشد.
کتاب،  روز  بزرگداشت  ملی  آئین  در  قالیباف  محمدباقر 
کتابخوانی و کتابدار اظهار داشت: کمتر جمع هایی داریم که 

ما مردها فرصت را به خانم ها داده باشیم.
وی بیان کرد: ما مسئولان قدر بانوان کشور و ظرفیت هایی را 
زمینه های مختلف  به درستی در  باید  مانده است،  مغفول  که 
بشناسیم و فرصت ها را برای آنان فراهم کنیم. بانوان به ویژه 
بیشترین  می توانند  فرهنگی  و  آموزشی  تربیتی،  در حوزه های 

نقش را ایفا کنند.
رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: خانواده هایی که امروز 
مواجه  با چالش  معیشتی و مسکن خود  نیازهای  تأمین  برای 
هستند، حق دارند که از سبد فرهنگی فاصله بگیرند و با درگیر 
شدن به دغدغه های معیشتی، سبد فرهنگی را از یاد می برند و 

عوارض آن برای کشور و خانواده خواهد بود.

وی با اشاره به اینکه نهاد کتابخانه ها یک نهاد عمومی است 
که باید جور بار فرهنگی را در سبد خانواده ها بر دوش بکشد، 
گفت: خیلی از کارها نیاز به پول ندارد، بلکه نیازمند همکاری 
و هماهنگی بین دستگاهی دارد. همه شهرداری ها و شهرداران 
به ویژه فرهنگ کتابخوانی  فرهنگی  را در حوزه  نقش مهمی 

بر عهده دارند.
و  همدلی  با  کرد:  تصریح  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
کتابخوانی  حوزه  برای  شهرداری  بستر  از  می توان  همکاری 
با  کشور  در  کتابخانه   ۶۰۰ از  بیش  امروز  کرد.  استفاده 
کتاب  و  تاکسی  کتاب  مترو،  کتاب  مانند  مختلف  عنوان های 
اتوبوس شکل گرفته و در سراهای محله هم کتابخانه تشکیل 
گفت  باید  که  محله  سرای  چرا  می گفتند  عده ای  است.  شده 
حتماً مدرسه و مسجد پیشروتر از نهاد کتابخانه است، اما ما 
باید رویکرد محله محور داشته باشیم و در هر محله، مسجد، 
ابعاد  از  و  داشته  هم پوشانی  می توانند  کتابخانه  و  مدرسه 

مختلف محله را پیشرو کنند.

نیازمند  جامعه مان  در  چیزی  هر  از  بیش  داشت:  اظهار  وی 
مخالفان  و  منتقدانن  اگر  حتی  ما  هستیم.  عمومی«  »عقلانیت 
جدی هم داشته باشیم، اگر آن ها هم مبتنی بر دانش، مهارت 
و اندیشه با ما مخالفت کنند و انتقاد کنند، برای ما بهتر است 
از همراهی کسانی که با ما همراهی کنند و مجهز به دانش و 

عقلانیت نباشند.
برای  پول  نیازمند  جاها  از  بسیاری  در  کرد:  تاکید  قالیباف 
است  ممکن  ساختمان  یک  بلکه  نیستیم،  کتابخانه  ساخت 
قانون گذاری  به  نیاز  موارد  از  خیلی  باشد.  بلاتکلیف  سال ها 
ندارد، از سوی دیگر قانونی که نوشته می شود باید اجرا شود. 
اگر ما می خواهیم جامعه آگاه و خلاق داشته باشیم، باید در 
حوزه حکمرانی و مدیریتی به این همدلی و همفکری توجه 

کنیم.
وی افزود: بنده به عنوان یک شهروند و یک خدمت گزار در 
مجلس شورای اسلامی تلاش کردم در مسیر تصویب برنامه 
هفتم این نکات را لحاظ کنم. قطعاً دولت و مجلس شورای 
از  ما  گاهی  اما  دارند،  توجه  فرهنگی  موضوعات  به  اسلامی 
رئیس  به عنوان  بنده  نمی کنیم.  استفاده  به خوبی  داشته هایمان 
سراسر  کتابخانه های  عمومی  نهاد  اساسنامه  موضوع  مجلس 
را که  این طرح  با همکارانم  و  دنبال می کنم  را حتماً  کشور 
در کمیسیون فرهنگی آماده شده است، پیگیری خواهیم کرد 

تا به سرانجام برسد.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه قطعاً اولویت اول 
ما در حوزه فرهنگی کتابخوانی است، گفت: پس از آن محتوا 
نیز حائز اهمیت است و قطعاً مسائل اخلاقی خط قرمز ماست. 
محتوا نیز مهم است، اما گاهی از ظرفیت ها و چهره های برجسته 

در این عرصه به دلایل مختلف به درستی استفاده نمی شود.
باغ  مجموعه  به  پیش  دو سال  بنده حدود  کرد:  بیان  قالیباف 
اتفاق  آنجا  آنچه  اما  رفتم  است،  بزرگی  مجموعه  که  کتاب 
می افتد بیشتر به ضد فرهنگ شبیه بود تا به کارهای فرهنگی؛ 
اول باید از ظرفیت های موجود به درستی استفاده کنیم، سپس 
هم  دست  به  دست  همه  برویم.  نداریم  که  چیزهایی  فکر  به 

دهیم تا این تحول را در حوزه فرهنگی رقم بزنیم.

وزیر کشور گفت: »دولت« مطلقا در رد صلاحیت ها دخالت 
مشارکت  با  انتخابات  خواهد  می  دلمان  اصلا  ما  و  نداشت؛ 
شدگان  ردصلاحیت  شکایات  به  باید  و  باشد؛  حداکثری 

رسیدگی شود. 
نمایشگاه  افتتاح  آیین  حاشیه  در  کشور  وزیر  وحیدی  احمد 
روایت پیشرفت در شهر قم، در پاسخ به سؤال خبرنگار ایلنا 
مطرح شده  اعتراضات  مورد  در  »نظر شما  پرسید  که  قم  در 
انتخابات  برای  گرفته  صورت  های  صلاحیت  رد  به  نسبت 
اظهار  اجرایی چیست؟«،  مجلس دوازدهم توسط هیئت های 
داشت: آن چه در مورد انتخابات صورت گرفته، هیئت های 
انجام  را  خودشان  کار  هستند،  مستقلی  های  هیئت  اجرایی 

دادند.
دلایل  تواند  می  دارد،  اشکالی  الان  که  کس  هر  افزود:  وی 
آن را از هیئت های اجرایی بخواهد و هیئت های اجرایی هم 
رد صلاحیت  کاندیداهای  به  را  این دلایل  به  هستند  موظف 
ببینند؛ این مرحله اول  شده بدهند و کاندیداها این دلایل را 
است و این تازه شروع کار است می توانند کسانی که احیانا 

رد صلاحیت شدند و یا تأیید احراز نشدند بروند به مراحل 
بعدی، چون  مراحل  در  است که  متصور  این  کاملا  و  بعدی 
در این مرحله اول ممکن است مدارک کامل نبوده، و فرصت 
۱۰ روزه بیشتر نبوده، فرصت هست در آن جا مجدد بررسی 
و  مسائل شان حل  و  بگیرند  اشکال  و  کنند  و شکایت  شود 

فصل شود.
وزیر کشور خاطرنشان کرد: این که برخی می گویند دولت 

باعث این رد صلاحیت ها بوده، باید بگویم که دولت مطلقا 
در این کار دخالت نداشته است؛ این یک نوع بداخلاقی است؛ 
البته نمایندگانی که رد صلاحیت شدند غیر از دو نفر )آن چه 

که در ذهن من هست(، راجع به موضوع اظهار نظر نکردند.
وی اضافه کرد: غیر از برخی نمایندگان فعلی مجلس که رد 
صلاحیت شدند، دولت به هیچ وجه هیچ نقشی نداشته است؛ 
اصلا ما دلمان می خواهد حداکثر مشارکت وجود داشته باشد.

وحیدی یادآور شد: این که نسبت می دهند این رد صلاحیت 
منتقدین دولت  از طرف دولت است، عنوان می کنند که  ها 
رد صلاحیت شدند؛ این خلاف واقع است؛ خیلی از کسانی 
که الان ممکن است جز رد صلاحیت شدگان نمایندگان فعلی 
باشد، جز همکاران و دوستان دولت هستند و این اظهارات، 

اظهارات درستی نیست.
وی گفت: امیدواریم که انشاالله دوستان منصفانه برخورد کنند؛ 
واقعیت این است که هیئت های اجرایی دلایلی دارند که باید 
معترضان به تصمیم هیئت های اجرایی، شکایت کنند و این 

شکایات هم رسیدگی شود.

بانک های  تومانی  میلیارد  هزار   ۲۶ جریمه  از  اقتصاد  وزیر 
متخلف در حوزه اعطای تسهیلات موضوع قانون جهش تولید 

مسکن خبر داد.
احسان خاندوزی اظهار کرد: در تبصره ۵ ماده ۴ قانون جهش 
مسکن در مورد بخش تسهیلات بانکی که باید بانک ها برای 
حوزه مسکن بپردازند، یک ضمانت اجرایی در نظر گرفته شده 
بر این مبنا که اگر نسبت به سهمیه ای که بانک مرکزی معرفی 
به  نپردازند  را  درصدی   ۲۰ لازم  تسهیلات  بانک ها  می کند، 
سمت  از  شده  تعهد  عدد  پنجم  یک  همان  معادل  جریمه ای 
جریمه  این  مبلغ  و  شوند  جریمه  باید  مالیاتی  امور  سازمان 
هم وارد صندوق ملی مسکن خواهد شد تا مجدد در حوزه 

ساخت و عرضه و تولید مسکن به کار گرفته شود.
این  اول  سال  برای  افزود:  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر 

قانون -از مهر ۱۴۰۰ تا شهریور ۱۴۰۱- سازمان امور مالیاتی 
میلیارد  هزار   ۵۹ حدود  که  داد  انجام  را  لازم  رسیدگی های 
نظر  در  متخلف  بانک های  محکومیت  برای  اولیه  رأی  تومان 
در  تومان  میلیارد  هزار   ۲۶ رقم حدود  این  از  که  گرفته شد 
مرحله تجدیدنظر قطعی شد. امیدوایم ظرف روزهای آینده به 
محض این که هیئت هم عرض ابلاغ و مطالبه نهایی و قطعی 

را صادر کند، بانک ها این جریمه را بپردازند.
تهیه شده  گزارش  اساس  بر  واقع  در  داد:  توضیح  خاندوزی 
از عملکرد ۲۵ بانک تا ۱۵ آبان ماه سال جاری بر مبنای رأی 
تجدید نظر دادرسی انجام شده، ۲۶ هزار و ۲۶۳ میلیارد تومان 

جریمه برای بانک های متخلف نهایی شده است.
وی ادامه داد: حتی برای عدم پرداخت این جریمه قانونی هم 
ابزارهای اجرایی کافی در اختیار دولت و سازمان امور مالیاتی 

بگذرد  آن ها  استنکاف  از  مدتی  که  این  محض  به  که  است 
دولت  اختیار  در  که  اجراییات  روش های  طریق  از  می تواند 

است آن را از حساب بانک ها برداشت کند.
از  غیر  کشور  بانک های  تمام  قانون  کرد:  تصریح  خاندوزی 
بانک های تخصصی را مکلف کرده که تسهیلات  از  تعدادی 
مسکن را بپردازند. در مورد تمام شبکه بانکی که تخلف داشتند، 
مسکن،  ملی،  بانک های  از  غیر  شده  صادر  نظر  تجدید  رأی 
به  که  نوین  اقتصاد  و  رفاه  تجارت،  ملت،  آینده،  خاورمیانه، 
رأی بدوی اعتراض کردند، بنابراین رأی در مرحله تجدیدنظر 
است و ظرف روزهای آینده در خصوص این بانک ها هم حکم 
بانک های متخلف در  تمام  بنابراین  قطعی صادر خواهد شد. 
روزهای آینده باید جریمه ای که در قانون در نظر گرفته شده 

برای تسهیلات مسکن را بپردازند.

بیان  با  دستی  صنایع  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  وزیر 
با دستور رئیس جمهور ورود  اینکه در جلسه هیات دولت 
الله  آیت  گفت:  شد،  آزاد  کشور  به  تفریحی  شناورهای 
ورود  برای  مانعی  که  داد  دستور  وزارت صمت  به  رئیسی 

شناورهای تفریحی به کشور ایجاد نشود. 
هیات  جلسه  حاشیه  در  چهارشنبه  روز  ضرغامی  عزت الله 
دولت اظهار داشت: شب یلدا و چهارشنبه سوری سر جای 

خود هستند و این دو آئین تغییرپذیر نیست.
تاکید  شد،  جهانی  ثبت  امسال  یلدا  شب  اینکه  بیان  با  وی 
کرد: دو آئین شب یلدا و چهارشنبه سوری از ابتدا بوده و 

تا آخر هم خواهد بود.
افزود:  دستی  صنایع  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  وزیر 

پیوند  و  میهمانی  فرهنگ  ترویج  »روز  عنوان  با  یلدا  شب 
آیین  برگزاری  زمان  که  سال  آخر  سه شنبه  و  خویشان«  با 
تکریم  روز   « عنوان  به  است  چهارشنبه سوری  باستانی 

انقلاب  عالی  شورای  مصوبه  اساس  بر  که    » همسایگان 
شدند،  ثبت  کشور  رسمی  تقویم  در  است  قرار  فرهنگی 
دو  این  درباره  بیشتر  توضیح  صرفا  و  نیست  بدی  اقدام 

است. مناسبت 
رئیس  با دستور  ضرغامی خاطرنشان کرد: در جلسه دولت 

جمهور ورود شناورهای تفریحی به کشور آزاد شد.
وی عنوان کرد: رئیس جمهور به وزارت صمت دستور داد 
ایجاد  کشور  به  تفریحی  شناورهای  ورود  برای  مانعی  که 

نشود.
وی تصریح کرد: هم اکنون سرمایه گذارانی هستند که می 
در  و  کنند  فعالیت  دریایی  گردشگری  حوزه  در  خواهند 

حوزه شناورهای تفریحی قرارداد بسته اند.

قالیباف در آئین ملی بزرگداشت روز کتاب: 

 نیازمند عقلانیت عمومی در جامعه هستیم 

وزیر کشور :

دولت مطلقا در رد صلاحیت ها دخالت نداشت 

ضرغامی: 

ورود شناورهای تفریحی به کشور آزاد شد

جریمه ۲۶ هزار میلیارد تومانی بانکهای متخلف در حوزه تسهیلات مسکن 

رئیس سازمان صداوسیما از راه اندازی ۲۰۰ کانال تلویزیونی 
مجلس  دوره  دوازدهمین  انتخابات  داوطلبان  تبلیغات  برای 

شورای اسلامی خبر داد.
پیمان جبلی در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران 
حوزه های  برای  تلویزیونی  کانال های  طراحی  به  اشاره  با 
 ۲۰۰ طراحی  حال  در  صداوسیما  داشت:  اظهار  انتخابیه، 
علاوه  که  است  انتخاباتی  حوزه های  برای  تلویزیونی  کانال 
انتخاباتی  حوزه های  برای  شبکه   ۲۰۰ استانی،  شبکه های  راه اندازی شود.بر 

انتخابات  قانون  اصلاح  به  توجه  با  افزود:  ملی  رسانه  رئیس 
مجلس شورای اسلامی، این اجازه به صداوسیما داده شده تا 
از ظرفیت خود برای تبلیغات داوطلبان مجلس شورای اسلامی 

استفاده کند.
جذاب  برنامه های  تولید  دنبال  به  درازمدت  در  گفت:  جبلی 
برنامه های  زمینه  این  در  و  هستیم  فلسطین  درباره  فراگیر  و 
متعددی وجود دارد که دوستان ما در تلاش هستند اقدامات 

لازم را انجام دهند.

جبلی در حاشیه جلسه هیئت دولت خبر داد

راه اندازی ۲۰۰ کانال تلویزیونی برای تبلیغات داوطلبان مجلس

سخنگوی دولت :
به  زودی تدوین لایحه بودجه 
۱۴۰۳ در دولت نهایی می شود

سال  بودجه  لایحه  تدوین  شدن  نهایی  از  دولت  سخنگوی 
۱۴۰۳ طی دو جلسه آتی دولت خبر داد.

اظهار  دولت،  هیئت  جلسه  حاشیه  در  جهرمی  بهادری  علی 
داشت: در جلسه هیئت دولت، وزیر فرهنگ و ارشاد گزارشی 
از حمایت دولت در حوزه کتاب و اقداماتی که در این حوزه 

انجام شده است، ارائه داد.
وی ادامه داد: ادامه بررسی لایحه بودجه سال بعد در جلسه 
متون  بررسی  اول  دور  تقریباً  و  شد  انجام  دولت  هیئت 
پیش بینی  رسید.  پایان  به  بودجه  و  برنامه  سازمان  پیشنهادی 
این است که در یکی دو جلسه آینده، سند بودجه نهایی شود.

سخنگوی دولت افزود: در جلسه امروز گزارشی هم از سوی 
از  حمایت  میزان  درباره  جمهوری  ریاست  علمی  معاونت 
نخبگان و شرکت های دانش بینان ارائه شد که وزارت نفت 
رتبه اول در این حمایت ها را به دست آورده است و وزارت 

نیرو هم رتبه دوم را کسب کرد.

اوجی در حاشیه جلسه هیأت دولت:
در حال مذاکره با ترکمنستان برای 
عقد یک قرارداد گازی بزرگ هستیم

ترکمنستان  با  کشورمان  گازی  سوآپ  قرارداد  نفت:  وزیر 
برقرار است و برای عقد یک قرارداد گازی بزرگ تر با این 

کشور در حال مذاکره هستیم.
و  قراردادها  شرایط  خصوص  در  نفت  وزیر  اوجی  جواد 
تعاملات گازی ایران با ترکمنستان در آستانه زمستان، گفت: 
ترکمنستان  با  کشورمان  گازی  سوآپ  قرارداد  خوشبختانه 
برقرار است و برای عقد یک قرارداد گازی بزرگ تر با این 

کشور در حال مذاکره هستیم و امیدواریم به نتیجه برسد.
داشت:  اظهار  هوا،  آلودگی  موضوع  خصوص  در  وی 
خوشبختانه وزارت نفت در دولت سیزدهم کار کیفی سازی 
فرآورده های نفتی در پالایشگاه ها جاری را شروع کرده و آن 
را انجام می دهیم. در این خصوص یکی دو ماه پیش بود که 
در اصفهان با حضور رئیس جمهور واحد تولید روزانه ۲۰ 

میلیون لیتر گازوئیل یورو پنج را به بهره برداری رساندیم.
بحث  هم  کشور  پالایشگاه های  سایر  در  کرد:  تاکید  وی 
چند  هر  می کنیم،  پیگیری  جدی  صورت  به  را  کیفی سازی 
تلاش  در  اما  است  استاندارد  ما  پالایشگاه های  محصولات 

برای افزایش سقف این استانداردها هستیم.

وزیر ارتباطات در پنجمین جلسه کمیته نظارت بر اجرای پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند گفت: امیدوارم به زودی در وزارت 
هوشمندسازی  حوزه  در  خوب  اتفاقی  شاهد  کشاورزی  جهاد 
ارائه خدمات باشیم که مردم بتوانند بیش از گذشته طعم شیرین 

استفاده از فناوری را در این حوزه نیز بچشند. 
قانون   ۷ تبصره  ج  بند  اجرای  نظارتی  کمیته  جلسه  پنجمین 
و  دولت  خدمات  هوشمندسازی  به  که   ۱۴۰۲ سال  بودجه 
دارد  اختصاص  هوشمند  دولت  خدمات  ملی  پنجره  راه اندازی 
با حضور عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات؛ 
محمدعلی نیکبخت، وزیر جهاد کشاورزی؛ میثم لطیفی، معاون 
رئیس جمهوری و رئیس سازمان اداری و استخدامی و معاونان 

رئیس سازمان برنامه وبودجه برگزار شد.
در این جلسه وضعیت انجام الزامات قانون برنامه ششم توسعه، 
فناوری  اجرایی  شورای  مصوبات  و   ۱۴۰۲ سال  بودجه  قانون 
جهاد  وزارت  هوشمند  خدمات  ارائه  حوزه  در  اطلاعات 
ملی  پنجره  بستر  بر  تابعه  شرکت های  و  سازمان ها  کشاورزی، 

خدمات دولت هوشمند مورد بررسی قرار گرفت.
در ابتدای این جلسه گزارش نظارتی حوزه کلان هوشمندسازی 
کاربران  میزان  آن  اساس  بر  که  شد  ارائه  دولتی  دستگاه های 
خدمات  ملی  پنجره  از  خدمات  دریافت کننده  و  کرده  ثبت نام 

دولت هوشمند، ۲۸ میلیون نفر اعلام شد.
در ادامه نیز وضعیت ارائه خدمات برخط وزارت جهاد کشاورزی 
از طریق پنجره واحد خدمات دولت هوشمند در حضور معاونان 
وزیر جهاد کشاورزی و روسای سازمان های دامپزشکی؛ شیلات 
ایران؛ منابع طبیعی و آبخیزداری؛ امور اراضی کشور؛ تحقیقات، 
آموزش و ترویج کشاورزی؛ امور عشایر؛ حفظ نباتات کشور و 
تعاون روستایی و نیز دلایل عدم ارائه خدمات هوشمند برخی 

سازمان ها و شرکت های تابعه مورد بررسی قرار گرفت.
با  را  جلسه  این  برگزاری  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 
سازمان ها  روسای  و  معاونان  کشاورزی،  جهاد  وزیر  حضور 
اهمیت  درک  از  نشان  را  وزارتخانه  این  تابعه  شرکت های  و 
هوشمندسازی ارائه خدمات بر بستر پنجره واحد خدمات دولت 
هوشمند در این مجموعه دانست و ضمن تشکر از وزیر جهاد 
باروحیه  امیدوارم  کرد:  خاطرنشان  معاونانش،  و  کشاورزی 
وزارت  در  به زودی  داریم،  سراغ  مجموعه  این  در  که  جهادی 
هوشمندسازی  حوزه  در  خوب  اتفاقی  شاهد  کشاورزی  جهاد 
از  استفاده  شیرین  طعم  بتوانند  مردم  که  باشیم  خدمات  ارائه 

فناوری را در این حوزه بیش از گذشته بچشند.

رئیس سازمان حفاظت از محیط زیست گفت: در سفر هیأت 
اقتصادی طالبان به ایران، برای اولین بار طالبان پذیرفت که 

حقابه ایران رهاسازی شود.
در  زیست  محیط  از  حفاظت  سازمان  رئیس  سلاجقه  علی 
در  گفت:  خبرنگاران  جمع  در  دولت  هیأت  جلسه  حاشیه 
سفر هیأت اقتصادی طالبان به ایران، برای اولین بار طالبان 

پذیرفت که حقابه ایران رهاسازی شود.
ادامه داد: حدود ۱۸۰ روز است که مردم زابل بخاطر  وی 
وجود گردو غبار مشکلاتی برایشان ایجاد شده است لذا از 
مرطوب  جهت  آبی  فعلًا  کردیم  درخواست  طالبانی  هیئت 
پیشگیری  غبار  گردو  ایجاد  از  تا  گردد  رها  دریاچه  سازی 
شود که قرار شد بررسی های لازم را با توجه به منابع آبی 

سدهایشان انجام دهند.
تثبیت  به  اشاره  با  زیست  محیط  از  حفاظت  سازمان  رئیس 
خوشبختانه  گفت:  افغانستان،  در  غبار  گردو  کانون های 
قول دادند که این موضوع در یک نشست جامع با حضور 

مسئولان محیط زیست افغانستان در تهران بررسی شود.

سلاجقه در حاشیه جلسه هیات دولت:
طالبان پذیرفت که حقابه ایران 

رهاسازی شود

وزیر ارتباطات:
امسال ۲۰ درصد خدمات دستگاه های 
دولتی باید بصورت هوشمند ارایه شود

آمریکا ۱۰ میلیارد دلار دیگر از پول های ایران را 
آزاد می کند

وبگاه خبری »فری بیکن« در گزارشی مدعی شد که کاخ سفید در 
حال بررسی آزادسازی ۱۰ میلیارد دلار دیگر از منابع مسدودشده 
دولت  که  است  نوشته  »فری بیکن«  آمریکایی  وبگاه  است.،  ایران 
جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا احتمالًا امروز )سه شنبه( معافیت 
تحریمی را تصویب خواهد کرد که براساس آن، ایران به دست کم 
عراق دسترسی  در  دارایی های مسدودشده اش  از  میلیارد دلار   ۱۰
بغداد  تحریمی،  معافیت  این  فری بیکن،  نوشته  کرد.به  پیدا خواهد 
را قادر می سازد تا پرداختی های مسدودشده بابت واردات برق از 
عمان  و  اروپا  در  تهران  به  متعلق  بانک های  به  را،  عراق  به  ایران 

منتقل کند.
بالا گرفتن اختلاف بین زلنسکی و ارتش اوکراین 
مشاور سابق ولودیمیر زلنسکی فاش کرد، او به دلیل خودداری از 
پذیرش به بن بست خوردن ضدحمله اوکراین علیه روسیه با سران 
آرستوویچ«  »آلکسی  است.  برخورده  اختلاف  به  کشورش  ارتش 
ارتش  ارشد  مقامات  و  اوکراین  جمهور  رئیس  این  بین  گفت 
کشورش  به دلیل خودداری زلنسکی از پذیرش به بن بست خوردن 
ضد حمله کی یف که بسیار درباره آن رجزخوانی کرده، نزاعی به 

وجود آمده است.
ارضی  امتیاز  ناتو  در  عضویت  برای  کی یف: 

نمی دهیم 
مبنی  ناتو  ائتلاف  اسبق  کل  دبیر  پیشنهاد  با  زلنسکی  دفتر  رئیس 
بر  ادعا  از  ازای صرف نظر کردن  ائتلاف در  بر دریافت عضویت 
اراضی تحت کنترل روسیه مخالفت کرد.   »آندری یرماک«، رئیس 
پذیرفته  طرح  اوکراین  جمهور  رئیس  زلنسکی،  ولودیمیر  دفتر 
کنار  با  )ناتو(  آتلانتیک شمالی  پیمان  ائتلاف  در  این کشور  شدن 
نشدنی  را  روسیه  کنترل  تحت  اراضی  به  نسبت  ادعایش  گذاشتن 
این  ناتو  ائتلاف  اسبق  دبیر کل  راسموسن«،  فوگ  خواند.»آندرس 
طرح را هفته گذشته در یک گردهمایی در  اندیشکده ای در شهر 

واشنگتن دی.سی مطرح کرد.
آمریکا معافیت تحریمی عراق برای خرید برق از 

ایران را تمدید کرد 
از  چهارشنبه  بامداد  آمریکا  خارجه  امور  وزارت  ارشد  مقام  یک 
تمدید معافیت های تحریمی عراق برای خرید برق از ایران به مدت 
۱۲۰ روز خبر داد. خبرگزاری فرانسه به نقل از این مقام که نامش 
فاش نشد، نوشت: »این اقدام به عراق اجازه می دهد تا از منابع مالی 
خود برای پرداخت هزینه واردات برق ایران به حساب های ایران 
در داخل عراق استفاده کند«.بر اساس این گزارش، »آنتونی بلینکن« 
وزیر خارجه آمریکا این معافیت تحریمی ۴ ماهه را امضا کرده و 

نامه رسمی آن را به کنگره ارسال نموده است.
بایدن: گروگان ها در غزه آزاد می شوند 

رئیس جمهور آمریکا در سخنانی گفت که معتقد است گروگان ها 
در نوار غزه آزاد می شوند اما وارد جزئیات این موضوع نمی شود. 
»جو بایدن« رئیس جمهور آمریکا شامگاه سه شنبه در سخنانی گفت 
وارد  اما  می شوند  آزاد  غزه  نوار  در  گروگان ها  است  معتقد  که 
جزئیات این موضوع نمی شود.از سوی دیگر، سخنگوی کاخ سفید 
خبر داد که نماینده آمریکا در امور خاورمیانه به زودی راهی منطقه 
می شود.وی مدعی شد: »تمرکز نماینده آمریکا در این سفر بر روی 

توسعه کمک های بشردوستانه به غزه خواهد بود«.
توافق  به  اسرائیل  و  حماس  آمریکایی:  مقام 

نزدیک شده اند 
یک مقام آمریکایی خبر داد که حماس و رژیم صهیونستی در حال 
نزدیک شدن به توافق آزادی اسُرا در مقابل آتش بس موقت هستند.

می کرد،  مصاحبه  سی ان ان  خبری  شبکه  با  که  آمریکایی  مقام  این 
افزود: »با وجود نزدیک شدن به توافق، مذاکرات بی ثبات بوده و 
ممکن است با فروپاشی مواجه شود«.همچنین یک مقام اروپایی به 
سی ان ان گفت ما خوشبین هستیم که برخی گروگان ها در غزه طی 
به  نیز  صهیونیست  مقام  شوند.یک  آزاد  آینده  هفته های  یا  روزها 
شبکه خبری سی ان ان اعلام کرد مذاکرات در خصوص گروگان ها 

با تلاش های قطر، سیا و موساد ادامه دارد.
انگلیس حماس را تحریم کرد 

دولت انگلیس تحریم هایی را علیه چهار نفر از سران ارشد حماس و 
دو نفر دیگر به بهانه تامین مالی حماس اعمال کرد. دولت انگلیس 
اعلام کرد که »یحیی السنوار« رئیس دفتر سیاسی حماس در غزه 
از جمله مقاماتی است که تحت تحریم قرار گرفته است.دولت های 
انگلیس و آمریکا از زمان آغاز حملات همه جانبه رژیم صهیونیستی 
اعلام  را  رژیم  این  از  خود  جانبه  همه  حمایت  غزه،  باریکه  علیه 
کرده اند.این در حالی است که احساسات ضد صهیونیستی در هر 

دو کشور به شدت در حال افزایش است.
کره شمالی آزمایش تسلیحاتی جدیدی انجام داد

رسانه های رسمی کره شمالی اعلام کردند که پیونگ یانگ آزمایش 
زمینی موتورهای پیشرفته دارای سوخت جامد برای استفاده در نوع 
داده  انجام  موفقیت  با  را  بالستیک  میان برد  موشک های  از  تازه ای 
است.خبرگزاری رسمی کره شمالی )KCNA( افزود: این موتورهای 
یافته اند،  توسعه  تازگی  به  که  موشک  پرتاب  دوم  و  اول  مرحله 
روزهای شنبه و سه شنبه آزمایش شدند و ویژگی های فنی آن بررسی 
و امتحان شد. این آزمایش ها موقفیت آمیز بود و این موتورها برای 
میان برد  موشک های  از  جدیدی  نوع  توسعه  راستای  در  استفاده 

بالستیک قابل اعتماد هستند.
امنیتی  تضمین های  اوکراین  به  اروپا  اتحادیه 

می دهد
به  نوامبر  پایان  تا  را  امنیتی  تضمین های  است  قرار  اروپا  اتحادیه 
کی یف ارایه دهد.»جوزپ بورل«، مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
تضمین های  مورد  در  اروپا  اتحادیه  پیشنهاد  که  کرد  اعلام  اروپا 
سیاست  می شود.مسئول  ارائه  یف  کی  به  نوامبر  پایان  تا  امنیتی 
به  نوامبر  پایان  در  را  خود  تیم  که  گفت  اروپا  اتحادیه  خارجی 
تضمین های  مورد  در  اروپا  اتحادیه  پیشنهاد  تا  می فرستد  کی یف 
امنیتی اوکراین را به مقامات اوکراین ارائه کند، سپس این پیشنهاد 
باید در نشست سران اتحادیه اروپا در دسامبر سال جاری تصویب 

شود.
بررسی  را  ناتو  در  سوئد  عضویت  ترکیه  پارلمان 

می کند
 کمیته روابط خارجی پارلمان ترکیه قرار است موضوع عضویت 
سوئد به ناتو را بررسی کند.به دنبال انتشار این خبر، سوئد از تصمیم 
پارلمان ترکیه استقبال کرد.از سوی دیگر، »توبیاس بیلستروم« وزیر 
اخبار  این  کرد:  اعلام  ارتباط  این  در  ای  بیانیه   در  سوئد   خارجه 
است.این  ناتو  در  مشتاق عضویت  است و سوئد  کننده  خوشحال  
در حالیست که رجب طیب اردوغان، رئیس  جمهور ترکیه پیشتر 
به خبرنگاران گفته بود که تلاش خواهد کرد تا حد امکان تصویب 

عضویت سوئد در ناتو را در پارلمان کشورش تسهیل کند.
کوهن: گوترش شایستگی ریاست سازمان ملل را 

ندارد 
الی کوهن وزیر خارجه رژیم صهیونیستی با حمله به آنتونیو گوترش 
جنایات صهیونیست ها  از  او  انتقاد  علت  به  ملل  سازمان  دبیر کل 
گفت که گوترش شایستگی ریاست سازمان ملل را ندارد. کوهن 
در راستای ادعاهای نخ نمای سران رژیم صهیونیستی مدعی شد: 
من فکر می کنم که گوترش باید مانند تمام کشورهای دیگر صریح 
از دست حماس آزاد کنید.«کوهن در یک  و رسا بگوید »غزه را 
کنفرانس خبری داخل ساختمان سازمان ملل در ژنو ادعا کرد: همه 
را  این  نمی تواند  گوتش  چرا  می دانند.  داعش  از  بدتر  را  حماس 

بگوید؟
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رئیس سازمان حمل و نقل بار و 
مسافر شهرداری رشت :

استاندارد سازی جایگاه های 
سوخت سی ان جی شهرداری رشت 

طبق استاندارد های ملی است

مدیرکل امور بانوان گیلان خبر داد
تهیه شناسنامه جمعیتی گیلان 

مجمع خیرین نسل ساز راه اندازی 
شود

هزار شعبه  گیلان گفت: حدود سه  انتخابات  ستاد  دبیر 
و  اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات  برای  رای  اخذ 
خبرگان رهبری در استان پیش بینی شده که ظرف یکی، 
۲ ماه آینده تعداد دقیق این شعب با همکاری هیات هایی 

اجرایی نهایی می شود. 
به گزارش ایرنا،جواد شفیعی ثابت با اشاره به تشکیل ۴۶ 
هیات اجرایی دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای 
کرد:  اظهار  استان  در  اسلامی  شورای  مجلس  اسلامی 
هیات های اجرایی مکلف هستند تا عوامل، تعداد و مکان 

شعب اخذ رای را تعیین و مشخص کنند.
امنیتی،  نیروهای  از  اعم  اجرایی  عوامل  مجموع  وی 
بازرسی، نظارت، اعضای هیات های اجرایی و ستادهای 
انتخابات در گیلان ۴۵ هزار نفر است که از مدتها قبل 
فراهم  را  اسفند  یازدهم  انتخابات  برگزاری  مقدمات 

می کنند.
شفیعی ثابت در ادامه با اشاره به چهار راهبرد مورد تاکید مقام 
رقابت،  سلامت،  شامل؛  انتخابات  موضوع  در  رهبری  معظم 
راهبردها؛  این  از  یک  هر  برای  کرد:  بیان  مشارکت  و  امنیت 
و  کشور  انتخابات  ستاد  در  مختلفی  برنامه های  و  فعالیت ها 

گیلان تعریف شده است.
وی در تشریح فعالیت های ستاد انتخابات گیلان در هر یک از 
راهبردهای مطرح شده از سوی مقام معظم رهبری در موضوع 
انتخابات خاطر نشان کرد: کمیته امنیت انتخابات شکل گرفت 
که شورای تامین و دستگاه های امنیتی در این حوزه مباحث 

انتخاباتی را رصد می کنند.
استانداری  کشوری  تقسیمات  و  انتخابات  سیاسی،  مدیرکل 
این  داد: در  نیز توضیح  انتخابات  با رقابت  ارتباط  گیلان در 
بخش نیز تلاش های خوبی در گیلان انجام شد و هزار و ۱۷۲ 

نفر پیش ثبت نام و ۶۸۵ داوطلب نام نویسی نهایی شدند.
وی با اشاره به تایید صلاحیت ۴۴۶ نفر در گیلان خاطرنشان 
کرد: داوطلبانی که در هیات های اجرایی صلاحیت شان تایید 
و یا احراز نشد تا ۲۴ آبان ماه جاری برای ثبت شکایات خود 
بررسی صلاحیت  برای  اینکه  دارند ضمن  در سامانه فرصت 
در  نظارت  هیات های  در  داوطلبان  شکایتهای  به  رسیدگی  و 

استان ها و کشور نیز ۵۰ روز مهلت تعیین شده است.
توجه  با  کرد:  اظهار  گیلان  انتخابات  ستاد  سخنگوی  و  دبیر 
تایید  و  قطعی  نام نویسی  داوطلبان،  ثبت نام  پیش  آمار  به 
را  خوبی  رقابت  انتخابیه  حوزه های  تمامی  در  صلاحیت ها 
شاهد هستیم و جناح ها، جریان های سیاسی و شخصیت های 

انتخابات  از  دوره  این  در  منطقه  در  وجاهت  دارای  مختلف 
حضور دارند.

بین  خوبی  تعامل  نیز  انتخابات  سلامت  در  کرد:  بیان  وی 
دستگاه های قضایی، امنیتی، نظارتی و اطلاعاتی برقرار است؛ 
تمام تاکید ما بر رعایت مُر قانون است ضمن اینکه از رسانه ها 
ششم  فصل  که  می شود  درخواست  مجازی  فضای  فعالان  و 
قانون جدید انتخابات »در ارتباط با تبلیغات« را مطالعه کنند.

شفیعی ثابت با بیان اینکه تمهیداتی برای ایجاد فضای عدالت 
فراهم  جدید(  انتخابات  قانون   ۸۱ ماده  اساس  )بر  انتخاباتی 
شده، افزود: هیات بررسی تبلیغات در گیلان برای اجرای ماده 
به  انتخابات  کلی  سیاست های  )موضوع  انتخابات  قانون   ۷۴

منظور ایجاد فضای انتخاباتی( شکل گرفته است.
وی اظهار کرد: بر این اساس برای نخستین بار مقرر شده تا 
مدیریت خدمات  قانون  پنج  ماده  تمامی دستگاه های مشمول 
کشوری در گیلان امکانات و فضای مجموعه خود را به هیات 
بررسی تبلیغات برای ابلاغ به ۱۱ حوزه انتخابیه و فرمانداران 
ابلاغ شود تا نامزدهای انتخابات بتوانند از امکانات منطقی و 
عادلانه برای تبلیغات برخوردار شوند ضمن اینکه استفاده از 

هرگونه امکانات دولتی خارج از این چارچوب جرم است.
سخنگو و دبیرستاد انتخابات گیلان با تشریح برنامه های ستاد 
هدف  با  مختلف  نشست های  برگزاری  برای  استان  انتخابات 
تبیین قانون جدید انتخابات، اهمیت حضور مردم در انتخابات 
کرد:  اظهار  رهبری  خبرگان  و  مجلس  انتخابات  اهمیت  و 
نشست با نخبگان، دانشجویان، بانوان، رای اولی ها و اصناف 

مختلف از جمله این برنامه ها است.

داوطلب   ۱۷ نامنویسی  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
انتخابات خبرگان رهبری  نمایندگی در ششمین دوره 
در حوزه انتخابیه گیلان خاطر نشان کرد: ۱۲ نفر سابقه 
داوطلبی انتخابات در مجلس خبرگان رهبری را دارند 
نیستند ضمن  برخوردار  داوطلبی  سابقه  از  نفر  پنج  و 
اینکه سه نفر از داوطلبان دوره جدید انتخابات خبرگان 

رهبری در گیلان، نمایندگان  فعلی هستند.
یازدهم  انتخابات  در  هویت  احراز  اینکه  بیان  با  وی 
اسفند در استان گیلان کاملا الکترونیکی است، اضافه 
داشتن  دست  در  با  داوطلبان  بار  نخستین  برای  کرد: 
کارت ملی، گواهینامه و کارت پایان خدمت به همراه 
کد ملی می توانند در انتخابات شرکت کنند در حالی 
با شناسنامه و کد  باید  که در دوره های گذشته مردم 

ملی رای می دادند.
۱۷ داوطلب انتخابات مجلس شورای اسلامی در 

گیلان انصراف دادند
دبیر و سخنگوی ستاد انتخابات گیلان همچنین گفت: تاکنون 
۱۷ داوطلب دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی 

در این استان از ادامه رقابت ها انصراف دادند. 
جواد شفیعی ثابت اظهار کرد: یک نفر از حوزه انتخابیه آستارا، 
 ۲ املش،  و  رودسر  از  نفر  یک  بندرانزلی،  از  داوطلب  یک 
داوطلب از تالش، پنج نفر در رشت و خمام، هفت داوطلب 
از حوزه انتخابیه لاهیجان و سیاهکل تاکنون با ثبت رسمی در 

سامانه انتخابات از رقابت های انتخاباتی انصراف دادند.
کرد:  نشان  خاطر  گیلان  انتخابات  ستاد  سیاسی  کمیته  رئیس 
به  رسیدگی  و  داوطلبان  تمامی  صلاحیت  بررسی  فرآیند 
اعتراض افراد تایید نشده یا کسانی که صلاحیت شان احراز 
نشده در هیات های اجرایی توسط هیات نظارت بر انتخابات 
استان و مرکز به زودی آغاز می شود و تا ۵۰ روز طبق جدول 
 ۶۸۵ از  کرد:  نشان  خاطر  داشت.وی  خواهد  ادامه  زمانبندی 
داوطلب ثبت نام شده نهایی دوازدهمین دوره انتخابات مجلس 
شورای اسلامی در استان گیلان، صلاحیت ۴۴۶ نفر تایید شد.

مجلس  در  و  چهار  رهبری  خبرگان  مجلس  در  گیلان  استان 
انتخابات  دوره  ششمین  دارد؛  نماینده   ۱۳ اسلامی  شورای 
مجلس  انتخابات  دوره  دوازدهمین  همراه  به  رهبری  خبرگان 

شورای اسلامی ۱۱ اسفند سال جاری برگزار می شود.
برگزاری  برای  نظارتی  و  اجرایی  عوامل  از  نفر  هزار   ۴۵
روز  در  اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات  دوره  دوازدهمین 

یازدهم اسفندماه امسال مشارکت می کنند.

شهردار رشت با تاکید بر تسریع در لایروبی و هدایت آب های 
در  خطرآفرین  درختان  هرس  گفت:  شهری  معابر  سطحی 

خیابان ها و معابر شهر رشت ضروری است. 
»رحیم شوقی« در جلسه شورای مدیران مناطق شهرداری که 
و  آب  اقلیم  به  اشاره  با  شد،  برگزار  شهری  یک  منطقه  در 
توجه  با  اظهار کرد:  ویژه شهر رشت  به  استان گیلان  هوایی 
برنامه  بارندگی قرار داریم، ضرورت دارد  اینکه در فصل  به 
منظور  به  کانال ها  لایروبی  راستای  در  شده  انجام  ریزی های 

هدایت آب های سطحی تسریع شود.
شوقی به وزش بادهای موسمی در فصل پاییز اشاره کرد و 
افزود: هرس به موقع درختان خطرآفرین در خیابان ها و معابر 
شهری در کاهش خسارت های احتمالی ناشی از وزش شدید 

باد اثرگذار است.
سرویس های  تعمیر  اینکه  بیان  با  ادامه  در  رشت  شهردار 
بهداشتی موجود در سطح شهر در دستور کار مدیران مناطق 
در  بهداشتی  سرویس های  احداث  کرد:  تصریح  دارد،  قرار 
پارک کودک، بازار، پل جانبازان و میدان رازی توسط مدیران 

مناطق شهری در حال انجام است.
ساماندهی وضعیت پل های عابر پیاده شهر رشت 

شوقی همچنین بر ساماندهی وضعیت پل های عابر پیاده شهر 
پل های  تکلیف  تعیین  در  تسریع  گفت:  و  کرد  تاکید  رشت 
پیاده در راستای رفاه شهروندان در مناطق شهری حائِز  عابر 

اهمیت است.
وی با اشاره به احداث تقاطع های غیر همسطح در قالب طرح 
عمرانی میثاق در مناطق مختلف شهر رشت یادآور شد: تعیین 
تکلیف وضعیت تیرهای روشنایی تقاطع های غیر همسطح آیت 
الله رودباری، حمیدیان )شهید حق بین(، شهید باهنر و میدان 
تاثیرگذار  پروژه ها  اجرای  تسریع  در  آذر(   ۷( دریایی  نیروی 

است که در اولویت کاری قرار دارد.
به  مقیاس  کلان  پروژه های  اجرای  پیگیری  بر  رشت  شهردار 
پل های  وضعیت  شد:  یادآور  و  کرد  تاکید  روزانه  صورت 
مکانیزه، سوله ورزشی پارک ملت، پارک جفرودی، بازگشایی 
از  کندرو  لاین  کنسولگری،   - سپاه   - دریایی  نیروی  محور 
جانبازان تا سی ان جی، میدان بار و کتابخانه کشاورز توسط 
مدیران مربوطه به صورت روزانه پیگیری و ارائه گزارش شود.

در  باید  اکنون  از  بهار  از  استقبال  طرح  اینکه  بیان  با  شوقی 
دستور کار مدیران مناطق شهری رشت قرار گیرد، اظهار کرد: 
در  شهری  معابر  و  خیابان ها  جدول  رنگ آمیزی  ریزی  برنامه 

دستور کار مدیران مناطق پنجگانه باشد.

پیشرفت  به  اشاره  با  گیلان،  عمومی  کتابخانه های  مدیرکل 
فیزیکی ۹۱ درصدی کتابخانه مرکزی رشت، گفت: مهمترین 
چالش ما برای تکمیل پروژه اعتبار است و مادامی که اعتبار 

نباشد، کاری از پیش نمی رود. 
یاسر تقوی در گفت وگو با ایسنا، سرانه مطالعه را قابل اندازه 
گیری ندانست و اظهار کرد: اساسا وضعیت کتابخوانی و سرانه 
تاکید  بارها مورد  نیست و  مطالعه در جامعه ما خیلی خوب 

رهبر انقلاب قرار گرفته است.
و  ای  کتابخانه  آمارهای  به  ناظر  را  کتابخوانی  وضعیت  وی 
کتاب فروشی ها و روند خرید کتاب دانست و افزود: گیلان 
به واسطه آن قدمت و پیشینه فاخر فرهنگی، جزو استان های 

برتر در امر خرید کتاب است.
کتابخانه  فضای  سرانه  گیلان  عمومی  های  کتابخانه  مدیرکل 
ای را یکی از مهمترین شاخصه ها نهاد کتابخانه های عمومی 
دانست و تصریح کرد: اگر سرانه فضای کتابخانه رشد کند، 
سایر شاخصه ها نیز از جمله عضویت و امانت نیز رشد پیدا 

می کند.
مترمربع فضای  استان گیلان ۲۸ هزار  اینکه در  بیان  با  تقوی 
فضای  نظر  از  اگرچه  کرد:  خاطرنشان  داریم،  ای  کتابخانه 
اما  هستیم،  بالا  به  رو  متوسط  های  استان  جزو  ای  کتابخانه 
با توجه به نسبت جمعیتی استان و پیشینه غنی فرهنگی، این 

سرانه قابل دفاع نیست.
وی رویکرد اداره کل کتابخانه های عمومی استان طی سال 

ای  کتابخانه  فضای  سرانه  استانداردسازی  را  گذشته  های 
دانست و یادآور شد: ۸۵ باب کتابخانه عمومی در استان فعال 
بوده و در حال حاضر ۱۲ کتابخانه در دست احداث داریم و 

تا پایان سال پنج کتابخانه را به بهره برداری خواهیم رساند.
مدیرکل کتابخانه های عمومی گیلان کتابخانه مرکزی رشت را 
شاخص هویتی استان دانست و تاکید کرد: با افتتاح کامل این 
استان ۳۰ درصد  در  کتابخوانی  های  کتابخانه، همه شاخص 

رشد می کند.
استان  عمومی  های  کتابخانه  کل  اداره  اقدام  مهمترین  وی 
سال   ۲۳ از  پس  رشت  مرکزی  کتابخانه  از  برداری  بهره  را 
دانست و بیان کرد: این پروژه در دولت گذشته با پیشرفت ۹۰ 
درصدی افتتاح شده و اکنون ۹۱ درصد پیشرفت فیزیکی دارد؛ 
در واقع مهمترین چالش ما برای تکمیل پروژه اعتبار است و 

مادامی که اعتبار نباشد، کاری از پیش نمی رود.
تقوی، همچنین به برخی مشکلات در حوزه  انشعابات آب و 
برق اشاره کرد و گفت: کتابخانه مرکزی رشت برند فرهنگی 
شهر است و افتتاح آن می تواند مشکلات فرهنگی ما را حل 

کند.
مدیرکل کتابخانه های عمومی گیلان در ادامه به لزوم احداث 
و  اشاره  جمعیت  نفر   ۲۰۰۰ بالای  روستاهای  در  کتابخانه 
در  کتابخانه  احداث  امکان  اعتباری  نظر  از  کرد:  خاطرنشان 
که  هستند  مکلف  ها  دستگاه  لذا  و  نداریم  را  روستاها  همه 
مکان های مناسبی را در اختیار کتابخانه روستایی قرار دهند؛ 
همچنین کتابخانه سیار و کوله کتاب را در روستاها دنبال می 

کنیم تا خلاء فضای کتابخانه پر شود.
وی با تاکید بر ظرفیت های قانونی بخش مالیاتی جهت توسعه 
در  نیز  خیرین  ظرفیت  از  استفاده  کرد:  تصریح  ها،  کتابخانه 
بخش احداث کتابخانه و خرید کتاب در دستور کار است و 
امسال یک و نیم میلیارد تومان اعتبار برای ساخت کتابخانه ها 
دریافت کردیم. همچنین آماده تامین ۵۰ میلیارد تومانی کتاب 

توسط خیرین هستیم.
بلا  و  شده  خوانده  های  کتاب  از  خواست  مردم  از  تقوی 
استفاده خود در طرح اهدای کتاب استفاده کنند و گفت: در 
کتابخانه مرکزی رشت برای مخاطبان خاص همچون نابینایان 
و ناشنوایان و سالمندان و مادران و... نیز بخش های ویژه را 

پیش بینی کردیم.

دبیر ستاد انتخابات گیلان خبر داد

 پیش بینی3 هزار شعبه اخذ رای برای انتخابات در گیلان 

شهردار رشت در جلسه شورای مدیران مناطق شهرداری تاکید کرد

تسریع در لایروبی و هدایت آب های سطحی شهری
 ضرورت هرس درختان خطرآفرین معابر شهری

چالش کتابخانه مرکزی رشت برای افتتاح چیست؟

مدیر کل امور بانوان گیلان، از تهیه شناسنامه جمعیتی گیلان 
به تفکیک شهرستان ها خبر داد و بیان کرد: همه شاخص ها، 
به  شهرستان  را  استان  جمعیتی  اولویت های  و  مولفه ها 

شهرستان احصاء کردیم. 
فعالان  ملی  مجمع  تخصصی  نشست  در  نژاد  یعقوب  زهرا 
در  شده  انجام  اقدامات  به  اشاره  با  گیلان،  استان  جمعیت 
راستای کاهش جمعیت طی سه دهه اخیر، اظهار کرد: رشد 
این روند  تداوم  نیست و  استان گیلان مطلوب  جمعیت در 
کاهشی موجب انقراض قوم گیلک تا ۵۰ سال آینده می شود.

جوانی  و  خانواده  از  حمایت  قانون  ابلاغ  به  اشاره  با  وی 
جمعیت در آبان ماه سال ۱۴۰۰، افزود: همه دستگاه ها پای 
کار آمدند تا این ۷۳ ماده و ۸۱ تبصره قانونی را اجرایی کنند.

قانون  گیلان  استانداری  خانواده  و  بانوان  امور  مدیرکل 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت را یک ابزار برای اهتمام 
دستگاه ها دانست و تصربح کرد: نباید به قانون بسنده کنیم، 
بلکه نیازمند فرهنگ سازی و تغییر نگاه در حوزه فرزندآوری 

هستیم.
مسئله  درباره  انقلاب  رهبر  هشدار  به  اشاره  با  نژاد  یعقوب 
جمعیت از یک دهه گذشته، عنوان کرد: حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت جزو اولویت های دولت سیزدهم بوده و لذا 

طرح تحول راهبردی جمعیت را تدوین کردیم.
وی از فعالان مردم حوزه جوانی جمعیت خواست خود را 
مجهز به محتواهای به روز در حوزه خانواده و فرزندآوری 
گفتمان  و  باشیم  داشته  باید مخاطب شناسی  و گفت:  کنند 

درست را برای انتقال محتوا و مفاهیم به کار ببریم.
پژوهی،  آینده  مادری،  هویت  گیلان  بانوان  امور  مدیرکل 
برای  محتواهای لازم  از جمله  را  و...  جنین  شناسی  هستی 
فعالان جمعیت دانست و یادآور شد: فعالان جمعیت بازوان 
در  باید  لذا  و  هستند  جمعیت  جوانی  ملی  ستاد  اجرایی 

ستادهای شهرستانی حضور داشته باشند.
وی از تهیه شناسنامه جمعیتی گیلان به تفکیک شهرستان ها 
خبر داد و بیان کرد: همه شاخص ها، مولفه ها و اولویت های 
جمعیتی استان را شهرستان به شهرستان احصاء کردیم تا به 

صورت هدفمند مباحث مرتبط با فرزندآوری را دنبال کنیم.
جمعیت  جوانی  ستاد  های  اولویت  از  یکی  نژاد،  یعقوب 
استان را اجرای طرح نجات فرزندان سقط)نفس( دانست و 
تاکید کرد: ۲۹ شاخص از جمله نرخ ازدواج، نرخ باروری، 
نرخ فرزندآوری پس از ازدواج، فاصله فرزند اول و فرزند 
دوم و... را برای استان گیلان تعریف کردیم که به صورت 
شهرستانی مورد بررسی قرار می گیرد و راهکارهای ویژه هر 

شهرستان ارائه می شود.
وی خواستار راه اندازی مجمع خیرین نسل ساز در گیلان 
شد و اظهار کزد: در کنار مباحث فرهنگ سازی، موضوعات 
اقتصادی همچون پرداخت تسهیلات ازدواج و فرزندآوری و 

ودیعه مسکن در دستور کار قرار دارد. 
خبرنگار: علی بهمنی جلالی

آموزشی  مرکز  به  آنژیوگرافی  تی  سی  دستگاه  نخستین 
درمانی قلب دکتر حشمت رشت وارد شد تا نظام سلامت 

گیلان در بخش دولتی به عدالت نزدیک تر شود. 
از  پس  گیلان  استان  دولتی  آنژیوگرافی  تی  سی  نخستین   
ماه ها تلاش و انتظار، وارد مرکز آموزشی درمانی قلب دکتر 

حشمت رشت شد. 
سی تی آنژیوگرافی، دستگاهی برای دیدن و تصویربرداری 
از عروق بدن است که با بهره گیری از تصاویر و تفسیر آن 
یا  رگ  انسداد  قبیل  از  عروق  و  قلب  بیماری های  می توان 

پارگی آن ها را مشاهده کرد. 
پیش از ورود سی تی آنژیوگرافی به مرکز آموزشی درمانی 
قلب دکتر حشمت رشت، تنها یک بیمارستان خصوصی در 
مرکز استان دستگاه مشابه آن را داشت و ناچارا بیماران باید 

برای گرفتن این خدمت به آن مرکز مراجعه می کردند. 
پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس  آشوبی«  »محمدتقی  دکتر 
گیلان بابیان اینکه دستگاه سی تی آنژیوگرافی بارگیری شده 
 ۱۲۸ رشت  حشمت  دکتر  قلب  درمانی  آموزشی  مرکز  در 
بخش  در  دستگاه  این  استقرار  کرد:  اظهار  بوده،  اسلایس 
دولتی درمان یکی از آرزوهای دیرینه اعضای هیئت علمی و 

مردم استان گیلان بود. 
تی  دستگاه سی  استقرار  محل  آماده سازی  به  اشاره  با  وی 
حشمت  دکتر  قلب  درمانی  آموزشی  مرکز  در  آنژیوگرافی 
و  تخصصی  مرکز  در  دستگاه  این  به زودی  افزود:  رشت، 
فوق تخصص قلب دکتر حشمت رشت نصب و راه اندازی 

می شود. 
پیشرفته  اسلایس   ۱۲۸ آنژیوگرافی  تی  سی  دستگاه  اولین 
مرکز آموزشی درمانی قلب دکتر حشمت رشت با کاربری 
آنژیوگرافی غیرتهاجمی عروق کرونر قلبی جهت تشخیص 

بیماری های عروقی است. 
تشخیص  جهت  مفید  شیوه ای  قلب،  آنژیو  تی  سی 
شریانی  بیماری  همچنین  و  قلب  ساختاری  ناهنجاری های 
بررسی  قلبی  عروق  خطر،  کمترین  با  که  است  وریدی  و 
احتمال گرفتگی عروق  یا  می شوند و در صورت وجود و 

اقدامات پیشگیرانه صورت می گیرد. 
مرکز  در  آنژیوگرافی  تی  سی  دستگاه  بارگیری  و  ورود 
آموزشی درمانی قلب دکتر حشمت رشت در راستای جذب 
تجهیزاتی نظیر MRIها و CT اسکن ها در بخش دولتی استان 
گیلان به  ویژه در مناطق محروم و قطب های شرق و غرب 
نویدبخش عدالت و توزیع متوازن تجهیزاتی  استان گیلان، 

درمانی است. 
آموزشی  مرکز  در  آنژیوگرافی  تی  راه اندازی سی  و  نصب 
در  مؤثر  و  بلند  گامی  رشت،  حشمت  دکتر  قلب  درمانی 
تقویت بخش دولتی درمان در استان گیلان به حساب می آید 
و یقیناً زمان انتظار بیمار در صف دریافت این خدمات را 

کوتاه و از تحمیل هزینه های گزاف نیز جلوگیری می کند. 
خبرنگار: محمد بهمنی جلالی

بخش دولتی گیلان صاحب نخستین 
سی تی آنژیوگرافی شد

رشت  شهرداری  مسافر  و  بار  نقل  و  حمل  سازمان  رئیس 
گفت: به روز رسانی و استاندارد سازی جایگاه های سوخت 
ملی  سازمان  استانداردهای  طبق  شهرداری،  جی  ان  سی 

استاندارد است. 
ابراز  و  نفر  یک  باختن  جان  تسلیت  با  زارع«  »علیرضا   
همدردی با مصدومان حادثه انفجار یک دستگاه خودروی 
نیسان یخچال دار در جایگاه سوخت سی ان جی واقع در 
بلوار پایانه جنب ترمینال مسافری میدان گیل اظهار کرد: پس 
از حادثه و بررسی های به عمل آمده که با حضور سازمان 
ها و ارگان های مربوطه و همچنین متخصصان و کارشناسان 
امر به عمل آمد، مشخص شد خودروی مذکور فاقد معاینه 
فنی بوده و سیلندر گاز سی ان جی آن از استانداردهای لازم 
برخوردار نبوده و یکسال و هشت ماه از تاریخ استفاده از 

آن گذشته است.
وی به استاندارد سازی و به روز رسانی جایگاه های سوخت 
سی ان جی شهرداری رشت از خرداد ماه سال جاری طبق 
افزود:  و  کرد  اشاره  استاندارد  ملی  سازمان  استانداردهای 
فعالیت جایگاه های سوخت سی ان جی واقع در نخودچر، 
گیل، دولت آباد و لاکان پس از استاندارد سازی آغاز شده 

است.
رئیس سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری رشت با 
های  جایگاه  رسانی  روز  به  و  سازی  استاندارد  اینکه  بیان 
سوخت سی ان جی اتوبوسرانی و تازه آباد در مرحله پایانی 
قرار دارد، تصریح کرد: تاییدیه فعالیت جایگاه های سوخت 
گواهی  دارای  مراجعه خودروهای  همچنین  و  ان جی  سی 

سلامت و معاینه سیستم گازسوز حائز اهمیت است.
زارع یادآور شد: از تمام شهروندان انتظار داریم در رعایت 
خودروهای  نوسازی  و  سازی  استاندارد  و  ایمنی  موارد 
شاهد  تا  باشند  داشته  را  همکاری  و  دقت  نهایت  گازسوز 

چنین اتفاق های ناگوار و ناخوشایندی نباشیم.

فرمانده انتظامی املش از کشف بیش از ۶ هزار عدد داروی 
غیرمجاز و فاسد در بازرسی از انبار یک داروخانه در این 

شهرستان خبر داد. 
داروهای  اغلب  اینکه  به  اشاره  با  رحیمی  شریف  سرهنگ 
غیرمجاز به صورت غیربهداشتی و غیرقانونی و در شرایط 
نامناسب تهیه و نگهداری می شوند و استفاده از آن ممکن 
داشت:  اظهار  باشد،  داشته  جبران ناپذیری  عوارض  است 
مجموعه انتظامی با افرادی که به هر نحوی امنیت و سلامت 

مردم را به خطر بی اندازند، برخورد قاطع و قانونی می کند.
وی در ادامه به دریافت گزارشی در خصوص دپو داروهای 
فاسد در انبار یک داروخانه در املش و پیگیری پلیس امنیت 
عمومی در این زمینه اشاره کرد و گفت: پس از تحقیقات 
نامحسوس صورت گرفته، صحت موضوع محرز و پلیس به 

آدرس محل مورد نظر اعزام شد.
فرمانده انتظامی شهرستان املش از کشف ۶ هزار و ۳۷ عدد 
انواع داروهای تاریخ مصرف گذشته و غیرمجاز خبر داد و 
افزود: در این خصوص متصدی ۳۲ساله داروخانه با تشکیل 
پرونده برای سیر مراحل قانونی در اختیار شبکه بهداشت و 

درمان قرار گرفت.
صورت  در  خواست  مردم  از  پایان  در  انتظامی  مقام  این 
از  بلافاصله  را  مراتب  مشکوک،  مورد  هرگونه  با  برخورد 

طریق سامانه ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.

علوم  دانشگاه  پیوندی  اعضای  فراهم آوری  واحد  مسئول 
پزشکی و خدمات بهداشتی، درمانی گیلان گفت: در جریان 
بیست و دومین مورد از اهدای عضو طی امسال در استان؛ 

سه بیمار زندگی دوباره یافتند. 
نام  به  عضو  اهدای  این  کرد:  اظهار  ریماز  سیامک  دکتر 
اهل شهرستان منجیل ثبت شد  نظامیوند چگینی  حمیدرضا 
با رضایت  مغزی  مرگ  دچار  بیمار  این  اعضای  آن  و طی 

خانواده اهدا شد.
وی با بیان اینکه این بیمار به دلیل تصادف دچار مرگ مغزی 
شده بود، اضافه کرد: ۲ کلیه مرحوم نظامیوند چگینی امروز 
در بیمارستان رازی رشت به مرد ۵۱ ساله و بانوی ۳۵ ساله 

پیوند شد.
برای  نیز  بیمار دچار مرگ مغزی  این  اظهار کرد: کبد  وی 

پیوند به بیمارستان شیراز منتقل شد.
هر فرد مرگ مغزی در صورتی که خانواده اش خیلی زود 
برای اهدا عضو رضایت دهند، می تواند جان حداقل هشت 
نفر را از مرگ حتمی نجات داده و با اهدای نسوج ۵۳ نفر 
را از معلولیت برهاند. طبق آمارها هر ۱۰ دقیقه یک نفر به 
فهرست انتظار برای پیوند عضو اضافه می شود، هر ۲ ساعت 
یک نفر به خاطر نرسیدن عضو پیوندی جان خود را از دست 
پانکراس،  کبد،  قلب،  کلیه ها،  شامل  هایی  می دهد.ارگان 
روده، ریه، استخوان، مغز استخوان و برخی بافت های بدن از 
جمله پوست و قرنیه چشم، تاندون، غضروف و دریچه قلب 

از پیوندهای متداول است.
ماه ۱۳۷۹ در مجلس شورای  فروردین  اعضاء  پیوند  قانون 
اعضای  قانون،  این  براساس  رسید؛  تصویب  به   اسلامی 
آنان آشکار  بیمارانی که مرگ  مغزی  یا  بیماران فوت  شده 
و مسلم شده را می  توان به  شرط وصیت بیمار یا موافقت 
پیوند  به  حیاتشان  ادامه  که  بیمارانی  پیوند  به  برای  ولی دم 

عضو بستگی دارد، استفاده کرد.

امور  معاون  عابدینی،  صادق  انتصاب،  گیلان،  طبیعی  منابع 
جنگل،  مازیار رضوی، سرپرست منابع طبیعی گیلان، نیمرخ

طبیعی  منابع  کل  اداره  سرپرست  سوی  از  حکمی  طی 
معاون  عنوان  به  عابدینی«  استان گیلان، »صادق  وآبخیزداری 
استان گیلان  منابع طبیعی وآبخیزداری  اداره کل  امور جنگل 

منصوب شد.
اداره کل  نیمرخ/ »سید مازیار رضوی« سرپرست  به گزارش 
»صادق  حکمی  طی  گیلان  استان  وآبخیزداری  طبیعی  معاون منابع  عنوان  به  سال  چهار  مدت  به  را  رودبنه«  عابدینی 

استان گیلان  منابع طبیعی وآبخیزداری  اداره کل  امور جنگل 
منصوب کرد.

»صادق عابدینی رودبنه« متولد ۱۳۴۸دارای مدرک کارشناسی 
این  از  پیش  شناسی(  )جنگل  طبیعی  منابع  مهندسی  ارشد 
شهرستان  وآبخیزداری  طبیعی  منابع  اداره  ریاست  عناوین 
اداره  رئیس  و  وحمایت  حفاظت  اداره  رئیس  لنگرود، 
استعدادیابی اداره کل منابع طبیعی وآبخیزداری استان گیلان 

را در کارنامه کاری خود دارد.

فرمانده انتظامی املش خبر داد
کشف داروهای غیرمجاز 

و فاسد در املش 

با حکم سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری

»صادق عابدینی« معاون امور جنگل اداره کل منابع طبیعی گیلان شد

اهدا عضو در گیلان به سه بیمار 
زندگی دوباره بخشید
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درمان سرماخوردگی با
 مصرف نعنا

 مرکز آمار ایران در آخرین داده ها و اطلاعات خود در بهار 
۱۴۰۲ تعداد مرگ و میرهای غیرطبیعی را منتشر کرده که طبق 
این آمارها در سه ماهه نخست سال جاری ۱۲ هزار و ۲۳۷ 

مورد مرگ غیرطبیعی در کشور به ثبت رسیده است.
 ۱۴۰۱ سال  بهار  در  که  می دهد  نشان  آمار  مرکز  آمارهای 
تعداد مرگ و میرهای غیرطبیعی در کشور ۱۰ هزار و ۹۷۸ 
 ۶۶۴ و  هزار   ۴۶ نیز  در مجموع سال گذشته  که  بوده  مورد 
حوادث  نوع  این  که  است  داده  رخ  غیرطبیعی  مرگ  مورد 

دلایل مختلفی را به دنبال دارد.
دلایل اصلی مرگ و میر غیرطبیعی در کشور

این  که  است  این  نشانگر  ایران  آمار  مرکز  آماری  داده های 
میزان مرگ و میر غیرطبیعی دلایل مختلفی دارد که مهمترین 
آنها ناشی از حوادث رانندگی و ترافیکی، استفاده از سلاح 
بلندی،  سرد، غرق شدگی، سوختگی، برق گرفتگی، سقوط از 
موادمخدر  مصرف  سوء  و  مسمومیت  قطار،  و  ریلی  فوت 

است.
یکی از مهمترین موضوعاتی که در این داده های آماری بسیار 
دارای اهمیت است کاهش آمارها از سال ۱۳۹۶ تاکنون است 
مطرح  دلایل  با  غیرطبیعی  میر  و  مرگ  تعداد  که  گونه ای  به 
نشان  را  مورد   ۸۷۳ و  هزار   ۳۶ رقم   ۱۳۹۶ سال  در  شده 
تعداد  که  می رساند  را  مفهوم  این  موضوعات  این  می دهد. 
کاهشی  روند  مدت  این  در  کشور  در  غیرطبیعی  مرگ های 

را دارد.
مرگ های ناشی از حوادث رانندگی و ترافیکی

 میزان مرگ های ناشی از حوادث رانندگی و ترافیکی در بهار 
نفر   ۳۹۶۷ که  می دهد  نشان  را  نفر   ۵۰۸۵ آمار  جاری،  سال 
آنان مرد و ۱۱۱۸ نفر نیز زنان هستند که البته این میزان مرگ 
بیشترین آمارها را در مرگ و میرهای غیرطبیعی در کشور به 

خود اختصاص داده است.
مرگ ناشی از سلاح نیز آمار ۳۱۲ نفر، غرق شدگی ۲۸۰ نفر، 
بلندی  از  سقوط  نفر،   ۱۸۹ برق گرفتگی  نفر،   ۵۲۶ سوختگی 
۶۸۷ نفر، فوت ریلی و قطار ۲۰ نفر، مرگ ناشی از مسمومیت 
۹۰۴ نفر، فوت ناشی از سوءمصرف موادمخدر ۱۴۳۰ نفر و 
مرگ ناشی از سایر موارد نیز ۲۸۰۴ مورد در بهار سال جاری 

به ثبت رسیده است.
و  دارویی  سم،  از  استفاده  دلیل  به  مسمومیت ها  بخش  در 
مسمومیت ناشی از مسمومیت با منوکسیدکربن است که در 
با سم ۵۱۱ مورد در بهار سال ۱۴۰۲  این آمارها مسمومیت 

ثبت شده که ۳۶۳ نفر از آنان مرد و ۱۴۸ نفر از آن زن هستند. 
همچنین مسمومیت دارویی ۱۹۷ مورد بوده است.

 ۱۹۶ نیز  جاری  سال  در  منوکسیدکربن  از  ناشی  مسمومیت 
مورد به ثبت رسیده است که ۱۳۵ نفر از افرادی که به دلیل 
مرد  داده اند،  از دست  را  منوکسیدکربن جان خود  استنشاق 
بانوان  از  نفر   ۶۱ مرگ  باعث  نیز  مسمومیت ها  نوع  این  و 

شده است.
مرگ های ناشی از سوءمصرف موادمخدر

ناشی  مرگ های  که  می دهد  نشان  ایران  آمار  مرکز  آمارهای 
است  مختلفی  دلایل  به  نیز  خود  موادمخدر  سوءمصرف  از 
از موادمخدر، مواد محرک، مصرف  استفاده  این مین  که در 
داروی مخدر و مرگ ناشی از مصرف چندگانه در این زمینه 

مطرح شده است.
از استعمال موادمخدر در سه ماهه نخست سال  ناشی  مرگ 
جاری ۱۷۳ نفر، مرگ ناشی از مواد محرک ۴۰ نفر، مرگ به 
دلیل مصرف داروی مخدر ۷۸۶ نفر و فوت به دلیل مصرف 
چندگانه ۴۳۱ نفر به ثبت رسیده که در همه این موارد مرگ 

و  نفر   ۱۲۱۸ مردان  تعداد  موادمخدر  مصرف  سوء  دلیل  به 
تعداد بانوان ۲۱۲ نفر هستند.

مرگ  براثر  که  افرادی  کل  آماری  داده های  این  به  توجه  با 
سال  نخست  ماهه  سه  در  موادمخدر  سوءمصرف  از  ناشی 
بودند.  نفر   ۱۴۳۰ داده اند  دست  از  را  خود  جان  جاری 
همچنین در این مدت ۲۸۰۴ مورد مرگ ناشی از سایر موارد 

بوده است.
ثبت ۴۹۴ مورد مرگ  ناشی از حوادث کار

ایران  در  غیرطبیعی  میرهای  و  مرگ  دلایل  از  دیگر  یکی 
است  کارگیری  جامعه  برای  کار  از  ناشی  حوادث  موضوع 
میرهای  و  مرگ  تعداد  داده ها،    این  در  منظور  همین  به  که 
مورد   ۴۹۴ حدود   ۱۴۰۲ بهار  در  نیز  کار  حوادث  از  ناشی 
ثبت شده است که در این حوادث ۴۸۷ مرد و هفت زن براثر 

حادثه های کاری جان خود را از دست دادند.
به  مرگ ها  میزان   ۱۴۰۱ بهار سال  در  که  است  درحالی  این 
دلیل حوادث ناشی از کار در کشور ۴۰۰ مورد بوده و این 

موضوع روند افزایشی در سال جاری را نشان می دهد.

ثبت ۱۲۲۳۷ مورد مرگ غیرطبیعی در ایران
فوتی های رانندگی در صدر جدول

صفر تا صد حمایت از بیماران 
کلیوی در هلال احمر

تا صد  کلیوی صفر  بیماران  از  هفته حمایت  آغاز  بهانه  به 
حمایت از این بیماران در هلال احمر تشریح شد.

 از سال ۲۰۰۶ کمپین روز جهانی کلیه با شعار »آیا کلیه های 
شما سالم هستند؟« شروع به فعالیت کرد و هدفش ارتقای 
آگاهی عمومی درباره بیماری های کلیوی، درمان و پیشگیری 
از این بیماری ها است. در همین راستا ۲۳ آبان روز حمایت 

از بیماران کلیوی نام گذاری شد.
یا مشکلات در حین  با مشاهده علائمی مثل سوزش  افراد 
ادرار کردن، تکرر ادرار خصوصاً در نیمه شب، ظاهر شدن 
خون در ادرار، تورم در اطراف چشم، دست و پا خصوصاً 
دنده ها(  زیر  )به خصوص  پهلو  قسمت  در  درد  اطفال،  در 
مشکلات  به  شدن  مبتلا  متوجه  می توانند  بالا  فشارخون  و 

کلیوی بشوند.
هلال احمر برای حمایت از بیماران کلیوی چه می کند؟

یکی دو دهه اخیر بود که چالش تأمین صافی دیالیز برای 
بیماران دیالیزی به عنوان دغدغه اصلی تشکل های مردم نهاد 
به طوری  کرد.  ایجاد  متعددی  این بخش حواشی  در  فعال 
که رئیس انجمن حمایت از بیماران کلیوی وقت اعلام کرد 
 ۱۴ بسا  چه  نشود  تأمین  کلیوی  بیماران  دیالیز  صافی  اگر 
هزار بیمار کلیوی نیازمند به این تجهیزات از بین بروند. به 
دنبال این اعلام نیاز شرکت تجهیزات پزشکی هلال ایران با 
تمرکز بر تولید صافی دیالیز یک حرکت جهادی و منحصر 
به فرد در حوزه تأمین این نیاز انجام داد به طوری که امسال 
با گذشت ۲۲ سال از آن زمان کشور در تأمین این محصول 

خودکفا شده است.
خط تولید صافی دیالیز هلال احمر در سال ۱۳۷۴ ایجاد شد ، 
تولید حرفه ای  از خطوط  یکی  عنوان  به  تولید  این خط  از 
خاورمیانه  در  دنیا  روز  تکنولوژی های  آخرین  با  منطبق  و 

ایجاد شد.
محصولاتی همچون انواع صافی دیالیز، ست دیالیز، محلول 
دیالیز، کیسه و کارتریج بی کربنات سدیم سوکارت، سوبگ

B، سوبگ S ، سوزن فیستولا وریدی G۱۶، سوزن فیستولا 
از  شریانی G۱۶، محلول دیالیز و محلول ضدعفونی کننده 
تولیدات اصلی شرکت تجهیزات پزشکی هلال ایران در حال 

حاضر محسوب می شود.
این صافی های دیالیز تولیدی نقش مهم و اساسی را در عمل 
همودیالیز )رایج ترین روش برای درمان نارسایی پیشرفته و 

دائمی کلیه( ایفا می کند.
تولید  از   ۹۷ سال  در  پزشکی  تدارکات  سازمان  همچنین 
نخستین بسته مورد نیاز بیماران دیالیزی به همت متخصصان 
این شرکت در کشور خبر داد. این بسته شامل سوزن فیستولا، 
محلول دیالیز، ست دیالیز، صافی دیالیز )فیبرهای توخالی و 
نیمه تراوایی که با استفاده از پدیده انتشار )Diffusion( مواد 
از  با وزن مولکولی کوچک مانند اوره و نظایر آن را  زائد 

خون جدا می کند( است.
هدف از تولید نخستین بسته ویژه بیماران دیالیزی را کمک به 
کاهش آلام بیماران کلیوی و دیالیزی، قطع وابستگی کشور 
از خروج  به منظور جلوگیری  اینگونه محصولات  به ورود 
ارز، انتقال دانش فنی تولید تجهیزات پزشکی و ایجاد اشتغال 

برای جوانان بود.
و  کلیوی  بیماران  نیاز  مورد  ویژه  بسته  این  تولید  از  پیش 
 )Low Flux( دیالیزی، این شرکت صافی دیالیز را در دو نوع
سدیم،  بی کربنات  پودر  کیسه  همچنین  و   )High Flux( و 
کارتریج  کیسه  دیالیز،  محلول  همودیالیز،  سوزن  و  ست 
بی کربنات سدیم را به منظور کمک به درمان بیماران کلیوی 
بار  یک  و  راهبردی  محصولات  تولید  سبد  در  دیالیزی  و 

مصرف پزشکی خود داشته است.
گفتنی است؛ سازمان تدارکات پزشکی هلال احمر با هدف 
و  بیمارستان ها  نیاز  مورد  پزشکی  تجهیزات  و  دارو  تأمین 
در سال  را  فعالیت خود  درمانی جمعیت هلال احمر  مراکز 
۱۳۳۴ آغاز کرد؛ این سازمان به عنوان یک هلدینگ دارویی 
و تجهیزات پزشکی با مجموعه ای از کارخانه های تولید دارو 
پخش  شرکت  داشتن  اختیار  در  با  و  پزشکی  تجهیزات  و 
دارو و شرکت بازرگانی تلاش می کند، ضمن ارائه بهترین 
نظام  ارتقای  در  سزایی  به  نقش  جامعه،  آحاد  به  خدمات 

سلامت کشور ایفا کند.

نایب رئیس انجمن جراحان پلاستیک و زیبایی ایران:

لیپوساکشن بیشترین آمار مرگ و میر 
را در جراحی های زیبایی دارد

نایب رئیس انجمن جراحان پلاستیک و زیبایی ایران با بیان 
اینکه لیپوساکشن بیشترین آمار مرگ و میر را در جراحی های 
که  بدهیم  آگاهی  مردم  عموم  به  باید  گفت:  دارد،  زیبایی 
جراحان فوق تخصص پلاستیک و زیبایی تنها کسانی هستند 
که به صورت قانونی می توانند انواع جراحی لیپوساکشن و 
اخیرا  افزود:  نجات حسینی  سید  دهند.  انجام  را  لیپوماتیک 
برخی  و  تخصص  فوق  غیر  افراد  برخی  که  شده  مشاهده 
تکنسین ها و غیره به وسیله تبلیغات فریبنده و پیشنهاد قیمت 
با همکاری مراکز  لیپوساکشن و غیره را  انواع عمل  پایین، 
حوزه  این  در  اینکه  دلیل  به  که  دهند  می  انجام  جراحی 
عوارض  دچار  بیمار  اند،  ندیده  را  لازم  دوره  و  آموزش 
مختلف شدید شده که حتی منجر به مرگ فرد می شود.وی 
ادامه داد: برخی افراد غیرفوق تخصص که با اصول علمی 
لیپوساکشن آشنا نیستند، این عمل های مهم را حتی در مطب 
دهند  می  انجام  امکانات  بدون  زیرزمینی  های  مکان  یا  ها 
که به گونه ای بازی باسلامت و جان مردم است.این فوق 
تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی تصریح کرد: از جمله 
مهمترین عوارضی که طی انجام عمل لیپوساکشن توسط فرد 
بروز  به  توان  و گزارش شده می  انجام  فوق تخصص  غیر 
نکروز، آمبولی چربی، آمبولی لخته خون، کم خونی، صدمه 
چربی،  تزریق  محل  ابسه  و  عفونت  شکمی،  داخل  احشا 
اغما رفتن و حتی در برخی موارد فوت بیمار را اشاره کرد.

ازطریق سایت نظام پزشکی و انجمن جراحان پلاستیک از 
گفت:  شویدحسینی  مطمئن  معالج  پزشک  درست  انتخاب 
مثلث دلال - بلاگر و تکنسین و مراکز جراحی متخلف عامل 
گسترش اعمال جراحی زیبایی بی رویه و لیپوساکشن های 
غیرضروری بوده، لذا توصیه ما به همه مردم این ست که با 
امکانات فراوانی که در کشور داریم انجام این اعمال توسط 
سایت  طریق  از  مردم  و  گیرد  تخصص صورت  فوق  افراد 
نظام پزشکی و انجمن جراحان پلاستیک از انتخاب درست 

پزشک معالج خود مطمئن شوند.

اگر علائم سرماخوردگی و یا آسم را تجربه می کنید می 
توانید از نعناع برای تسکین علائم خود استفاده کنید.

استفاده  نعناع در دستور پخت غذای خود  برگ  از   حتماً 
کرده اید، اما آیا می دانستید که فواید سلامتی مختلفی می 
تواند برای شما داشته باشد؟ خواص طبیعی آن شامل ضد 
التهابی، ضد باکتری، ضد ویروسی و همچین حاوی آنتی 

اکسیدان است.
برای  عالی  ای  گزینه  به  را  نعناع  برگ  ها  ویژگی  این 
مانند  سلامتی  مشکلات  از  وسیعی  طیف  به  رسیدگی 

سرماخوردگی و مشکلات گوارشی تبدیل می کند.
احتقان، سرفه  مانند  ای  آزاردهنده  با علائم  سرماخوردگی 
و گرفتگی بینی می تواند بسیار آزاردهنده باشد. برگ های 
گلو  تسکین  توانایی  و  خود  احتقان  ضد  خواص  با  نعناع 

درد به کمک می آیند.
چای نعنا

سرماخوردگی  تسکین  برای  ها  راه  ترین  محبوب  از  یکی 
تسکین  که  است  فلفلی  نعناع  دمنوش  تهیه  نعنا،  کمک  با 
دهنده سریع علائم سرماخوردگی است. منتول موجود در 
طبیعی  احتقان  ضد  یک  عنوان  به  فلفلی  نعناع  های  برگ 
به تجزیه مخاط کمک می کند و احتقان را  عمل کرده و 

تسکین می دهد.
یک  از  اید،  شده  مبتلا  سرماخوردگی  به  وقتی  توانید  می 
علائم  فوری  تسکین  و  ببرید  لذت  نعناع  چای  فنجان 

سرماخوردگی خود را شاهد باشید.
دمنوش نعناع

به  می تواند  نیز  نعناع  برگ های  از  حاصل  بخار  استنشاق 
باز کردن مجاری مسدود شده بینی و تسکین احتقان شما 
برگ  بجوشانید، یک مشت  را  قابلمه آب  کند. یک  کمک 
استنشاق  را  آن  از  حاصل  بخار  و  کنید  اضافه  آن  به  نعنا 
موثر  حال  عین  در  و  ساده  درمانی  روش  یک  این  کنید. 

است.
عسل و نعناع

نعناع دم کرده و عسل یک داروی شیرین و آرامش بخش 
برای شما است که می تواند به تسکین سرماخوردگی نیز 

کمک کند. 
با عسل مخلوط  نعناع را خرد کرده دم کنید و  چند برگ 

کنید. 
یا  کرد  مصرف  مستقیم  طور  به  توان  می  را  معجون  این 
به آب گرم اضافه کرد تا یک نوشیدنی آرام بخش داشته 

باشد.
مدیریت علائم آسم

در حالی که پیروی از داروهای تجویز شده و برنامه های 
درمانی برای آسم و مشکلات تنفسی ضروری است، برگ 
نعناع می تواند مکمل ارزشمندی برای مدیریت علائم آسم 

باشد.
تنفس برگ نعناع

منتول،  جمله  از  نعناع،  برگ  در  موجود  طبیعی  ترکیبات 
تنفسی  دستگاه  صاف  عضلات  آرامش  به  است  ممکن 
راحت  تنفسی  تواند  می  آرامش عضلات  این  کند.  کمک 
تر را برای افراد مبتلا به آسم یا مشکلات تنفسی به ارمغان 
ممکن  نعناع  چای  نوشیدن  یا  نعناع  برگ  جویدن  بیاورد. 
است در هنگام حملات خفیف آسم به تسکین علائم کمک 

کند.
استنشاق اسانس نعناع

اسانس نعناع که از برگ نعناع به دست می آید، می تواند 
برای تسکین در طول دوره های آسم استنشاق شود.

 چند قطره روغن نعناع را در یک کاسه آب داغ بریزید و 
بخار آن را تنفس کنید. با این حال، استفاده از روغن های 
ضروری باید با احتیاط انجام شود و قبل از مصرف آن از 

یک متخصص راهنمایی بگیرید.
برای  اگر آسم دارید، مهم است که داروهای تجویز شده 
آسم را با برگ نعناع یا داروهای مبتنی بر نعناع جایگزین 
با  نظر گرفته شوند و  باید مکمل در  این درمان ها  نکنید. 

مشورت با پزشک مورد استفاده قرار گیرند.
کمک به عملکرد گوارش

نفخ و سایر  به کاهش سوء هاضمه،  تواند  نعناع می  برگ 
ناراحتی های دستگاه گوارش کمک کند. برگ های نعنا را 

می توان به راحتی به سالاد و ماست اضافه کرد.
توسط  شده  تصادفی  بالینی  کارآزمایی  یک  اساس  بر   
که  است  شده  اشاره   ،Digestive Diseases and Science
نعناع فلفلی ممکن است در مدیریت علائم مرتبط با سندرم 

روده تحریک پذیر )IBS( تسکین دهد.
آبرسانی بدن

برگ های نعنا می توانند آب ساده را به یک نوشیدنی معطر 
و آب رسان و خوشمزه تبدیل کنند. آب دم کرده نعناع یک 
افزایش  دنبال  به  که  است  کسانی  برای  طراوت  با  گزینه 
به  مبتلایان  برای  ویژه  به  این  هستند.  آب  روزانه  مصرف 
به  تواند  می  مناسب  ماندن  هیدراته  زیرا  است،  مفید  آسم 

جلوگیری از تشدید علائم آسم کمک کند.

مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو خبر داد:

کاهش کمبود دارویی به ۱۰۰ قلم و افزایش ۴۰ درصدی ارز دارو

معاون وزیر آموزش و پرورش تشریح کرد

جزئیات اعلام نتایج جذب »کار و گفتار درمانگران« در مدارس

از  دارو  و  غذا  سازمان  کنترل  تحت  مواد  و  دارو  مدیرکل 
کاهش کمبود دارویی از ۴۲۰ به ۱۰۰ قلم در سالجاری خبر 
داد و گفت: بخش مهم این کمبودها مربوط به آنتی بیوتیک ها، 
سرم ها، سوسپانسیون ها، داروهای اعصاب و روان، بیهوشی و 

غیره بوده است که اکنون برطرف شده است.
 محمد پیکانپور در یازدهمین همایش چالش ها و راهکارهای 
مدیریت بیمارمحور دیابت در ایران که به مناسبت روز جهانی 
افزود:  شد،  برگزار  تهران  پزشکی  علوم  دانشگاه  در  دیابت 
میزان نیاز کشور به داروی متفورمین ماهانه ۱۳۵ میلیون عدد 
است که در ۷ ماه گذشته ۱.۷ میلیارد عدد از این دارو تامین 
دارویی  کمبودهای  کاهش  که  این  بیان  با  است.وی  شده 
نیاز به مداخلات فراسازمانی دارد، افزود: ما تلاش خود را 
انجام داده ایم  تولید دارو در کشور  برنامه های  افزایش  برای 
تسهیل گری،  با  می شدیم  کمبود  دچار  که  قسمت هایی  در  و 
و  دارو  گرفت.مدیرکل  مسیرها صورت  سایر  از  دارو  تامین 
مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو درباره وضعیت تامین 

نیاز کشور  میزان  داد:  ادامه  متفورمین  مانند  دیابت  داروهای 
به داروی متفورمین ماهانه ۱۳۵ میلیون عدد بوده و در هفت 

ماه گذشته یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون عدد داروی متفورمین 
در کشور تولید و تامین شده بنابراین دسترسی مردم به این 

دارو بهبود پیدا کرده است.

پیکانپور درباره وضعیت تامین سایر داروهای کمبودشده در 
کشور تصریح کرد: در حوزه تامین داروهای مشتق از پلاسما 
تا  کمبودهایی شده ایم؛  آلبومین دچار  و  مانند آی وی آی جی 
انتهای امسال ۶۰۰ هزار لیتر پلاسما برای تهیه این داروها به 
خارج از کشور ارسال می شود که با این اتفاق امیدواریم سال 

آینده از نظر کمبود آلبومین و IVIG دچار مشکل نشویم.
وی افزود: همزمان پالایشگاه پلاسما نیز در دست راه اندازی 
است که تا آخر سال به بهره برداری می رسد و امیدواریم در 

زمینه تولید داروهای مشتق از پلاسما به خودکفایی برسیم.
افزایش ۴۰ درصدی ارز دارو در سال جاری

بانک  مسئولان  با  جلساتی  گذشته  هفته  این که  بیان  با  وی 
مرکزی برای تامین ارز دارو برگزار شد، گفت: امسال حوزه 
دارو به میزان ۴۰ درصد ارز بیشتری را نسبت به سال گذشته 
کمبودهای  کاهش  به  منجر  که  می دهد  اختصاص  خود  به 
دارویی نسبت به سال گذشته شده است؛ با این وجود برخی 

داروها نیاز به ارز اختصاصی دارند که باید تامین شود.

نفر   ۱۱۶۸ شدن  پذیرفته  از  پرورش  و  آموزش  وزیر  معاون 
در آزمون کتبی استخدام کاردرمانگر و گفتاردرمانگر وزارت 
ارزیابی  از  پس  کرد  اعلام  و  داد  خبر  پرورش  و  آموزش 
تکمیلی، قبول شدگان نهایی مشمول قانون رتبه بندی معلمان 

و سختی کار معلمان آموزش و پرورش استثنایی می شوند.
شدگان  پذیرفته  جزئیات  درباره  حسینی   طریفی  حمید 
پرورش  و  آموزش  وزارت  استخدامی  آزمون  اول  مرحله 
ویژه رشته شغلی مربی امور آموزش معلولان )کاردرمانگر و 
گفتاردرمانگر( در سازمان آموزش و پرورش استثنایی کشور، 
این  در  شرکت  برای  نفر   ۲۴۱۶ کلی  طور  به  کرد:   اظهار 
آزمون استخدامی ثبت نام کرده بودند که از این تعداد ۱۱۶۸ 
وارد  می توانند  و  شده  پذیرفته  کتبی  آزمون  مرحله  در  نفر 

مرحله ارزیابی تکمیلی شوند.
شرکت  برای  شدگان  پذیرفته  از  دعوت  نحوه  درباره  وی   
سه  تکمیلی  ارزیابی  برای  داد:  توضیح  تکمیلی  ارزیابی  در 
دعوت  شهرستان ها  محل  شغل  رشته  ردیف های  تعداد  برابر 
به مصاحبه می شوند به شرطی که آخرین نفر دعوت شده به 
نمره سه  میانگین  نمره حداقل ۵۰ درصد  بر حسب  مصاحبه 
برای  باشد؛  نفر اول در هر رشته شغل محل را کسب کرده 
مثال اگر در رشته شغل محلی دو نفر نیاز داشته باشیم تا شش 
آخرین  که  شرطی  به  اما  می کنیم  مصاحبه  به  دعوت  را  نفر 
درصد  پنجاه  حداقل  می شود  مصاحبه  به  دعوت  که  نفری 
میانگین سه نفر اول پذیرفته شده در آن رشته شغل محل را 

کسب کرده باشد.
تصریح  کشور  استثنایی  پرورش  و  آموزش  سازمان  رئیس   
برای  اینکه در شهرستان ها داوطلب زیادی  به  با توجه  کرد: 
شرکت در این آزمون استخدامی نداشتیم تقریبا در هر رشته 
اختلاف  با  یا  و  داریم  نیاز  که  تعدادی  همان  به  محل  شغل 
یک الی دو نفر بیشتر به ارزیابی تکمیلی دعوت شده اند. در 
واقع از ۱۱۶۸ نفر پذیرفته و دعوت به مصاحبه شده حدود 
و  پذیرفته شوند  تکمیلی  ارزیابی  از  می توانند پس  نفر  هزار 
رقابت سنگین نیست. معاون وزیر آموزش و پرورش درباره 
ظرفیت  تکمیل  مرحله  برگزاری  امکان  و  خالی  ظرفیت های 
برای یان آزمون استخدامی، خاطر نشان کرد: تعدادی از شغل 
موافقت  صورت  در  بعدها  که  مانده اند  خالی  هایمان  محل 
سازمان اداری استخدامی می توان برای این آزمون نیز مرحله 
تکمیل ظرفیت برگزار کرد. آن زمان اگر افرادی که هم اکنون 

پذیرفته شده و حدنصاب لازم را آورده اند قبول کنند که به 
شهرستان دیگری برای ارائه خدمت روند، می توان در تکمیل 

ظرفیت نیز تعدادی نیرو جذب کرد.
 طریفی با بیان اینکه افرادی که نهایتا پذیرفته می شوند، تحت 
یا  کاردرمانگری  برای  معلولان   آموزشی  امور  مربی  عنوان 
جامع  مراکز  یا  استثنایی  مدارس  جذب  درمانگری  گفتار 
سازمان  هنگام  به  مداخله  و  توانبخشی  آموزش،  سنجش، 
می شوند،  کار  مشغول  و  شده  استثایی  پرورش  و  آموزش 
ابتدایی است و  تصریح کرد: ساعت کاری آنها مثل معلمان 
مثل بقیه معلمان نیز از مزایای رتبه بندی و از مزایای معلمان 
هم  کار  سختی  سنوات  نظیر  استثنایی  پرورش  و  آموزش 

برخوردار می شوند.
 وی در بخش دیگر سخنان خود با بیان اینکه برای رسیدن به 
به جذب مقدار  نیاز  استاندارد مطلوب در حوزه توانبخشی، 
بیشتری نیرو داریم، در عین حال تاکید کرد: مهم این است 
که برای اولین بار فضایی فراهم شد تا نیروهای توان بخشی 
در طبقه بندی مشاغل معلمان وارد شوند. در حال حاضر کار 
اداری این امر نیز در سازمان اداری استخدامی در حال انجام 
است تا نیروهای توان بخشی نیز در نظام طبقه بندی مشاغل 
معلمان تعریف شوند. از این به بعد می توانیم در آزمون های 
استخدامی وزارت آموزش و پرورش و یا در آزمون سراسری 
دانشگاه ها اعلام نیاز خود را اعلام کرده و نیروهای خود را 
از این طریق جذب کنیم. این در حالیست که در دو دهه اخیر 
پرورش  و  آموزش  در  توانبخشی  نیروی  رسمی  هیچ جذب 
و  آموزش  سازمان  رئیس  گفته  به  بود.  نشده  انجام  استثنایی 
جنسیتی  لحاظ  از  آزمون  این  در  کشور،  استثنایی  پرورش 
بین  از  و  است  نداشته  وجود  نیرو  جذب  برای  محدودیتی 
۱۱۶۸ داوطلب پذیرفته شده در مرحله نخست، ۹۲۰ نفر زن 

و ۲۴۸ نفر مرد بوده اند.
گفت  هم  را  این  همچنین  پرورش  و  آموزش  وزیر  معاون   
امور  مربی  آزمون  نخست  مرحله  پذیرفته شده   ۱۱۶۸ از  که 
نفر   ۶۷۶ و  کاردرمانی  مدرک  نفر   ۴۹۲ معلولان،  آموزش 
مدرک گفتاردرمانی داشتند که یک نفر از آنها دانش آموخته 
مقطع دکتری، ۱۴۶ نفر دانش آموخته مقطع کارشناسی ارشد 

و ۱۰۲۱ نفر دانش آموخته مقطع کارشناسی هستند.
جذب  نفر،   ۱۱۶۸ این  بین  از  امیدواریم  اینکه  بیان  با  وی   
مرحله  پذیرفته شدگان  داد:  توضیح  باشیم،  داشته  حداکثری 

اول ثبت نام خود برای شرکت در ارزیابی تکمیلی را انجام 
داده اند، این افراد از امروز سه شنبه توسط ادارات کل آموزش 
خود  مستندات  و  مدارک  ارائه  برای  استان ها  پرورش  و 
کارهای  انجام  و  گزینش  مصاحبه  هویت،  احراز  منظور  به 
پزشکی فراخوانده می شوند. این کار سه روز طول می کشد 
و نهایتا از یکشنبه پیش رو کانون های ارزیابی فعالیت خود 

را آغاز می کنند.
اولیه  پذیرفته شدگان  تکمیلی  ارزیابی  نحوه  درباره  طریفی   
تکمیلی  ارزیابی  مرحله  در  داد:  توضیح  نیز  آزمون  این 
از  داوطلبان  اختصاصی  و  تخصصی  عمومی،  صلاحیت 
طریق سه ابزار »ایفای نقش«، »طراحی پروتکل مداخله ای« و 

»اجرای مداخله« احراز می شود.
در ابزار ایفای نقش، یکی از ارزیاب ها نقش اولیاء یا فردی 
را ایفا می کند و درباره شرایط دانش آموز استثنایی صحبت 
را  در یک فضای همدلانه مخاطب  باید  داوطلب  و  می شود 
داوطلب  به  مداخله ای،   پروتکل  طراحی  در  کند.  راهنمایی 
می شود  بیان  استثنایی  داوطلب  ویژگی  و  داده  سناریویی 
یا  درمان  طرح  یک  شرایط  این  با  متناسب  باید  داوطلب  و 
طراحی  استثنایی  آموز  دانش  آن  درمان  برای  را  پروتکلی 
کند. در ابزار اجرای مداخله نیز داوطلب باید بر اساس یک 
سناریوی جدیدی که در اختیارش قرار داده می شود، در یک 
برای آن  موقعیت شبیه سازی شده  جلسه درمان و مداخله 

دانش آموز را به صورت عملی اجرا کند.
استثنایی  پرورش  و  آموزش  سازمان  رئیس  اظهارات  بر  بنا   
 ۶۰۰ دارای  تکمیلی  ارزیابی  در  شده  یاد  ابزار  سه  کشور 
نمره هستند که سهم ۶۰ درصدی در قبولی داوطلب دارند، 
۴۰ درصدی  با سهم  نمره   ۴۰۰ دارای  کتبی  آزمون  همچنین 
است و نهایتا و در مجموع داوطلب باید از هزار نمره آزمون 
تا  کند  کسب  را   ۴۷۰ حدنصاب  تکمیلی  ارزیابی  و  کتبی 
پذیرفته شود.معا ن وزیر آموزش و پرورش استثنایی درباره 
تاریخ اعلام نتایج نهایی و استخدام و آغاز به کار این نیروها 
کرد:  بیان  استثنایی  پرورش  و  آموزش  مراکز  و  مدارس  در 
ظرف  تقریبا  یکشنبه   روز  از  تکمیلی  ارزیابی  آغاز  از  پس 
و  می دهیم  انجام  را  تکمیلی  ارزیابی  فرآیند  هفته  یک  مدت 
این  کار جذب  ماه  اوایل دی  نهایتا  یا  آذرماه  در  امیدواریم 
افراد انجام شود. تا یک ماه آینده نتایج نهایی مشخص و کار 

جذب نیروها انجام می شود. تاثیر یک نوع رژیم غذایی بر 
کیفیت زندگی بیماران ریوی

آنتی  ویتامین ها،  که  است  داده  نشان  جدید  مطالعات 
اکسیدان ها و غذاهای غنی از اسیدهای چرب امگا ۳ مانند 
ماهی های چرب احتمالا به افرادی که از بیماری های مزمن 
التهاب های  آنها  در  تا  می کند  کمک  می برند،  رنج  ریوی 

ریوی کاهش یابد و راحت تر نفس بکشند.
بررسی  به  مجارستان  در  »سملوایز«  دانشگاه  متخصصان 
درباره وضعیت هزاران  آن  از  پیش  پرداختند که  مطالعاتی 
بیمار مبتلا به بیماری مزمن انسدادی ریه )COPD( انجام 
شده و نتایج آن طی سال های ۲۰۱۸ تا ۲۰۲۳ میلادی منتشر 
شده بود. این بیماری مزمن ریوی، باعث ورود هوای کمتر 
تنفس  راه  در  جدی  مشکلات  ایجاد  و  هوایی  مجاری  به 
می شود.یافته های آنها نشان داد که به نظر می رسد پروتئین، 
اسیدهای چرب غیراشباع و سبزیجات برای بیماران مبتلا به 

COPD مفید هستند.
دکتر »یانوس وارگا«، دانشیار دپارتمان ریه دانشگاه سملوایز 
به  غربی  نوع  از  غذایی  رژیم  تغییر  می گوید:  یورونیوز  به 
نوع مدیترانه ای ضروری است. رژیم غذایی غربی التهاب را 
تشدید می کند و در مقابل، رژیم غذایی مدیترانه ای اثرات 

ضدالتهابی دارد.



اقتصادیاقتصادی

5
رئیس سازمان بورس:

دقت در بیان موضع، انتظار سهامداران از مسئولان
هدف سازمان بورس حمایت از حقوق سهامداران است

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به شرایط خوب 
بورس کشور آن هم در محیط پر تنش بین المللی، گفت: انتظار 
سهامداران از مسئولان دقت در ابراز نظر و بیان موضع است.

»مجید عشقی« عصر امروز )سه شنبه( در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی ایرنا به اقدامات انجام شده از سوی دولت سیزدهم 
و سازمان بورس برای بازگشت اعتماد سرمایه گذاران به بازار 
سهام اشاره کرد و افزود: فلسفه تشکیل سازمان بورس طراحی، 
برای  منصفانه  و  کارا  شفاف،  بازار  یک  توسعه  و  ساماندهی 

سرمایه گذاران است تا از این طریق سرمایه گذاران 
قادر به فعالیت در این بازار باشند.

جدید  دوره  فعالیت  ابتدای  در  داشت:  اظهار  وی 
مدیریت این سازمان که از ماه های ابتدایی فعالیت 
دولت سیزدهم آغاز شد، هدف اصلی ما در برنامه 
حقوق  از  حمایت  بحث  که  شده  تعریف  راهبردی 
سرمایه گذاران با تاکید بر منافع بلندمدت بود و در 
این راستا اقدام به تعریف برخی از برنامه های متنوع 

کردیم.
اصلی  حوزه   ۳ در  جدید  برنامه های  تعریف 

نظارت بر بازار
عشقی به دیگر هدف سازمان بورس در برنامه های 
افزایش  بحث  کرد:  خاطرنشان  و  تاکید  راهبردی 
اثربخشی و نظارت بر فعالیت های بازار سرمایه در 
دستور کار قرار گرفت که در این زمینه برنامه های 
بازار،  بر  نظارت  اصلی  حوزه  سه  در  را  متنوعی 
نظارت بر نهادهای مالی و نظارت بر ناشران تعریف 

کردیم.
تامین  در  تسهیلگری  بهادار  اوراق  و  بورس  سازمان  رییس 
مالی، تشکیل سرمایه و نیز مدیریت ریسک را به عنوان دیگر 
برنامه راهبردی سازمان بورس معرفی کرد و اظهار داشت: با 
توجه به منفی بودن نرخ تشکیل سرمایه در سال های گذشته 
به  نسبت  اقتصادی  بنگاه های  استهلاک  درصد  افزایش  نیز  و 
اقدام اساسی در  تا یک  نیاز شد  مجموعه های سرمایه گذاری 

زمینه مساله مربوط تشکیل سرمایه و تامین مالی انجام شود.
اقدامات دولت در حوزه حمایت از سهامداران خرد

وی به برنامه سازمان بورس در حوزه حمایت از سهامداران 
تاکید کرد و ادامه داد: به صورت مشخص بحث متنوع سازی 
گزینه های سرمایه گذاری با اتکا بر سرمایه گذاری غیرمستقیم از 
جمله برنامه های اصلی و بلندمدت ما در این دوران بوده است.

صندوق  نوع   ۶ راستا  این  در  کرد:  خاطرنشان  عشقی 
به  اقدام  و  شد  راه اندازی  و  طراحی  جدید  سرمایه گذاری 
صندوق ها  این  راه اندازی  برای  مجوز  متعددی  تعداد  صدور 

کردیم.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با اعلام اینکه این اتفاق 
زمینه معرفی صندوق های جدید در بازار را فراهم کرد، افزود: 
با این اقدام تلاش کردیم تا به جای آنکه منابع سهامداران به 
صورت مستقیم وارد بازار سهام و ابزار مشتقه شوند، از طریق 
صندوق های صندوق ها سرمایه گذاری وارد این بازار شوند و 
منابع وارد شده به واسطه این صندوق ها مورد مدیریت قرار 

بگیرند.
در  غیرمستقیم  سرمایه گذاری  از  سهامداران  استقبال 

بورس
افراد  طریق  از  سرمایه گذاری  صندوق های  مدیریت  به  وی 
حرفه ای بازار سرمایه تاکید کرد و ادامه داد: خوشبختانه در 
چند وقت گذشته استقبال خوبی از صندوق های سرمایه گذاری 
این  ماه های گذشته شاهد  در  به گونه ای که  صورت گرفت، 
بودیم برخی از صندوق های سرمایه گذاری در ۲ روز معاملاتی 

چند هزار میلیارد تومان منابع جذب کردند.
عشقی با اشاره به اینکه در روزهایی که بورس های منطقه ای 
شروع به ریزش شدید کردند بورس ایران با یک آرامشی به 
از روزها  برخی  داد، گفت: هر چند در  ادامه  معاملات خود 
شاهد تنش در بازار بودیم؛ اما این نوسانات تحت تاثیر وجود 
کنترل  مورد  سرمایه گذاری  صندوق های  در  بلندمدت  نگاه 
منابع خرد  بورس، جذب  رییس سازمان  گفته  گرفت.به  قرار 
از طریق صندوق های سرمایه گذاری یکی از راهبرُدهای جدی 

سازمان بورس بود که انجام شد و ادامه دار خواهد بود.
صدور مجوز ۲۰۰ نهاد مالی در ۲ سال گذشته

وی به تعداد مجوز صادر شده برای تاسیس نهادهای مالی در 
مدیریت  دوره جدید  در  گفت:  و  کرد  اشاره  گذشته  سال   ۲
شده  صادر  مجوز  مالی  نهاد   ۲۰۰ بر  بالغ  بورس  سازمان 
است که این آمار شامل شرکت های کارگزاری، شرکت های 
سبدگردانی و صندوق های سرمایه گذاری می شود، همچنین در 
بتوانند خدمات  نهادها  این  تا  بودیم  این  دنبال  به  مدت  این 
اینکه تمایل مردم  بیان  با  بهتری را به مردم ارائه کنند.عشقی 
ایجاد  باعث   ۹۹-۹۸ سال  در  بورس  در  سرمایه گذاری  برای 
ازدحام شدید در نهادهای مالی شد، اظهار داشت: صف های 
جمله  از  مالی  نهادهای  از  خدمات  دریافت  برای  طولانی 

دغدغه های جدی سازمان بورس در آن زمان بود.
به  مالی  نهادهای  اکنون  اعلام کرد که  بورس  رییس سازمان 
شدت گسترش پیدا کرده است و به وجود بیش از یک هزار 

نهادهای مالی در بازار سرمایه دست پیدا کردیم.
نهادهای مالی، پاسخگوی افراد با سطوح ریسک مختلف

وی با اشاره به اینکه نهادهای مالی می توانند پاسخگوی افراد 
با سطوح ریسک مختلف باشند، ادامه داد: یکی ایرادات جدی 
وارد شده به بازار سرمایه در سال های گذشته که مردم دعوت 
به سرمایه گذاری در این بازار شده بودند، عدم آموزش آنها با 

ریسک ابزارهای معاملاتی بود.
عشقی ادامه داد: اکنون ریسک ابزارهای معاملاتی مشخص شده 
و افراد با ریسک پذیری بالا می توانند نسبت به سرمایه گذاری 

در این بازار از طریق صندوق اهرمی اقدام کنند.
با ریسک پذیری  افراد  رییس سازمان بورس معتقد است که 
پایین می توانند صندوق های با درآمد ثابت و نیز صندوق های 

دولتی را برای سرمایه گذاری انتخاب کنند.
استفاده از طرح سهام یار در روزهای پرنوسان بازار

دلیل  به  گذشته  سال  گفت:  یار  سهام  طرح  به  اشاره  با  وی 
سهام  طرح  اجرای  به  اقدام  بازار،  در  خاص  شرایط  وجود 
عموم  به  را  اطمینانی  و  آرامش  طریق  این  از  تا  کردیم  یار 

سرمایه گذاران به خصوص سهامداران خرد بدهیم.
عشقی ادامه داد: سرمایه گذاران با دارایی کمتر از ۱۰۰ میلیون 
را  ریالی  یک  تبعی  اوراق  و  مشارکت  طرح  این  در  تومان 
خریداری کردند تا بازدهی یک ساله آنها در سقف ۲۰ درصد 

تضمین شود.
کرد:  خاطرنشان  بهادار  اوراق  و  بورس  سازمان  رییس 
خوشبختانه امسال در زمان سررسید اوراق تعدادی از افراد که 
به بازدهی ۲۰ درصد نرسیده بودند بازدهی خود را از طریق 
صندوق تثبیت بازار سرمایه دریافت و از مزایای طرح سهام 

یار استفاده کردند.
وی با بیان اینکه این طرح در آبان ماه ۱۴۰۱ آرامشی را در 
در  بورس  شاخص  زمان  آن  در  داد:  ادامه  کرد،  ایجاد  بازار 
کمترین میزان خود قرار داشت؛ اما تحت تاثیر اعتماد ایجاد 
در  صعودی  روند  یک  ایجاد  زمینه  سهامداران  بین  در  شده 

بازار فراهم شد.
از  نیز  و  دیگر  قالبی  در  بازار  در  طرح  این  ادامه  به  عشقی 
ساختار  به صورت  سرمایه  اصل  تضمین  صندوق های  طریق 
برای  بازار  در  اکنون صندوق هایی  گفت:  و  کرد  اشاره  یافته 
ایجاد اعتماد در بین سهامداران وجود دارد که باعث اطمینان 
بین رفتن سرمایه هایشان در  از  برای عدم  بین سهامداران  در 

بورس می شود.
رییس سازمان بورس خاطرنشان کرد: در این زمینه سهامداران 
را  سرمایه گذاری  صندوق های  این  واحدهای  می توانند 
خریداری کنند، با این اقدام اصل سرمایه سهامداران تضمین 

شده خواهد بود.
عشقی در مورد اجرای طرح سهامیار و پرداخت خسارت به 
سهامداران گفت: سال گذشته بیش از ۵۰۰ هزار نفر در این 
سبد  سهام  بیمه  اوراق  خرید  با  و  بودند  کرده  شرکت  طرح 
امسال دوره  آبان ماه  اوایل  بیمه کردند که در  سهام خود را 
این طرح به اتمام رسید و تقریباً ۱۰ هزار نفر مشمول دریافت 

مابه التفاوت بازدهی تا ۲۰ درصد شدند.
شرایط  به  توجه  با  سهامداران  این  خسارات  کرد:  بیان  وی 
بازار و اتفاقاتی که در یک سال گذشته رخ داده بود، محاسبه 

و پرداخت شد.
به  بودند  نتوانسته  کمی  تعداد  گفت:  بورس  سازمان  رییس 
بازدهی ۲۰ درصد برسند، لذا حدود ۶ میلیارد تومان به این 

افراد پرداخت شد.
وی ادامه داد: اگر سهامداران خرد به اطمینان نسبی به بازار 
برسند، می تواند به ثبات بازار کمک کنند و برنامه های سازمان 

بورس هم در همین راستا است.
ریسک پذیری  سطوح  با  متناسب  و  متنوع  ابزارهای 

سهامداران
وی به معرفی ابزارهای متنوع و متناسب با سطوح ریسک پذیری 
افرادی  برای  صندوق ها  این  افزود:  و  کرد  اشاره  سهامداران 
خواهد بود که نمی خواهند هیچ گونه ریسکی را نسبت به اصل 
سرمایه خود داشته باشند، همچنین مازاد بازدهی ایجاد شده 

برای سهامداران خواهد بود.
راه اندازی ابزار گواهی سپرده شمش طلا در ابتدای سال 

گذشته
ابزار گواهی سپرده شمش طلا  راه اندازی  بر  تاکید  با  عشقی 
به عنوان یک دارایی  ابتدای سال گذشته اعلام کرد: طلا  در 
به  زیادی  افراد علاقه  و  است  زیادی  دارای خریداران  سنتی 
امکان  چندان  تاکنون  اما  دارند؛  بازار  این  در  سرمایه گذاری 
یافته  سازمان  صورت  به  طلا  بازار  در  خرد  سرمایه گذاری 
وجود نداشته است.رییس سازمان بورس اظهار داشت: تاکنون 
اشخاص حقیقی و حقوقی حجم قابل توجهی طلا را در اندازه 
گرم  یک دهم  شامل  میزان  این  که  کردند  خریداری  مختلف 
تا چند کیلو طلا بوده است.وی خاطرنشان کرد: این طلا در 
معامله  سهام  بازار  در  آن  گواهی  می ماند،  باقی  بانک  خزانه 
منابع  طریق  از  می تواند  شمش  آن  تولیدکننده  و  می شود 
این  از  تا  باشد  داشته  مجدد  سرمایه گذاری  شده  جمع آوری 

طریق تولید بیشتری را انجام دهد.

عشقی معتقد است که این ابزار برای شرکت های تولیدکننده 
طلا و نیز افرادی که به دنبال سرمایه گذاری در این بازار بودند 

مفید بود.
کارکرد شرکت سهامی عام پروژه

و  کرد  اشاره  پروژه ها  مالی  تامین  به  بورس  سازمان  رییس 
شرکت  بخش،  این  برای  ابزارها  جذاب ترین  از  یکی  گفت: 

سهامی عام پروژه است.
بر کارکرد شرکت سهامی عام پروژه گفت: در  با تاکید  وی 
این راستا یک پروژه اجرا شده و تا ۵۰ یا ۷۰ درصد 
پیشرفت داشته است؛ اما برای ادامه کار و نیز سرمایه 
در گردش نیاز به منابع دارد، این شرکت را در بازار 
بورس یا فرابورس پذیرش می کنیم و در یک بازار 

کاملًا شفاف ارزش گذاری می شود.
پذیره نویسی  طریق  از  مردم  داشت:  اظهار  عشقی 
عمومی وارد این طرح می شود و مشارکت خواهند 
مستقیم  صورت  به  منابع  راستا  این  در  که  داشت 
پیشرفت  از  وارد طرح می شود و طرح مدنظر پس 

به بهره برداری می رسد.
رییس سازمان بورس ادامه داد: گزارش های فعالیت 
به صورت مستمر در سامانه  اجرای طرح  در طول 
آن  پیشرفت  شاهد  مردم  و  می شود  منتشر  کدال 
آن  سود  از  آینده  در  طریق  این  از  تا  بود  خواهند 

منتفع شوند.
وی خاطرنشان کرد: منافع پذیره نویسی و نیز عرضه 
عمومی اوراق به صورت مستقیم وارد پروژه می شود 

و تبدیل به سرمایه گذاری واقعی خواهد شد.
شقی با بیان اینکه در این زمینه برنامه های جدی در دستور کار 
سازمان بورس است، گفت: اولین پروژه در این زمینه اجرایی 

شد و اکنون در صدد توسعه آن هستیم.
سرمایه گذاری  طرح های  داد:  ادامه  بورس  سازمان  رییس 
ابزار  این  از  خصوصی  بخش  نیز  و  دولتی  بخش  به  مربوط 
استفاده خواهند کرد که سازمان بورس، هیات پذیرش بورس 

و فرابورس در حال بررسی ۳۰ طرح هستند.
وی ابزار شرکت سهامی عام پروژه را جزو ابزارهای دو طرفه 
معرفی کرد و افزود: علاوه بر اینکه این ابزار جزو گزینه پر 
بازده سرمایه گذاری خواهد بود، امکان تامین مالی طرح های 

نیمه تمام را فراهم خواهد کرد.
مهم  اقدام  دیگر  سهام،  صرف  طریق  از  پذیره نویسی 

سازمان بورس
دیگر  عنوان  به  را  از طریق صرف سهام  پذیره نویسی  عشقی 
اقدام سازمان بورس در چند ماه گذشته معرفی کرد و گفت: 
جدیدی  سهام  است  عمومی  عرضه  دنبال  به  شرکت  وقتی 
منتشر و به مردم فروخته می شود، آن سهامدار پول را دریافت 
صورت  به  پول  بلکه  نمی شود؛  خارج  بازار  از  و  نمی کند 
طرح های  برای  منابع  این  از  و  می شود  پروژه  وارد  مستقیم 

بعدی استفاده خواهد کرد.
بزرگ ترین  نزدیک  آینده  داد: در  ادامه  بورس  رییس سازمان 
انجام  بورس  در  سهام  صرف  محل  از  پذیره نویسی  پروژه 
خواهد شد که یک پروژه بسیار سودآور و حوزه صنعت است 

و امیدواریم با موفقیت انجام شود.
الزام شرکت ها برای پرداخت سود نقدی سرمایه گذاران 

خرد
وی به ارتباط با شرکت ها با سرمایه گذاران خرد در خصوص 
پرداخت سود اشاره کرد و افزود: در سال گذشته این مساله 
طریق  از  را  خود  سود  شرکت ها  همه  تا  کردیم  اجباری  را 

الکترونیک و نیز شرکت سپرده گذاری مرکزی پرداخت کنند.
عشقی با بیان اینکه با این اقدام مردم دیگر مجبور نخواهند بود 
برای دریافت سود به شرکت های مختلف مراجعه کنند، گفت: 
سامانه  در  که  اطلاعیه ای  اساس  بر  بود  ملزم خواهد  شرکت 
واریز  سپرده گذاری  شرکت  به  را  منابع  می کند  منتشر  کدال 
یا روز بعد به حساب  و شرکت سپرده گذاری در همان روز 

سهامداران پرداخت کند.
رییس سازمان بورس به استقبال و رضایت سهامداران از این 
شرکت ها  حساب  در  که  منابعی  کرد:  اعلام  و  تاکید  اقدام 

رسوب کرده بود به حساب سهامداران پرداخت شد.
دولت  اصلی  اولویت  سرمایه گذاران،  حقوق  از  حمایت 

سیزدهم
از  سرمایه گذاران  حقوق  از  حمایت  بحث  اینکه  بیان  با  وی 
ارتباط  موضوع  مورد  در  افزود:  است،  دولت  اولویت ها 
سهامدار و سرمایه گذاران با شرکت ها سال گذشته در خصوص 
پرداخت سود نقدی اقدام خوبی انجام شد و شرکت ها ملزم 
سپرده گذاری  شرکت  طریق  از  را  خود  نقدی  سود  تا  شدند 
مرکزی و به صورت الکترونیکی پرداخت کنند و مردم مجبور 
نباشند برای دریافت سود به شرکت های مختلف مراجعه کنند.
کسب سود معقول در بورس به شرط وجود نگاه بلندمدت

نسبت  امسال  سهام  بازار  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  وی 
بله،  گفت:  است،  داشته  بیشتری  بازدهی  بازارها  سایر  به 
سرمایه گذاری با نگاه بلندمدت در بورس سود بیشتری نسبت 
به سایر بازارها خواهد داد و صندوق های سرمایه گذاری نشان 
از  بیشتر  بسیار  بلندمدت  در  سهام  بازار  بازدهی  که  دادند 
بازدهی دیگر بازارها بوده و با اختلاف معناداری سود بسیار 

قابل توجهی را نصیب سهامداران کرده است.
توصیه به سهامداران برای سرمایه گذاری در بازار سهام

رئیس سازمان بورس در خصوص توصیه به سهامداران و مردم 
برای  بازار سرمایه، گفت: سهامداران  برای سرمایه گذاری در 
ورود به بورس حتماً از مشاوره نهادهای رسمی بازار سرمایه 
استفاده کنند و یکی از کارهایی که جدی که انجام می دهیم 

افزایش نهادهای مالی است.

طبق اعلام بانک مرکزی، تسهیلات پرداختی بانک ها طی 
هفت ماه ابتدای امسال مبلغ ۲۸،۴۷۸.۹ هزار میلیارد ریال 
است که در مقایسه با دوره مشابه سال قبل مبلغ ۵،۴۸۴.۴ 
داشته  افزایش  درصد(   ۲۳.۹ )معادل  ریال  میلیارد  هزار 

است. 
میلیارد  ۲۳،۷۰۳.۱ هزار  مبلغ  پرداختی  از کل تسهیلات   
کار  و  کسب  صاحبان  به  درصد   ۸۳.۲ معادل  ریال 
ریال  میلیارد  هزار   ۴،۷۷۵.۸ و  غیرحقوقی(  و  )حقوقی 
)خانوار(  نهایی  کنندگان  مصرف  به  درصد   ۱۶.۸ معادل 

تعلق گرفته است.
گردش  در  سرمایه  قالب  در  پرداختی  تسهیلات  سهم 
امسال  ماهه  هفت  طی  اقتصادی  بخش های  کلیه  در 
درصد   ۷۶.۹ معادل  ریال  میلیارد  هزار   ۱۸،۲۲۴.۲ مبلغ 
است.  کار  و  کسب  صاحبان  به  پرداختی  تسهیلات  کل 
کالای  خرید  قالب  در  پرداختی  تسهیلات  سهم  همچنین 
مبلغ  )خانوار(  نهایی  کننده  مصرف  توسط  شخصی 
کل  از  درصد   ۳۹.۶ معادل  ریال  میلیارد  هزار   ۱،۸۹۱.۹
)خانوار(  نهایی  کنندگان  مصرف  به  پرداختی  تسهیلات 

است.
گردش  در  سرمایه  تأمین  بابت  پرداختی  تسهیلات  سهم 
معادل   ۱۴۰۲ سال  ماهه  هفت  در  معدن  و  بخش صنعت 
از  حاکی  که  است  بوده  ریال  میلیارد  هزار   ۷،۰۲۵.۸
تخصیص ۳۸.۶ درصد از منابع تخصیص یافته به سرمایه 
 ۱۸،۲۲۴.۲ )مبلغ  اقتصادی  های  بخش  کلیه  گردش  در 

هزار میلیارد ریال( است.
در  پرداختی  تسهیلات  ریال  میلیارد  هزار   ۸،۵۲۹.۲ از 
)مبلغ  آن  درصد   ۸۲.۴ معادل  معدن  و  صنعت  بخش 
۷،۰۲۵.۸ هزار میلیارد ریال( در تأمین سرمایه در گردش 
به  اولویت دهی  و  توجه  بیانگر  که  است  شده  پرداخت 
تأمین منابع برای این بخش توسط بانک ها در سال ۱۴۰۲ 

است.
تسهیلات خرد ) کمتر از ۳۰۰۰ میلیون ریال (

مبلغ  شده،  یاد  دوره  در  پرداختی  تسهیلات  کل  از 
۶،۲۹۶.۶ هزار میلیارد ریال معادل ۲۲.۱ درصد به صورت 

تسهیلات خرد اعطا شده است.
قالب  در  نیز  ریال  میلیارد  هزار   ۵۴۳.۶ مبلغ  همچنین 
این  با احتساب  انجام شده است که  اعتباری  کارت های 
میلیارد  سه  از  )کمتر  خرد  پرداختی  تسهیلات  کل  مبلغ، 
 ۲۳.۶ معادل  ریال  میلیارد  هزار   ۶،۸۴۰.۲ مبلغ  به  ریال( 

درصد کل تسهیلات پرداختی را شامل می شود.
با توجه به اینکه تسهیلات پرداختی در قالب کارت های 
با  است،  شده  پرداخت  خانوار  بخش  در  نیز  اعتباری 
این اوصاف سهم بخش خانوار از ۱۶.۸ درصد به ۱۸.۳ 

درصد کل تسهیلات پرداختی افزایش یافته است.
ملاحظات  جاری،  مسیر  تداوم  در  باید  همچنان  البته 
همواره  و  گرفت  نظر  در  نیز  را  تورم  کنترل  به  مربوط 
فشار  از  ناشی  تورمی  پتانسیل  گرفتن  قدرت  مراقب 

تقاضای کل در اقتصاد نیز بود.
بر این اساس، ضروری است به افزایش توان مالی بانک ها 
از طریق افزایش سرمایه و بهبود کفایت سرمایه بانک ها، 
مسیر  به  آنها  بازگرداندن  و  غیرجاری  تسهیلات  کاهش 
بانک ها  بهره وری  افزایش  بانک ها،  اعتباردهی  صحیح 
از فشارهای  تامین سرمایه در گردش تولیدی، پرهیز  در 
مضاعف بر دارایی بانک ها و ترغیب بنگاه های تولیدی به 
سمت بازار سرمایه به عنوان یک ابزار مهم درتامین مالی 

طرح های اقتصادی )ایجادی( توجه ویژه ای کرد.

خیزش سرمایه گذاری در 
دانش بنیان ها

سرمایه  بزرگ  خیزش  از  جمهور  رئیس  علمی  معاون 
گذاری در شرکت های دانش بنیان خبر داد.

و  بیست  افتتاح  آئین  در  فیروزآبادی  دهقانی  الله  روح   
سومین نمایشگاه بین المللی و نخستین جشنواره فن بازار 
کشور که در محل برگزاری نمایشگاه های بین المللی در 
حال برگزاری است، گفت: به برکت رهنمودهای ارزشمند 
تولید  انقلاب در دو دهه گذشته یک جریان  رهبر معظم 
علم در کشور ایجاد شد که نتیجه آن فعال شدن دانشگاه ها 
و پژوهشگاه ها و رونق گرفتن فعالیت شرکت های دانش 
میزان  بزرگ  این خیزش  افزود: در جریان  بود.وی  بنیان 
یافت  افزایش  بنیان ها  دانش  حوزه  در  گذاری ها  سرمایه 
رفع  برای  دانش  بر  مبتنی  و  ملی  بزرگ  ظرفیت  یک  و 
ادامه داد:  ایجاد شد.فیروزآبادی  مشکلات کلیدی کشور 
در این سال ها و در نتیجه همین روند رو به رشد بسیاری 
از کشورهای همسایه و منطقه تلاش کردند تا با تقویت 
کنند. استفاده  ظرفیت ها  این  از  ایران  با  خود  تعاملات 

نیز  ایران  با  تا حدودی  اینکه کشورهایی که  بیان  با  وی 
سمت  به  کردند  تلاش  سال ها  این  در  نیز  داشتند  زاویه 
ارتباط  ایران  با  و  بیاورند  روی  مصلحت آمیز  دوستی 
زبان  اقتدار،  زبان  واقع  در  امروزه  کرد:  اضافه  بگیرند، 
به لطف خداوند  بنیان است که  اقتصاد دانش  فناوری و 
ایران در این حوزه پیشرفت های چشمگیری داشته است.

فیروزآبادی با اشاره به دیدار اخیر رهبر معظم انقلاب با 
نخبگان تصریح کرد: حضرت آقا در دیدار اخیر خود با 
که  فرمودند  و  کردند  استفاده  واژه  کلید  از یک  نخبگان 
نیاز به یک خیزش علمی داریم و برای تحقق این خیزش 

به سرمایه گذاری جدی داریم.

طی ۷ ماه ابتدای امسال صورت گرفت

افزایش ۲۳ درصدی پرداخت 
وام های بانکی

دبیرکل اتحادیه تولید و تجارت آبزیان ایران 
اعلام کرد:

عدم تناسب عرضه و تقاضا، علت 
افزایش قیمت ماهی

 نظارت ها در بازار تشدید شود
 

علت  ایران  آبزیان  تجارت  و  تولید  اتحادیه  دبیرکل 
افزایش قیمت ماهی در بازار داخلی را عدم تناسب بین 
تشدید  می رسد  نظر  به  گفت:  و  دانست  تقاضا  و  عرضه 

نظارت ها می تواند بازار این محصول را تنظیم کند.
صادرات  و  تولید  وضعیت  درباره  خدایی«  »علی اکبر 
آبزیان افزود: مجموع تولید آبزیان در سال ۱۴۰۱ اعم از 
صید و آبزی  پروری یک میلیون و ۳۵۰ هزار تن بود که 
ماهیان حرام گوشت، حدود یک  با حذف  میزان  این  از 

میلیون و ۲۰۰ هزارتن به مصرف داخلی رسید.
اظهار  ایران  آبزیان  تجارت  و  تولید  اتحادیه  دبیرکل 
داشت: در واقع سال گذشته بیش از ۷۵۰ هزار تن ماهی 
به  از محل صید و صیادی )۳۲ هزار و ۵۰۰ تن مربوط 
صید آب های شمال کشور، ۷۱۸ هزار تن مربوط به صید 
از  تن  هزار   ۶۰۰ از  بیش  و  کشور(  جنوب  آب های  در 

محل آبزی پروری تامین شده است.
تن  هزار   ۱۶۰ آمارها سال گذشته  طبق  تصریح کرد:  وی 
که  شد  صادر  دلار  میلیون   ۵۵۰ ارزش  به  آبزیان  انواع 
نزدیک به ۱۰ درصد سهم تولید بوده است، البته بخشی 
از صادرات را ماهیان حرام گوشت و پودر ماهی تشکیل 

می دهد.
علل  از  یکی  همسایه،  کشورهای  به  ماهی  فروش 

کمبود در بازار داخلی
خدایی گفت: براساس آمارهای تولید، به نظر نمی رسد 
قیمت  اما  باشد،  داشته  وجود  بازار  در  ماهی  کمبود  که 
میزان  می دهد  نشان  که  است  تورم  نرخ  از  بیش  آبزیان 

تولید با آنچه عرضه می شود، تناسب ندارد.
این مقام صنفی اظهار داشت: هرچند نباید افزایش قیمت 
نیز  این شرایط  با  اما  بگیریم،  نادیده  تولید را  نهاده های 
نباید ماهی بیش از نرخ واقعی به دست مصرف کنندگان 

برسد.
تن  هزار   ۲۰۸ سالیانه  وجود خشکسالی ها  با  افزود:  وی 
ماهی سردآبی )آب شیرین( و ۲۴۰ هزار تن انواع ماهیان 
گرمابی در استخرهای پرورشی تولید می شود که به نظر 
زمینه  این  در  کمبودی  تولید،  ارقام  اساس  بر  می رسد 
می شود  مشاهده  تهران  بازار  در  آنچه  اما  باشیم،  نداشته 
مانند سفید،  ماهیان دریایی  آلا، کپور،  قزل  ماهی  کمبود 
شیر، شوریده، حلوا و هامور است و در صورت وجود در 

بازار نیز با قیمت  های بالا به فروش می رسد.
به گفته خدایی، اکنون هر کیلوگرم قزل آلا زنده در بازار 
تهران بین ۲۱۰ تا ۲۴۰ هزار تومان به فروش می رسد، در 
حالی که سال گذشته قیمت هر کیلوگرم از این محصول 

در بازار حدود ۱۰۰ هزار تومان بوده است.
دبیرکل اتحادیه تولید و تجارت آبزیان ایران اظهارداشت: 
از  حمایت  برای  سیزدهم  دولت  که  است  حالی  در  این 
و  یارانه  بخش،  این  تولیدکنندگان  و  شیلاتی  تولیدات 
اما  است  داده  قرار  اختیارشان  در  قیمت  ارزان  سوخت 
به نظر می رسد آنچه که با یارانه صید می شود و آنچه که 

وارد بازار داخلی می شود با یکدیگر تطابق ندارد.
وی براین باور است که بخشی از این محصول به دلیل 
فروش  به  همسایه  کشورهای  بازار  در  بالا  های  قیمت  
می شود  داخلی  بازار  وارد  که  آنچه  بنابراین  رسد،  می 
کفاف نیاز داخلی را نمی دهد و همین امر باعث افزایش 

قیمت ها می شود.
این  بازار  تنظیم  از راهکارهای  واردات ماهی، یکی 

محصول در بازار داخلی
اهمیت  با  را  جامعه  سلامت  در  ماهی  مصرف  خدایی، 
راهکارهایی  دولت  داریم  انتظار  تصریح کرد:  و  برشمرد 
کالا  این  تا  دهد  ارائه  قیمت  ارزان  ماهی  مصرف  برای 
با کیفیت بالا و قیمت مناسب به دست مصرف کنندگان 
این  حذف  انتظار  در  باید  این صورت  غیر  در  برسد، 

محصول از سبد خانوار ایرانی باشیم.
داخلی  مصرف کنندگان  نفع  به  را  آبزیان  واردات  وی، 
جمله  از  ماهیان  عرضه  کاهش  هرگونه  گفت:  و  دانست 
قزل آلا، کپور، ماهی سفید، فیتوفاگ و ماهیان دریایی در 
است،  تاثیرگذار  محصولات  این  قیمت  در  داخلی  بازار 
وارداتی  ماهیان  از طریق  را  این کمبود  می توان  بنابراین 

رفع کرد.
دبیرکل اتحادیه تولید و تجارت آبزیان ایران ادعای برخی 
مبنی بر اینکه افزایش قیمت میگو و ماهیان خاویاری در 
و  کرد  رد  را  است  اثرگذار  آبزیان  سایر  قیمت  افزایش 
افزایش قیمت  افزود: میگو و ماهیان خاویاری نقشی در 

ماهی بازار داخلی ندارند.
وی با بیان اینکه سالیانه بین ۷۰ تا ۸۰ درصد میگو داخلی 
به  میگو  اضافه کرد:  می شود،  صادر  هدف  کشورهای  به 
دلیل صادراتی بودن، به طور معمول با قیمت های جهانی 

محاسبه می شود.
تا  چهار  بین  سالیانه  همچنین  ادامه داد:  صنفی  مقام  این 
تولید  کشور  در  خاویاری  ماهی  گوشت  تن  هزار  پنج 
درصدی  یک  سهم  آبزی پروری  بخش  در  که  می شود 
در  تاثیری  محصولات  این  نرخ  افزایش  بنابراین  دارد، 

آبزیان داخلی نخواهد داشت.
نظارت   تشدید  با  می تواند  دولت  است:  معتقد  خدایی 
و  رسمی  غیر  و  رسمی  صادرات  و  تولید  حجم  بر  ها 
برخورد جدی و باطل کردن پروانه کسب برخی متخلفان 
در کاهش عرضه ماهی در بازار داخلی و خروج آبزیان 

از کشور اقدام کند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد

تامین ارز ۱۰۰ هزار خودروی برقی
 متقاضیان وارداتی ها تا پایان آذر تعیین تکلیف می شوند

کلیات  اینکه  به  اشاره  تجارت ضمن  و  معدن  وزیر صنعت، 
تنها  و  شده  تصویب  کارکرده  خودروهای  واردات  آئین نامه 
منتظر این هستیم که کمیته ای، منشا ارز را شناسایی کند تا با 
که  مرکزی  بانک  نگرانی  کمیسیون صنایع،  اعضای  همکاری 
خودروهای  واردات  مورد  در  شود  رفع  نیست،  هم  بی دلیل 
برقی توضیح داد: ارز ۱۰۰ هزار خودروی برقی تا پایان سال 
دومین  حاشیه  در  علی آبادی  است.عباس  شده  تامین  جاری 
نمایشگاه تحول صنعت خودرو که از )سه شنبه ۲۳ آبان ماه( 
آغاز شده و به مدت چهار روز دایر است، در رابطه با آخرین 
آیین نامه  کرد:  اظهار  کارکرده،  واردات خودروهای  وضعیت 
ارسال  دولت  برای  و  تهیه  کارکرده  خودروهای  واردات 
این  در  بندی  تنها  است؛  تصویب شده  نیز  آن  کلیات  و  شد 
آیین نامه قید شده که بر اساس آن بایستی کمیته ای منشاء ارز 
را شناسایی کند.ویزر صنعت، معدن و تجارت افزود: در این 

معادن مجلس، جلسه ای  اعضای کمیسیون صنایع و  با  رابطه 
داشته ایم و مقرر شد با همکاری یکدیگر در این کمیته شرکت 
هم  بی دلیل  که  مرکزی  بانک  نگرانی  تا  کنیم  تلاش  و  کرده 
نیست، رفع شود؛ به اعتقاد بانک مرکزی، ممکن است که به 
دلیل منافعی که این موضوع برای واردکنندگان خواهد داشت، 
این  و  کند  ترقی  ارز  نرخ  و  شود  وارد  هجمه  ارز  بازار  به 
ترقی بر تمام کالاها اثرگذار باشد. این نگرانی حتما بایستی 
بنابراین مقرر شده تا جلسه ای در این  موردتوجه قرار گیرد؛ 
زمینه با حضور نمایندگان بانک مرکزی،  کمیسیون صنایع و 

معادن مجلس داشته باشیم و راهکاری برای آن تعریف کنیم.
خودروهای  واردات  برای  درصدی  چهار  تعرفه  تعیین 

برقی
واردات  برای  برنامه ریزی ها  به  اشاره  ضمن  علی آبادی 
خودروهای  واردات  تعرفه  کرد:  اعلام  برقی،  خودروهای 

برقی، حداقل مقدار ممکن یعنی حدود چهار درصد تصویب 
همین حدود  نیز  پلاگین  هیبرید  برای خودروهای  البته   شد، 
برای  که  است  این  ما  پیشنهاد  اما  است؛  شده  تعریف  تعرفه 
خودروهای هیبرید تا ۱۵ درصد این تعرفه افزایش پیدا کند. 
 ۷۵ تا  تعرفه ها  دیگر  خودروهای  برای  که  حالیست  در  این 
درصد هم تعیین شده است؛  جدول این موضوع آماده و در 
کمیسیون ماده )۱( مصوب شده، بنابراین باید در صحن دولت 
واردات حداقل  برای  داد:  ادامه  تصویب شود.وی  و  بررسی 
۱۰۰ هزار دستگاه خودروی برقی تا پایان سال جاری تامین 
ارز محقق شده است. بانک مرکزی نیز با تامین ارز خودروهای 
برقی موافقت کرده و مشکل ارزی در این زمینه وجود ندارد.

تاکنون  نو  برقی و  برای خودروهای  علی آبادی تصریح کرد: 
مشکل ارزی نداشته ایم و فکر هم نمی کنیم تا پایان سال هم 

مشکلی داشته باشیم.
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استان هااستان ها
چیدن بال پرواز زعفران ایرانی با 

»پَرکَنی « سنتی

پترومیانکاله روی مرز بودن یانبودن
نظر محیط زیست درباره ابطال مجوز

 اگرچه پتروشیمی مازندران به گاز نرسید و هنوز در ایستگاه 
را درگیر  اما حاشیه های آن زمین و زمان  مانده  باقی  کلنگ 

کرده است.
 چند ماهی بود که پتروشیمی مازندران در سکوت مسؤولان 
زیر پوستی به کارهایش ادامه می داد، فنس می کشید و درخت 
سفالین های  به  بلدوزرهایش  تیغ  هم  گاه گاهی  می کاشت، 
هرچند  می کشید،  بیرون  خاک  از  و  می رسید  صفوی  عصر 

ارزش تاریخی این سفال ها تأیید نشده است.
کلنگ  ایستگاه  در  هنوز  و  نرسید  گاز  به  پتروشیمی  اگرچه 
را درگیر  اما حاشیه های آن زمین و زمان  مانده است،  باقی 
زیست  محیط  به  که  آنچه  هر  ریشه  عده ای  است،  کرده 
برمی گردد را این روزها و این سال ها به ابر پروژه ای به نام 

پتروشیمی گره می زنند.
تا دیروز مرتع خواری و تصرف عرصه های طبیعی دستاویزی 
برای مخالفان این طرح بود و شاید امروز و فردا هم نیامدن 
درنای امید که تاکنون خبری از آمدنش نیست، را هم به آن 

گره زنند.
از  که  است  سردرگمی  کلاف  مازندران  پتروشیمی  پروسه 
دوستداران  و  زیست  محیط  پای  بنگرید،  آن  به  سوی  هر 
طبیعت و حیات وحش به آن باز می شود. زمانی فاصله اندک 
طرح  نداشتن  هم  گاهی  و  شد  مطرح  میانکاله  ذخیره گاه  با 
تشکیل  سبب  بر  آب  پروژه  این  بودن  آلاینده  یا  و  توجیهی 
پویش ها یا حلقه های انسانی با عنوان »نه به پتروشیمی« و یا 

»نه به میانکاله« شده است.
نه به پتروشیمی

احداث  موافقتنامه  ابطال  بر  مبنی  نفت  وزارت  نامه  بازنشر 
پتروشیمی بار دیگر این پروژه پرحاشیه را به سرخط خبرها 
زمین  در  را  توپ  نفت  وزارت  نامه  اینک  است.  رسانده 
دوستداران محیط زیست انداخته تا بار دیگر سینه پر کنند و 

با صدای بلند بگویند »نه به پتروشیمی«.
برای  نفت  وزارت  موافقت نامه  ابطال  بر  مبنی  نامه ای  انتشار 
مجوز  نکردن  دریافت  به دلیل  میانکاله«  »پتروشیمی  احداث 
محیط زیستی و ناترازی گاز طبیعی در کشور موج جدیدی 

علیه این پروژه ناکام را دامن زده است.
شرکت  مدیرعامل  به  خطاب  نامه ای  در  فلاحتیان  هوشنگ 
متقاضی  )نام جدید شرکت  پتروشیمی گهر مازندران  صنایع 
پتروشیمی  صنایع  نام  با  که  میانکاله  پتروشیمی  احداث 
انقضای موافقت مقدماتی  امیرآباد مازندران فعالیت می کرد( 

وزارت نفت با احداث پتروشیمی میانکاله را اعلام کرد.
در این نامه آمده است: »عطف به اعلام مورخ ۳۰/۷/۱۴۰۲ 
موافقت نامه  لغو  بر  مبنی  جمهوری  ریاست  حقوقی  معاونت 
شماره  گزارش  به  عطف  همچنین  شرکت،  آن  برای  صادره 
و  وزیر  محترم  معاون   ۴/۵/۱۴۰۲ مورخ  ص پ   ۱۱/۴۳۸۵۸
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی مبنی بر عدم تمدید 
و ابطال موافقت مقدماتی طرح تبدیل گاز طبیعی به متانول، 
گهر  پتروشیمی  صنایع  شرکت  پروپیلن  زنجیره  و  پروپیلن 
در  مندرج  اصلی  تعهدات  انجام  عدم  به دلیل  مازندران 
مورخ   ۳۷۲۸۰۰ م ب  شماره  به  صادره  مقدماتی  موافقت 
کشور،  در  طبیعی  گاز  ناترازی  همچنین  و   ۱۵/۱۰/۱۳۹۹
برای  مذکور  صادره  مقدماتی  موافقت  می رساند  اطلاع  به 
پتروشیمی  )صنایع  مازندران  گهر  پتروشیمی  صنایع  شرکت 
شناسه  و   ۵۶۳۱۳۴ ثبت  شماره  به  سابق(  مازندران  امیرآباد 
ملی ۱۴۰۰۹۳۵۸۵۳۱ از درجه اعتبار ساقط و ابطال می شود.

فاقد  متخصصان  و  کارشناسان  گواه  به  که  طرح  این 
هرگونه توجیه اقتصادی و محیط زیستی است

هنوز منابع رسمی مازندران و موافقان این پروژه در مازندران 
در باره این نامه اظهار نظر نکردند و سکوت موافقان دیروز 
و مخالفان لغو مجوز شکسته نشده است. اما »حر منصوری« 
از  می گوید:  زمینه  این  در  مازندران  زیست  محیط  فعال    
مجتمع  کلنگ  خوردن  با  و   ۱۴۰۰ سال  روزهای  واپسین 
واقع  للمرز  و  حسین آباد  مرتع  زمین  بر  میانکاله  پتروشیمی 
به  که  طرح  این  میانکاله،  زیست کره  جهانی  ذخیره گاه  در 
گواه کارشناسان و متخصصان فاقد هرگونه توجیه اقتصادی 
در  که  گرفت  قرار  توجه  کانون  در  است،  زیستی  محیط  و 
تأمین سرمایه  از مراحل مکان یابی، واگذاری زمین،  هیچیک 
میانکاله،  پتروشیمی  طرح  اجرایی  عملیات  به کار  آغاز  و 

چهارچوب قوانین و مقررات مرتبط رعایت نشده است.
نقض  ضمن  طرح  این  است:  آورده  مجازی  فضای  در  وی 
ممنوعیت استقرار صنایع شیمیایی و فاضلاب زا در سه استان 
شمالی کشور حسب مصوبه شماره ۳۲۷۱۹ مورخه ۱۹/۷/۸۱ 
نظام  کلی  سیاست های  با  آشکار  تعارض  وزیران،  هیأت 
رهبری  معظم  مقام  سوی  از  ابلاغی  گاز  و  نفت  بخش  در 
افق  تا  گاز  و  نفت  چشم انداز  سند  یازده  بند  )به خصوص 
)مصوب سازمان  آمایش سرزمین  ملی  تأکید سند  و   )۱۴۰۴
برنامه و بودجه کشور در سال ۱۳۹۹( بر توسعه کشاورزی، 
دامپروری و محصولات باغی و پرهیز از صنایع دارای پساب 

آلاینده در استان مازندران دارد.
محیط  نبودن/نظر  یا  بودن  خط  روی  پترومیانکاله 

زیست درباره ابطال مجوز
طرح  طبق  همچنین  کرد:    تصریح   زیست   محیط   فعال   این 
تخصیص  ملی  اراضی  هکتار   ۹۰ مازندران،  استان  آمایش 
اساس  بر  و  بوده  یک  درجه  نوع  از  مذکور  پروژه  به  یافته 
تبصره یک ماده ۳۱ قانون حفاظت و بهره برداری از جنگل ها 
بعدی(،  الحاقات  و  )با اصلاحات   ۴۶ مراتع مصوب سال  و 
برای  یک  درجه  غیرمشجر  مراتع  واگذاری  و  تخصیص 
با  بزرگ  تخلف  این  و   است   ممنوع  غیرکشاورزی  مصارف 
تخطی از بند ۵۹ مصوبه کارگروه زیربنایی و شورای توسعه 
برنامه ریزی استان مازندران مورخ ۱۵/۴/۹۸ مبنی بر عدم  و 
و   ۲ و   ۱ درجه  توان  با  اراضی  در  اصولی  موافقت  ارائه 
در  کاربری  تغییر  و  واگذاری  تخصیص،  هرگونه  ممنوعیت 

این اراضی همراه است.
سال  در  مراتع  این  دیگر،  سوی  از  شد:    یادآور   منصور  
ممیزی  منطقه  دامداران  از  نفر   ۶۰ حداقل  نام  به   ۱۳۸۰
از  رسمی  به صورت  موجود،  متقن  اسناد  اساس  بر  و  شده 
تلفیقی  منظوره  مرتع داری چند  دارای طرح   ۱۵/۹/۹۹ تاریخ 
از  بخشی  تنظیم  قانون   ۴۷ ماده  یک  تبصره  حسب  است؛ 
محسوب  معارض  مدرک  چرا  پروانه  دولت،  مالی  مقررات 
شده و تخصیص اراضی ملی عرصه ای واجد پروانه چرا به 
دیگری ممنوع است. لذا با وجود معارض، واگذاری دوم به 
سرمایه گذار، آن هم با تخفیف قابل توجه! باطل است )نقض 
بند الف ماده ۶ قانون برنامه ششم توسعه(. شایان ذکر است 
بررسی های انجام شده بیانگر واگذاری دست کم ۵۱.۳ هکتار 
است  طرح  اجرای  برای  شده  پیش بینی  نیاز  بر  مازاد  زمین 
اقتصادی  آزاد  منطقه  قریب الوقوع  تصویب  به  توجه  با  که 
نیز موجب ایجاد شبهاتی در این  امیرآباد بهشهر، این مساله 

فرآیند شده است.
ارتباط بین ریزگردها و پروژه پتروشیمی

مازندران در سال جاری برای چند نوبت درگیر ریزگردهایی 

بود که بیشتر منشأ خارجی داشت و مخالفان پروژه پتروشیمی 
بین پتروشیمی میانکاله و گسترش گرد و غبار آن هم رابطه 
واسطه  به  حاضر  حال  در  دارند،  اعتقاد  و  می کنند  برقرار 
توسعه کشاورزی و سد سازی روسیه بر روی ولگا به عنوان 
بزرگترین تأمین کننده آب خزر که بیش از ۸۰ درصد حق آبه 
خزر را تأمین می کند شاهد کاهش بین ۱۳ تا ۱۸ سانتی متری 
در  تراز  کاهش  این  هستیم،  اخیر  سال های  طی  خزر  تراز 
آنجایی که سواحل شیب کمتری دارند بیش از هرجایی خود 
را نشان می دهد، به طور مثال در برخی از سواحل خزر این 
کاهش تراز باعث پس روی چند صد متری شده اما در جایی 
چون میانکاله به واسطه شیب کم این پس روی بیش از ۲۰ 

کیلومتر شکل گرفته است.
از این رو پدیده اخیر گرد و غبار در شمال ایران با منشأ قره 
این  بین رفتن رطوبت  از  تراز خزر و  از کاهش  متأثر  قروم 
کویر در قسمت های غربی و جنوب غربی است و بارگذاری 
صنایع آب بر چون پتروشیمی میانکاله که یکی از دو خوراک 
آن آب شیرین است می تواند مساله را بیش از پیش پیچیده 
کند. چرا که بر اساس طرح توجیهی این مجموعه، واحد آب 
متر  میلیون   ۴۵ سالانه حدود  میانکاله  پتروشیمی  کن  شیرین 
از ۱۳ میلیون  مکعب از آب خزر را مصرف کرده که کمتر 
قالب  در  آن  باقی  و  آمده  دست  به  شیرین  آب  مترمکعب 
مترمکعب  میلیون   ۴۵ و  باقی می ماند  پساب  و  نمک  تلخاب 
پتروشیمی  توسط  زریبار  دریاچه  آب  حجم  برابر   ۱.۵ یعنی 

مصرف می شود.
نامه  از  پس  مازندران  زیست  محیط  نظر  اظهار  اولین 

وزارت نفت
اما عطاء الله کاویان مدیرکل حفاظت محیط زیست مازندران 
در گفت وگو با خبرنگار مهر و پاسخ به اینکه آیا نامه ابطال 
موافقتنامه وزارت نفت برای احداث پتروشیمی به این اداره 
کل نیز ابلاغ شده است، افزود: ما نیز همانند بقیه در فضای 
مجازی شاهد انتشار این نامه هستیم ولی به نظر می رسد که 

صحت دارد و تأیید می شود.
مازندران  پتروشیمی  اجرای  عدم  به  توجه  با  داد:  ادامه  وی 
به دلیل دریافت نکردن مجوزهای زیست محیطی و همچنین 
روبرو  آن  با  مازندران  استان  در  که  انرژی  و  گاز  ناترازی 
باطل شده  این پروژه توسط وزارت نفت  هستیم، موافقتنامه 
است.کاویان در عین حال تصریح کرد: هنوز مجوز ارزیابی 

زیست محیطی نیز توسط این سازمان صادر نشده است.
به گزارش مهر، پرونده پتروشیمی مازندران هر روز قطورتر 
عدم  یا  اجرا  بر  مبنی  پروژه  این  تکلیف  تعیین  و  می شود 
اجرا می توانند بسیاری از حاشیه ها را در کرانه دریای خزر 

پایان دهد.

منطقه  ویژه  به  و  ایران  زعفران کاران  برای  پرَکَنی«  »زعفران    
تربت حیدریه، که اکنون بیشترین میزان زعفران جهان را تولید 
می کند، اصطلاح آشنایی است که به مرحله جداسازی کلاله 
با همان  ایران هنوز  فرایند در  این  از گلبرگ گفته می شود و 

شیوه های سنتی چندین قرن پیش انجام می گیرد.
به گزارش ایرنا، به باور برخی کارشناسان و دست اندرکاران 
داشت  کاشت،  در  معمول  سنتی  های  شیوه  زعفران،  حوزه 
پیدایش  موجب  آن،  گل  پرکنی  ویژه  به  زعفران،  برداشت  و 
بر  امر  همین  که  شود  می  نهایی  محصول  در  هایی  آلودگی 
قیمت و مشتری پسندی آن به خصوص در بازارهای اروپایی 

تاثیر منفی می گذارد.
از مجموع ۱۲۰ هزار هکتار کشتزار زعفران کشور، ۹۱ هزار 
اختصاص  رضوی  خراسان  استان  به  درصد   ۷۶ یعنی  هکتار 
دارد و از آن میان شهرستان های تربت حیدریه و زاوه با داشتن 
بیش از ۲۰ هزار هکتار کشتزار زعفران، خود را به عنوان قطب 

زعفران ایران و پایتخت زعفران جهان مطرح کرده اند.
در منطقه تربت حیدریه تا شعاع ۵۰ کیلومتری، یعنی در گستره 
تمام شهرستان های زاوه، مه ولات، خواف و رشتخوار، که از 
تربت حیدریه جدا شده اند، در مجموع افزون بر ۳۰ هزار هکتار 
از  بیش  چیزی  بهتر  عبارت  به  و  دارد  وجود  زعفران  مزرعه 
به  رضوی،  خراسان  زعفران  کشت  زیر  سطح  از  درصد   ۳۴
با توجه به میانگین تولید چهار  این خطه اختصاص دارد که 
کیلوگرم محصول در هکتار، سالانه حدود ۱۲۰ تن زعفران در 

این مناطق تولید می شود.
در استان خراسان رضوی ۱۱۷ هزار خانوار به کشت زعفران 
به  تا ۱۵ هزار خانوار  بین ۱۴  این رقم  از  مشغول هستند که 

زعفران کاران منطقه تربت  حیدریه اختصاص دارد.
با توجه به میانگین برداشت چهار کیلوگرم محصول در هکتار، 
سالانه حدود ۱۲۰ تن زعفران در منطقه تربت حیدریه تولید 

می شود.
کاشت و برداشت هر هکتار زعفران، برای ۲۱۸ نفر شغل ایجاد 
می کند و بر این اساس در این منطقه زعفران در مجموع برای 
۷۰ هزار نفر اشتغال مستقیم و ۲ تا سه برابر این رقم، اشتغال 

غیرمستقیم ایجاد کرده است.
در  هنوز  زعفران،  حوزه  صاحبنظران  و  کارشناسان  باور  به 
و  خام فروشی  بحث  محصول،  این  صادرات  و  تولید  بخش 
روش های سنتی و البته زیان ده تولید و گل پرکنی زعفران، به 
به  آن  در  تحولی  هیچ  و  است  معمول  پیش  سال  هزار  شیوه 

وجود نیامده  است.
مشاهدات میدانی در شهرهای محوری زعفران خیز شرق کشور، 
حکایت از آن دارد که به طور غالب خانوارهایی که تمایل به 
کسب درآمد فصلی از این محصول دارند، همه ساله در زمان 
کارفرمایان  از  امانی  به صورت  را  آن  گل  زعفران،  برداشت 

تحویل گرفته و اقدام به پرَکَنی آن در منزل می کنند.
البته این شیوه اشتغال خانگی به همین میزان محدود نیست و 
به دلیل شرایط دشوار اقتصادی، برخی اصناف نظیر فروشگاه 
های پوشاک، میوه فروشی ها و بنگاه های معاملات ملکی نیز 
در اوقات بیکاری خود سطل های پر از گل زعفران را روی 
پیشخوان قرار داده و اقدام به جداسازی کلاله از گلبرگ آن 

می کنند.
این فرایند گاه بدون رعایت موارد بهداشتی صورت می گیرد 
دیگر  امور  به  اشتغال  دلیل  به  که  دستهایی،  همان  با  افراد  و 
احتمال آلودگی در آن می رود، به پاک کردن گل زعفران می 
پردازند و این آلودگی از دست ها به کلاله های زعفران نیز 

منتقل می شود.
و  ها  میوه فروشی  پوشاک،  فروشگاه های  نظیر  اصناف  برخی 
بنگاه های معاملات ملکی نیز در اوقات بیکاری سطل های پر 
از گل زعفران را روی پیشخوان قرار داده و اقدام به جداسازی 

کلاله از گلبرگ آن می کنند.
گل پَرکَنی سنتی و احتمال انتقال آلودگی به زعفران

فردوسی  دانشگاه  کشاورزی  رشته  پزشکی  گیاه  گروه  استاد 
برداشت  شیوه  گفت:  ایرنا  خبرنگار  با  گو  و  گفت  در  مشهد 
و پرکنی زعفران طی صدها سال در کشور ما تغییری نکرده 
است و همان گونه که اجداد ما با شروع فصل سرما و آغاز 
مشغول  و  شده  جمع  کرسی  دور  زعفران،  برداشت  فصل 

زعفران پرکنی  می شده اند، هنوز این شیوه مرسوم است.
محمد زکی عقل گفت: زیان این روش های سنتی زمانی افزون 
می شود که در شیوه کشت سنتی زعفران، از کود حیوانی نیز 
برای تقویت کشتزار استفاده می شود و دست های آلوده بدان 
در زمان برداشت و گل پرکنی، موجب آلودگی و افت شدید 

کیفیت محصول می شود.
زکی عقل ادامه داد: در کود دامی که در کشتزارهای زعفران 
مورد استفاده قرار می گیرد، یک باکتری به نام »اشرشیاکولی« 
وجود دارد که از روده حیوان منتقل می شود و یکی از اصلی 
ترین مواردی که در قرنطینه زعفران ایران در مرز اتحادیه اروپا 

مد نظر قرار می گیرد، میزان وجود همین باکتری است.
کردن  ضدعفونی  کار  که  آنجا  از  داد:  ادامه  پژوهشگر  این 
زعفران یک کار فنی و بسیار هزینه بر و گران است، فعالان این 
حوزه تمایل چندانی به تحمل این هزینه ها نداشته و اقدام به 

خام فروشی محصول می کنند.
ورود  اجازه  جهانی  بازار  چون  دیگر  سوی  از  افزود:  وی 
زعفران ایرانی با میزان بالای آلودگی را نمی دهد، خام فروشی 
و فله خری زعفران به کشورهایی چون امارات و اسپانیا منحصر 
شده است که بعد از خرید فله ای زعفران ایران، با انجام مراحل 
ایزوله در آزمایشگاه های اعتبارسنجی، میزان آلودگی آن را به 
زیر استاندارد رسانده و سپس آنرا به صورت فرآوری شده با 

بسته بندی شکیل و با نام خود روانه بازار می کنند.
زعفران  پژوهشکده  البته  کرد:  اضافه  فردوسی  دانشگاه  استاد 
و برخی دست اندرکاران صنایع غذایی، کارهای مشابه مفیدی 
برای  این  اما  داده اند،  انجام  ایران  زعفران  کردن  ایزوله  برای 

نجات زعفران ما کافی نیست.
عامل  سه  از  ناشی  را  ایران  زعفران  فروشی  خام  زکی عقل، 
ناآشنایی  بازار جهانی،  با  هماهنگی  در  ما  کشاورزان  ناتوانی 
صادرکنندگان با مفاهیم بازاریابی بین المللی و نیز بی توجهی 
حوزه  کلان  برنامه ریزی های  در  دانشگاهی  جامعه  نظرات  به 

زعفران عنوان کرد.
ضعف ما در فرآوری زعفران

استاد دانشکده کشاورزی دانشگاه تربت حیدریه نیز در گفت و 
گو با خبرنگار ایرنا گفت: قصه پرغصه زعفران ایرانی از آنجا 
آغاز می شود که کشاورز خرده مالک آنقدر در مراحل کاشت 
و داشت محصول دچار فشار و مشکلات مالی می شود که بعد 
از برداشت محصول، برای بازگشت آنی سرمایه اش، نمی تواند 

به چیزی جز خام فروشی بیندیشد.
زعفران اغلب در مصرف غذایی پخته شده و یا با آب داغ، به 
صورت چای یا دمنوش، مورد استفاده قرار می گیرد که به طور 

کلی حرارت زیاد خاصیت میکروب کشی دارد
در  زعفران  اقتصادی  ارزش  اینکه  بیان  با  احمدیان  احمد 
دنبال  به  که  نیز  کسانی  افزود:  طلاست،  سکه  مانند  ایران 
قوانین  دلیل  به  هستند،  زعفران  فرآوری  روی  سرمایه گذاری 
منصرف  کار  ادامه  از  کار،  ابتدای  همان  در  گیر  پا  و  دست 

می شوند.
بیان  با  نیز  گل پرکنی  سنتی  های  شیوه  خصوص  در  وی 
کنندگی  ضدعفونی  خاصیت  خود  ذات  در  زعفران  اینکه 
با وجود  از همین رو است که  افزود:  دارد،  باکتریال(  )آنتی 
از  استفاده  از  ناشی  تبعات  خصوص  در  زیاد  گزارش های 
سبزیجات آلوده، تا کنون گزارشی مبنی بر بروز بیماری ناشی 

از مصرف زعفران آلوده، منتشر نشده است.

سهمیه ثبت جهانی یونسکو به 
لرستان اختصاص یافت

دستی  صنایع  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  مدیرکل   
به  خرم آباد«  »دره  و  الافلاک«  فلک  »قلعه  گفت:  لرستان 
انتخاب  یونسکو  جهانی  ثبت  برای  ایران  سهمیه  عنوان 

شده اند.
عطا حسن پور اظهار کرد: برای هر کشوری تنها یک اثر 
تاریخی به صورت سالانه ثبت جهانی می شود که امسال 
سهمیه ثبت جهانی سال ۲۰۲۴ ایران در یونسکو به لرستان 
اختصاص یافت و تلاش برای ثبت دره خرم آباد و قلعه 

فلک الافلاک ادامه دارد.
باشدکه  می  استان  دومین  یزد  از  پس  لرستان  گفت:  وی 
فرصت ثبت جهانی دارد که ما باید ظرف مدت ۶۰ روز 
ترجمه،  انگلیسی  زبان  به  صفحه  ۲هزار  در  را  پرونده 
تکمیل و به یونسکو در کشور فرانسه ارسال کنیم بنابراین 
می  اعمال  فرهنگی  میراث  مجموعه  روزی  شبانه  تلاش 

شود.
وی با بیان اینکه تنها ۵۵ روز برای ارسال پرونده دره خرم 
از  افزود: پس  باقیست  قلعه فلک الافلاک فرصت  آباد و 
آن ارزیاب یونسکو در شهریور ماه سال آینده به خرم آباد 
سفر می کند و بررسی های لازم بعمل خواهد آمد که در 
برآوردن  راستای  در  بزرگی  گام  رود  می  امید  راستا  این 

یکی از مطالبات دیرینه مردم استان انجام دهیم.
حسن پور ادامه داد: تمام دستگاه های اجرایی لرستان باید 
از بیستم دی ماه امسال تا شهریور ماه سال آینده نسبت به 

برطرف کردن مشکلات و موانع موجود تلاش کنند که در 
این راستا یک عزم همگانی نیاز است.

آباد  خرم  فعلی  شهر   ( آباد  خرم  دره  خصوص  در  وی 
سنگی،  پارینه  دوران  از  مکان  این  گفت:  لرستان(  مرکز 
در کاوش از غارها، دوران نوسنگی، ورود بشر به عصر 
و  تمدن  به  ورود  چرخ،  آهن،  سفال،  کشف  کشاورزی، 
تاریخی  اثر  دارای  اسلام  و  هنر  نوشتار،  و  خط  تاریخ، 

است.
وی با اشاره به اینکه در این دره همیشه سکونت انسان های 
بومی بوده و مهاجری به این دره نیامده است تصریح کرد: 
وجود چشمه ها و سراب ها، آب، سوخت کافی، پروتئین 
غار  مانند  پناهگاه هایی  بزکوهی،  و  کل  مانند  زیاد  بسیار 
و  »کلدر«  »ارجنه«،  »پاسنگر«،  »یافته«،  غار  »کمری«، 

»گیلوران« از مولفه های زیستی دره خرم آباد بوده است.
به گفته حسن پور اهمیت این شهرستان علاوه بر موقعیت 
به  جنوب  به  شمال  ارتباطی  پل  عنوان  به  آن  استراتژیک 
شهرستان  این  در  موجود  تاریخ  قبل  ما  و  تاریخی  آثار 
بازمی گردد.گفتنی است قلعه تاریخی فلک الافلاک که در 
سال ۱۳۴۸ به شماره ثبت ۸۸۳ در فهرست آثار ملی ایران 
به ثبت رسیده  بر بلندای تپه ای باستانی در مرکز شهر خرم 
نام  با  مکتوب  تاریخی  منابع  در  که  است  واقع شده  آباد 
قلعه  دزبر،  سابرخاست،  دژ شاپورخواست،  متفاوت  های 
یادگارهای  از  و  شده  شناخته  الافلاک  فلک  و  آباد  خرم 
شهر کهن شاپورخواست است که بنای اولیه آن را به زمان 
شاپور اول ساسانی در قرن سوم میلادی نسبت می دهند.

مربع  متر   ۳۰۰ و  هزار  پنج  بنا حدود  این  تقریبی  وسعت 
شامل هشت برج، ۲ صحن و ۳۰۰ جان پناه بوده که ارتفاع 
آجر،  سنگ،  از  و  متر   ۲۳ تپه  سطح  تا  دیوار  بلندترین 

خشت، ملات، گچ و آهک ساخته شده است.
فرهنگی  و  علمی  آموزشی،  سازمان  نام  مخفف  یونسکو 
ملل متحد با هدف پیشبرد صلح و رفاه همگانی در جهان 

از طریق همکاری میان ملت ها می باشد.

۴۴ پروژه عمرانی در سفر رییس 
جمهور به چهارمحال و بختیاری 

آماده بهره برداری است
 همزمان با دومین دور سفر رییس جمهور و اعضای هیات 
مورد  عمرانی  پروژه   ۴۴ بختیاری  و  چهارمحال  به  دولت 

افتتاح و بهره برداری قرار گرفته است.
و  چهارمحال  استاندار  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
میلیارد  هزار   ۷۲ این طرح ها  اجرای  برای  گفت:  بختیاری 
ریال اعتبار هزینه شده است که بر اساس قیمت روز ارزش 

این طرح ها ۳۱۰ هزار میلیارد ریال می شود.
علی حیدری افزود: بهره برداری از خط انتقال آب باباحیدر 
- جونقان و سد باباحیدر پس از ۱۵ سال انتظار، بازسازی 
۲ سد در بارده و بروجن و آبرسانی به ۱۱۷ روستا از جمله 
مهمترین پروژه های عمرانی آبرسانی قابل افتتاح همزمان با 

سفر رییس جمهور به چهارمحال و بختیاری است.
وی اضافه کرد: افتتاح چهار هزار واحد مسکونی شهری و 
روستایی نهضت ملی مسکن، واگذاری ۴۰۰ قطعه زمین در 
قالب طرح جوانی جمعیت، آماده سازی ۲۰۰ هکتار زمین، 
 ۱۱۰ از  بهره برداری  شهرکرد،  دامپزشکی  دانشکده  افتتاح 
کیلومتر شبکه فیبر نوری و ۴۳۰ کیلومتر فیبرنوری روستایی 
استان  بهره برداری  قابل  عمرانی  پروژه های  دیگر  جمله  از 

است.
درمان،  و  بهداشت  طرح های  از  بهره برداری  حیدری 
ایستگاه های  سوخت،  جایگاه  روستایی،  گازرسانی 
فناوری،  ارتباطات  مجتمع  ساختمان  مدرسه،  هواشناسی، 
از  بروجن  قانونی  پزشکی  ساختمان  و  ورزشی  سالن های 

جمله این پروژه ها است.
رییس جمهور و تعدادی از اعضا هیات دولت ۲۵ آبان ماه 

به چهارمحال و بختیاری سفر می کنند.

معطلی های بی پایان در صف های طولانی؛ 

بازار گرم دلالی سیلندر گاز مایع در سراوان
 روزهای میانی فصل پاییز در حال رو به سردی می رود که 
در سراوان صف های طولانی گاز و سنگینی حمل سیلندرها 
بر دوش مردم که در حال برگزاری ماراتن برای جستجوی 
ماشین حمل کپسول گاز هستند حکایت از نارضایتی ساکنان 
این خطه در تهیه این کالا اساسی دارد. گویا پایانی بر وجود 
صف های طولانی در سیستان و بلوچستان وجود ندارد یک 
روز صف های شلوغ بنزین روز دیگر نفت، نان و این روزها 
هم گاز؛ تراژدی تکراری هرساله فصل سرما که کمر مردان و 
زنان غیور این خطه را زیر سنگینی سیلندرهای گاز خم کرده 
مجبورند  که  سال هاست  بلوچستان  و  سیستان  است.مردم 
برای دریافت برخی از ضروریات زندگی خود ساعت ها در 
صف های طولانی وقت بگذرانند و منتظر باشند تا شاید بخت 

یارشان باشد و دست خالی راهی منزل نشوند.
و  سیستان  مختلف  مناطق  در  گاز  کمبود  دلایل  از  یکی 
نظارت  نبود  و  گاز  کپسول های  توزیع  در  بلوچستان ضعف 
بسیار  اما  کاذب  بازار  شده  باعث  که  موضوعی  است، 
به وجود آید دلالانی که کپسول ها را  برای دلالان  پردرآمد 
با نرخ دولتی خریداری کرده و آنها را در بازار آزاد با نرخ 
مبلغ  این  از  بیشتر  اوقات  تومان و گاهی  از ۳۰۰ هزار  بیش 
گاز  سیلندر  عدد  یک  تهیه  چه قدر  می فروشند.هر  مردم  به 
بازار سیاه  اما در  برای شهروندان سخت و طاقت فرسا شده 
به قیمت  بازار گرمی کرده و هر کپسول را  به وفور دلالان 
صف های  در  می فروشندمعطلی  مردم  به  تومان  هزار   ۳۰۰
مردمان صبور سیستان  تکراری هرساله  تراژدی  تنها  طولانی 
و بلوچستان نیست چرا که با نزدیک شدن به فصل سرما و 
صنعتی،  مصارف  برای  مایع  گاز  سوخت  تقاضای  افزایش 
و  کمبود  تب  تجاری،  و  مسکونی  واحدهای  در  پخت وپز 
بالا  انواع سیلندرهای گاز مایع در گوشه وکنار استان  گرانی 
رفته و این موضوع باعث شده تا شهروندانی که وقت کافی 
مراجعه  با  ندارند  طولانی  صف های  در  ماندن  معطل  برای 
سر  قیمت های  با  را  کیلویی   ۱۱ سیلندر  هر  آزاد  بازار  به 

نیز شهروندان سراوانی  به فلک کشیده تهیه کنند.این روزها 
یک  تهیه  برای  و  می برند  رنج  گاز  سیلندر  کمبود  از مشکل 
تا  هستند  انتظار  به  طولانی  صف های  در  ساعت ها  کپسول 
از  شماری  گفته  کنند.به  تهیه  گاز  کپسول  یک  بتوانند  شاید 
گاز  سیلندر  عدد  یک  تهیه  چه قدر  هر  سراوانی  شهروندان 
برای آنها سخت و طاقت فرسا شده اما در بازار سیاه به وفور 
دلالان بازار گرمی کرده و هر کپسول را به قیمت ۳۰۰ هزار 

تومان به مردم می فروشند.
این شهروندان ادامه دادند: وجود سیلندر گاز در بازار آزاد 
نشان از نبود نظارت و وجود ضعف در نحوه توزیع گاز از 
سوی متولیان امر دارد چرا که عده ای به راحتی در این وضع 
دارند  تنش  ایجاد  در  سعی  بازار  نظم  برهم زدن  با  اقتصادی 
اما مردم عادی باید ساعت ها چشم انتظاری کشیده تا شاید 
نوبت برسد و بتوانند یک کپسول تهیه و نیاز خود را برطرف 
نارضایتی  موجب  روزها  این  به قدری  گاز  کنند.صف های 
شهروندان سراوانی شده که واکنش حجت الاسلام والمسلمین 
مختار سابکی امام جمعه موقت سراوان را نیز به همراه داشت 
بیان  گذشته  هفته  نمازجمعه  خطبه های  در  وی  که  جایی  تا 
کرد: گرچه هنوز وارد فصل سرما نشده ایم؛ اما قصه پر تکرار 
کپسول گاز و صف های طولانی گاز در شهرستان را شاهد 
چاره  می خواهیم  شهرستان  فرماندار  و  مسوولان  از  هستیم 
این  از  بیش  تا مردم  اندیشیده  این معضل  برای حل  اساسی 

دچار مشکل نشوند.
دکه های فروش کپسول گاز بزرگ ترین چالش در سراوان

هم  کرد:  بیان  تجارت سراوان  و  معدن  اداره صنعت،  رئیس 
تانکر  روزانه حدود سه  نیست،  برابر  تقاضا  و  اکنون عرضه 
گاز وارد شهرستان می شود؛ اما ما ظرفیت هشت تانکر را هم 
داریم، در دستگاه تعریف شده هر خانوار ماهیانه چهار عدد 
افزود:  دوست  اله  کند.غلامرضا  دریافت  می تواند  کپسول 
که  هستیم  این  فکر  در  حتی  شده  شدید  بسیار  ما  نظارت 
گاز  توزیع  جایگاه  در  را  نفر  چند  و  ساعته   ۲۴ را  نظارت 

به صورت مستقیم صورت گیرد،  تا نظارت  مایع مستقر کنیم 
موظف  شرکت ها  که  است  این  ما  برنامه ریزی های  از  یکی 
بزرگ ترین  از  دهند.یکی  افزایش  را  خود  ذخیره های  شدند 
غیرمجاز  به صورت  که  است  دکه ها  وجود  ما  چالش های 
اقدام به فروش کالاهای اساسی می کنند با قاطعیت از طریق 
دکه ها  کرد،  خواهیم  برخورد  متخلف  عوامل  با  بازرسی 
داد:  ادامه  رها شوندوی  به حال خود  نباید  و  مدیریت  باید 
وضعیت  که  حال  اما  بود؛  فعال  قبل  از  نظارتی  گشت های 
با  نظارتی  مشترک  گشت های  شده  بحرانی  قبل  به  نسبت 
همکاری فرمانداری و سایر ادارات در حال نظارت هستند، 
انجام  شهرستان  گاز  زمینه  در  که  دیگری  مثبت  کارهای  از 
شده نصب دوربین در مراکز توزیع گاز و اختصاص حداقل 
۱۰ خودروی توزیع است که کمک شایانی به توزیع عادلانه 
گاز در شهرستان کرد.رئیس اداره صمت سراوان اذعان کرد: 
می توانیم  آینده  روز  چند  در  مردم  همکاری  و  صبوری  با 
همچون  سراوان  توابع  در  کنیم،  اقدام  گاز  تأمین  به  نسبت 
گشت، بم پشت، مهرگان و ناهوک از طریق عاملان مجاز که 
توسط بخشداری مشخص شده اند توزیع صورت می گیرد و 
به روستاها و عشایر از طریق دستگاه های متولی و بخشداری 
توزیع انجام می شود که جای نگرانی نیست.وی تصریح کرد: 
که  دارد  وجود  گاز  سیلندر  توزیع  مرکز  چهار  سراوان  در 
این مراکز  بلوچستان(  به سیستان و  استقلال )وابستگی  عدم 
مشکلاتی را به وجود آورده در حالیکه در شهرستان شرکت 
 ، کرد:  اذعان  دوست  نداریم.اله  گاز  ایران  و  پرسی  مستقل 
تحت  و  مدیریت  باید  هست  بحرانی  گاز  وضعیت  که  حال 

نظارت قرار بگیرند.
تا  است  گاز  مشکل  سریع  رفع  ما  تلاش  تمام  گفت:  وی 
تقاضا  شهروندان  از  کنیم،  مرتفع  را  سراوان  مردم  مشکل 
داریم اگر تخلفی مشاهده کردند به سامانه ۱۲۴ و یا شماره 
و  کنند  برقرار  ارتباط  سراوان  اداره صمت   ۰۵۴۳۷۶۲۷۴۰۱

تخلفات را گزارش دهند تا برخورد صورت گیرد.
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منصور رشیدی مطرح شد:
تیم فوتبال نوجوانان ایران پتانسیل 

صعود به نیمه نهایی را دارد

بیرانوند: 

این اتفاقات برای پرسپولیس »بلا« نیست!
 بردن قهرمان خوشحالی هم دارد

در  شکست  از  پس  پرسپولیس  سنگربان  بیرانوند  علیرضا 
در  سپاهان  مقابل  برتر  لیگ  دهم  هفته  بازی  حساس ترین 
اتفاقی رخ می دهد،  تیم هستیم که هر  اصفهان گفت: ما یک 

همه تیم در آن شریک هستند.
است.  پرسپولیس  روزهای  این  ستاره  تنها  بیرانوند  علیرضا 
بیرانوند در چند بازی گذشته به معنای واقعی ناجی پرسپولیس 
بود و اگر او درون دروازه این تیم حضور نداشت، نتایج به 
مراتب بدتری برای مدافع عنوان قهرمانی ثبت می شد. بیرانوند 
در  ولی  بوده  مقصر  سپاهان  گل  روی  است  معتقد  هرچند 
که  اتفاقی  کرد.  مهار  را  بسیار خوب  توپ  بازی چند  همین 
اصفهان  در  پرسپولیس شکست سنگین تری  نمی داد،  اگر رخ 
و  لیگ  در  خود  اخیر  بازی   ۴ در  پرسپولیس  می کرد.  تجربه 
لیگ قهرمانان آسیا بردی را تجربه نکرده ولی علیرضا معتقد 
است این تیم خیلی زود به روزهای خوبش برمی گردد. بعد از 
شکست پرسپولیس مقابل سپاهان با بیرانوند تماس گرفتیم تا 

در مورد بازی و شرایط تیم با او صحبت کنیم.
علیرضا که خیلی علاقه ای به صحبت کردن نداشت و بسیار 
هم ناراحت بود. با این حال توانستیم دقایقی با او در خصوص 
کنیم. جدیدترین  پرسپولیس صحبت  این روزهای  بد  اوضاع 

ادامه  در  را  پرسپولیس  روزهای  این  ستاره  تک  حرف های 
می خوانید.

علیرضا چه بلایی سر پرسپولیس آمده است؟
اتفاقات  نظرم  به  و  نمی گذارم  بلا  را  اتفاقات  این  اسم  من 
نتیجه  خوب  نتوانستیم  بازی  چند  در  تا  شده  باعث  فوتبالی 
بگیریم و همان تیم همیشگی نبودیم. قبول دارم خوب نبودیم 
بیاورم  بهانه  نمی خواهم  ببینید.  هم  را  ما  تیم  مشکلات  ولی 
چون چنین اخلاقی ندارم. با این حال یکسری اتفاقات دست 
به دست هم داد تا در ۴ بازی گذشته نتوانیم به آن چیزی که 

می خواهیم برسیم و نتایج خوبی بگیریم.
به نظرت دلایل ناکامی پرسپولیس در بازی های اخیر چه 

بوده است؟
دلایل مختلفی دارد. در هفته های گذشته چند بازیکن کلیدی 
ما مثل وحید امیری، مرتضی پورعلی گنجی و یاسین سلمانی 
حدود  تاجیکستان  استقلال  با  بازی  از  قبل  شدند.  مصدوم 
نصف تیم سرما خوردند و اصلا شرایط بازی کردن نداشتند. با 
این وجود بازی کردند و از جانشان مایه گذاشتند. ضمن اینکه 
تیم های رقیب کمبودهایی  به  نسبت  ما  بازیکن  تعداد  نظر  از 
داریم. شما در همین بازی با سپاهان به تعویض های این تیم 

نگاه کنید. انگار به جای یک تیم، ۳ تیم هستند. نوش جانشان. 
هر  به  کنند.  تقویت  را  تیمشان  و  بخرند  بازیکن  دارند  حق 
حال شرایط ما در این فصل کمی سخت است و باید با همین 

وضعیت کنار آمد.
شما  چشم  جلوی  سپاهانی ها  اینکه  از  بازی  از  بعد 

خوشحالی کردند هم کمی ناراحت شدی.
بله کمی ناراحت شدم چون دوست نداشتم اشک هواداران و 
ببینم. آن ها کار بزرگی کردند و قهرمان ایران  بازیکنانمان را 
را شکست دادند.بردن قهرمان خوشحالی هم دارد ولی با این 
برای جشن گرفتن  مانده و  باقی  بازی های زیادی  حال هنوز 
زیادی  اتفاقات  است.  زود  اینطور خوشحالی کردن خیلی  و 
به  من  نمی ماند.  شکل  همین  به  شرایط  و  می افتد  آینده  در 
شما قول می دهم ورق برمی گردد و ما دوباره همان تیم مدعی 

خواهیم شد.
رضا اسدی هم گل فوق العاده ای زد.

کردم  کمی اشتباه  هم  من  ولی  بود  زیبا  بسیار  رضا  گل  بله 
همه  از  خاطر  همین  به  می دادم.  نشان  بهتری  واکنش  باید  و 

پرسپولیسی ها عذرخواهی می کنم.
تو هم در بازی مقابل سپاهان و هم بازی های قبلی ستاره 
تیمت بودی و اگر تو درون دروازه پرسپولیس نبودی، 
اتفاقات به مراتب بدتری برای پرسپولیس رخ می داد. در 

این خصوص چه صحبتی داری؟
من هر کاری که کردم وظیفه ام را انجام دادم. ما همه در کنار 
هم می بریم و همه با هم شکست می خوریم. ما یک تیم هستیم 
هستند.  شریک  آن  در  تیم  همه  می دهد،  رخ  اتفاقی  هر  که 
دارم  دارند ولی دوست  به من لطف  کارشناسان و هواداران 

واکنش های من با نتیجه گرفتن پرسپولیس همراه شود.
برای  کار  دارد.  پرسپولیس  روزها  این  که  شرایطی  با 
لیگ  گروهی  مرحله  از  صعود  حتی  و  قهرمانی  تکرار 
بود.  خواهد  سخت  خیلی  شما  برای  هم  آسیا  قهرمانان 

چقدر به آینده امیدواری؟
اصالت  هستیم،  پرسپولیس  ما  دارم.  امید  آینده  به  صددرصد 
بلند می شویم  دوباره  قطعا  نیستیم.  معمولی  تیم  و یک  داریم 
و همان تیمی خواهیم شد که هواداران انتظار دارند. ناراحتی 
هم  شان  نگرانی  متوجه  و  می کنم  درک  کاملا  را  هواداران 
ما  برای  انگیزه  بزرگترین  آن ها  ناراحتی  و  قطعا اشک  هستم. 
خواهد بود که دوباره به همان تیم قدرتمند تبدیل شویم.وقتی 
یک تیم مثل پرسپولیس در ۷ سال اخیر ۶ بار قهرمان می شود، 
طبیعی است که خیلی ها نمی توانند این موضوع را تحمل کنند. 
بگیرند  خیلی ها می خواهند جلوی قهرمانی های پرسپولیس را 
برای  پرسپولیس  اسم  بزرگی  و  به خاطر هوادارانمان  ما  ولی 

قهرمان شدن با همه می جنگیم.

مربی تیم ملی هندبال گفت: وسلین نتوانست تیم ملی ایران را 
در این ۲ سال خوب هدایت کند و به نظرم کل دستاورد او 
سومی در بازی های کشورهای اسلامی بود. همچنین نباید دل 

خود را به لژیونرها خوش کنیم.
هندبال  ملی  تیم  شدن  همگروه  خصوص  در  صادقی  کیوان 
مردان ایران با کره، نیوزلند و چین در قهرمانی آسیا اظهار کرد: 
با بازی که من از تیم هایی مثل کره، ژاپن، بحرین، کویت و 
قطر دیدم کار برای تیم ایران در آسیا خیلی سخت است. من 
حتی سه سال قبل هم این موارد را عنوان کردم. تازه آن موقع 
تیم ما شرایط خوبی داشت. اکنون واقعا شرایط سخت است 

اما نمی توان هم گفت اصلا نمی شود.
مربی هندبال در ادامه گفت: باید برای تیم ملی یک برنامه ریزی 
خوب داشته باشیم تا بتوانیم سهمیه جهانی را بگیریم. در این 
مسابقات با کره همگروه هستیم که پر قدرت ظاهر شده است. 
باید ۱۰۰ درصد به عنوان اول گروه راهی دور بعد شویم. اگر 
دوم گروه شویم دیگر اصلا شانسی برای صعود به مرحله بعد 
بازی  گروه  دوم  تیم  دو  با  بیاییم  بالا  گروه  اول  اگر  نداریم. 
می کنیم، در این شرایط احتمال اینکه آن دو تیم را ببریم زیاد 
است اما اگر دوم گروه باشیم با دو اول گروه باید بازی کنیم و 
دیگر کار برای ما سخت می شود. همه تیم ها واقعا کار کرده اند 
و اردوهای متوالی و دیدارهای تدارکاتی خوبی دارند و واقعا 

سرمایه گزاری کرده اند.
وی در پاسخ به این سوال که فدراسیون برای تکرار چهارمی 
کنم  می  فکر  گفت:  کند  باید  چه  جهانی  سهمیه  کسب  و 
باشگاه ها توضیح دهد و  برای  باید اول شرایط را  فدراسیون 
فاصله بین مسابقات لیگ را کمتر کند تا فرصت بیشتری برای 
می بینم  من  که  شرایط  این  با  بماند.  باقی  ملی  تیم  اردوهای 
تا نزدیک مسابقات آسیا رقابت های لیگ ادامه دارد. تنها ۱۰ 
سخت تر  را  شرایط  که  داریم  فرصت  اردو  برای  روز   ۲۰ یا 
می کند. باید برنامه ریزی خوبی داشته باشیم که حداقل ایران 

مجددا سهمیه بگیرد.
درگیری  و  بازیکنان  از  برخی  نبودن  باوجود  افزود:  صادقی 
در لیگ، کار خیلی برای تیم ملی سخت است. از طرفی هم 
سایر تیم ها پرقدرت شده اند. زمانی ما راحت کره جنوبی را 
و  شده  آسیا  مدعی  ژاپن  نیست.  اینطور  اکنون  اما  می بردیم 
سهمیه المپیک گرفته است. بحرین، قطر و کویت هم تیم های 
خوبی هستند. هیچ تیمی برای ما ننشسته است. ما حتی عراق 
را هم نباید دست کم بگیریم. چین هم با این سبک و نیروها در 
چند سال آینده از قدرت ها خواهد بود. ما هم باید برنامه ریزی 

داشته باشیم.
کارشناس هندبال در ادامه در خصوص جوانگرایی تیم ملی 
گفت: مدتی دل خود را به لژیونرها خوش کرده بودیم. دیگر 
یا  آنها گرفتاری خود را دارند و  نظر گرفته نمی شد که  در 
شاید آسیب دیده باشند. حتی شاید در حد بالا نباشد و یا پا به 
سن گذاشته باشند. هنوز هم دلمان را به آنها خوش کرده ایم. 
باید ببینیم داشته هایمان چیست و از آنها درست استفاده کنیم 
اینکه  دوران  می شویم.  رو  روبه  مشکل  با  اینصورت  غیر  در 
بگوییم فلانی نیامد و ما را جا گذاشت تمام شده است. اگر 

کسی نیامد باید از نیروی داخلی استفاده کنیم. برخی لژیونرها 
شاید در حد تیم ملی هم نباشند.

روی  باید  اما  آمده اند  ملی  تیم  به  جوان  تعدادی  افزود:  وی 
برای  ببینند و  میدان  باید  بیشتر  آنها  آنها سرمایه گذاری شود. 
مسابقات پیش رو آماده شوند. واقعیت این است که جوان ها 
را آورده ایم اما در زمین بازی نمی دهیم. شالوده تیم همان هایی 
است که قبلا بوده ، دروازه بان، خط  زن و توپ پخش کن همان 
قبلی ها هستند. باید طوری جلو برویم که از همه استفاده کنیم 
این واقعیتی است که هر چند سال یکبار  باشیم.  و آینده نگر 
تیم ها افت و خیزی دارند. شاید اکنون نوبت تیم ایران باشد. 

امیدوارم ما هم از این دوره یک رشدی داشته باشیم.
صادقی در ادامه در خصوص وسلین سرمربی تیم ملی هندبال 
انتخابی  مسابقات  از  بعد  وسلین  که  شنیده ام  گفت:  مردان 
المپیک اعلام کرده که دیگر نمی آید و خداحافظی کرده است. 
شرایط  و  خیر  یا  دارد  قرارداد  او  با  فدراسیون  که  نمی دانم 
چیست خیلی در جریان نیستم. چیزی که من از این مربی دیدم 
این است که وسلین نتوانست تیم ملی ایران را در این دو سال 
خوب هدایت کند. او می گوید جوانگرایی کرده و چهار سال 
فرصت می خواهد. خب به هر کسی که این فرصت داده شود 

تفاوت ایجاد می شود.
ببینید کره جنوبی در دو ماه چقدر تغییر کرده یا  وی افزود: 
ژاپن در فاصله دو مسابقه قبلی کلی تغییر کرده است. اینکه 
بنشینیم و بگوییم چهار سال زمان می خواهیم که نمی شود. در 
او  به  ما دو سال  این چهار سال یک نسل سوخته می شود. 
وقت دادیم و به نظرم کل دستاوردش تنها عنوان سومی در 
کشورهای اسلامی بود. آنهم اگر بررسی کنیم می بینیم تیم های 
ما  کشور  هندبال  برای  خوبی  کارنامه  وسلین  نبودند.  خوبی 
یا جای  و  داشته  بازیکنی خوبی  دوره  نداشت. شاید وسلین 
دیگری خوب بوده اما در دوره مربیگری اش در ایران نتوانست 

خود را مطرح کند.

یحیی در محاصره خودش؛ 
»اخلاقتو خوب کن!«

کیوان صادقی:

نباید دل خود را به لژیونرها خوش کنیم

ایران  نوجوانان  فوتبال  تیم  اینکه  بیان  با  فوتبال  کارشناس 
بازی های قابل قبولی را در جام جهانی از خود ارائه کرده 
است، گفت: این تیم توانایی صعود به مرحله نیمه نهایی این 

مسابقات را دارد.
ایران  نوجوانان  تیم  شکست  خصوص  در  رشیدی  منصور 
انگلیس گفت: نوجوانان کشورمان عملکرد خوبی در  برابر 
توانستند  آنها  اند.  داشته  اند،  کرده  برگزار  که  دیداری  دو 
برزیل قهرمان جهان را شکست دهند و این کار بزرگی بود 
که این تیم انجام داد. اگر چه آنها برابر انگلیس دو بر یک 
دیدار  در  پیروزی  با  که  دادند  نشان  اما  خوردند  شکست 
آینده می توانند به مرحله بعد و حتی نیمه نهایی صعود کنند.

وی افزود: راز موفقیت این تیم ارتباط صمیمانه کادر فنی 
و  همدیگر  با  بودن  دل  یک  خوب،  اردوهای  بازیکنان،  با 
برآورده کردن خواسته های کادر فنی در زمین بوده است. 
مقابل  در  هستند.  پرشور  و  پرانرژی  که  نوجوانی  بازیکنان 
و  کردند  بازی  ترس  بدون  بزرگ  و  صاحب  حریف  دو 
توانند در  دارند و می  توانایی های زیادی  دادند که  نشان 

دیدارهای بعدی هم شگفتی ساز شوند.
کارشناس فوتبال خاطرنشان کرد: نباید این تیم را به حال 
خود رها کرده و بعد از این جام، این بازیکنان را فراموش 
ریزی  برنامه  یک  فوتبال  فدراسیون  کنم  می  پیشنهاد  کنیم. 
صحیح برای این تیم داشته باشد. اگر می خواهیم در آینده 
خوبی  گذاری  سرمایه  باید  باشیم  داشته  موفقی  ملی  تیم 
همین  با  را  تیم  این  دهیم.  انجام  نوجوانان  همین  روی  بر 
شرایط و به طور حتم با تغییراتی که در آینده در آن صورت 
خواهد گرفت همچنان در اختیار حسین عبدی بگذاریم تا 
او با این تیم در رده جوانان و امیدها حضور داشته باشد. 
کنار یکدیگر باشند تا بتوانند عملکرد موفقی نیز هم در رده 
جوانان و هم امید داشته باشند؛ کاری که کشورهای اروپایی 
با سرمایه گذاری دقیق و وقت گذاشتن برای تیم های پایه 
انجام می دهند و می بینیم که فوتبال آنها چه پیشرفتی کرده 

است.
به  نیاز  تیم  این  بنابراین  داد:  ادامه  فوتبال  پیشکسوت  این 
حمایت فدراسیون فوتبال دارد. همچنین وزارت ورزش هم 
باید کمک کند تا این تمی در سالهای نه چندان دور در رده 
بزرگسالان در تورنمنت های بین المللی حضور پیدا کرده و 
موفق باشد. نباید این نوجوانان را که استعدادهای فراوانی 
هم دارند به دست فراموشی بسپاریم. موفقیت اینها در اینها 
در این روزها موفقیت تیم ملی بزرگسالان در آینده خواهد 
بود. پس آنها را تنها نگذاریم. از مجموعه این تیم حمایت 

کنیم تا بتوانیم آینده فوتبال ایران را تضمین کنیم.
دروازه بان و مربی سابق استقلال در خصوص پیروزی دو بر 
صفر استقلال برابر تراکتور تبریز و شرایط این روزهای آبی 
پوشان گفت: آبی پوشان تهرانی در دیدار برابر تراکتور به 
یک نتیجه خوب دست پیدا کرده اند و توانستندصدرنشینی 
ابتدای  با مشکلاتی که استقلال در  خود را تداوم ببخشند. 
فصل داشت شاید هیچ کس فکر نمی کرد این تیم به صدر 
جدول برسد. همه اعتقاد داشتند که استقلال شاید در اواسط 
نداد و  اتفاق رخ  این  اما  بماند  باقی  پایان فصل  تا  جدول 
آبی پوشان توانستند با نتایج خوب خود را به صدر جدول 
 5 به  قدیمی  رقیب  با  را  خود  امتیازی  اختلاف  و  رسانده 

امتیاز برسانند.
رشیدی در پاسخ به این پرسش که دلایل موفقیت استقلال را 
در چه می بینید گفت: جواد نکونام در سخت ترین شرایط به 
استقلال آمد. بازیکنان به خوبی این موضوع را درک کردند. 
آمد.  به وجود  استقلال  اتحاد، همدلی و صمیمیت در  یک 
کادر فنی شبانه روز تلاش می کند تا تیم به شرایط ایده آل 
برسد و بازیکنان هم با تمام توان کار می کنند و در بازیها 
می جنگند تا تیم برنده از زمین خارج شود و دل هواداران 
به  قبل  بازی  از  بیشتر  بازی  هر  هم  هواداران  و  شود  شاد 
ورزشگاه می آیند، از تیمشان حمایت می کنند و انرژی به 
بازیکنانشان می دهند تا آنها پیروز از زمین خارج شوند. این 
به صدرجدول  را  آنها  استقلال است که حالا  راز موفقیت 
رسانده و اگر همین روند را ادامه دهند به طور حتم جام را 

در پایان فصل بالای سر خواهند برد.
بخواهیم  فنی  بعد  از  اگر  کرد:  تصریح  فوتبال  کارشناس 
نظم  به یک  تیم  این  بگویم  باید  ببینیم  را  استقلال  عملکرد 
تیم  این  ساختار  است.  رسیده  خوب  دفاعی  سازمان  و 
عمل  هماهنگ  مدافعان  است.  گرفته  خود  به  واقعی  شکل 
می کنند. خط هافبک، مهاجمان را به خوبی تغذیه می کند 
به دست  های  موفقیت  از  بتواند  پوشان  آبی  تا خط حمله 
آمده استفاده کرده تا دروازه را باز کند. بنابراین اعتقاد دارم 
استقلال شکل تیمی خود را پیدا کرده و این تیم اگر در نیم 
فصل تقویت شود به طور حتم نتایج بهتری هم خواهد گرفت 
به شرط آنکه نقاط ضعف پوشش داده شود و بازیکنانی به 
خدمت گرفته شوند که بتوانند برای استقلال مثمر ثمر باشند.

منصور رشیدی در خصوص عملکرد حسین حسینی در ۱۰ 
از  که  پیش  فصل  برخلاف  او  گفت:  لیگ  در  گذشته  هفته 
شرایط روحی روانی خوبی برخوردار نبود و انتقادات زیادی 
هم به او می شد در این فصل فوق العاده کار کرده، اشتباه 
ندارد، جایگیری هایش دقیق است و بارها با سیوهای دیدنی 
خود مانع از باز شدن دروازه استقلال شده ضمن اینکه او 
تا  دارد  عهده  بر  سنگینی  وظیفه  و  است  استقلال  کاپیتان 
جدای از حفاظت از دروازه استقلال باید رهبری ۱۰ بازیکن 
دیگر در زمین را هم به خوبی انجام داده تا استقلال بتواند 

مقابل حریفانش نتیجه دلخواه را به دست بیاورد.
کارشناس فوتبال در پایان و در خصوص عملکرد تیم های 
در  را  خوبی  های  بازی  گفت:  دهم  هفته  در  برتری  لیگ 
هفته دهم شاهد بودیم. ذوب آهن، ملوان و مس رفسنجان 
پیشرفت محسوسی در لیگ داشتند و نتایجی که کسب کرده 
اند مورد تحسین هواداران فوتبال قرار گرفته است. آنها خود 
را به بالای جدول رسانده اند و این نشان داده که هدف آنها 
موفقیت است که در حال حاضر و تا هفته دهم به آن دست 

پیدا کرده اند.
منصور رشیدی در پایان گفت: یکی از حساس ترین بازیهای 
برنده  زردپوشان  که  بود  پرسپولیس  و  سپاهان  دهم،  هفته 
این دیدار شدند. سپاهان یک تیم پرمهره است که شکست 
دادن آن سخت است. گل محمدی در هفته های اخیر نتایج 
خوبی کسب نکرده و کار برای او سخت شده است. سرمربی 
پرسپولیس اگر می خواهد به صدر جدول نزدیک شود باید 
روش خود را عوض کند و اجازه ندهد حاشیه ها به تیمش 
هفته دهم  در  را  بازیهای خوبی  در مجموع  اما  بزند  ضربه 
شاهد بودیم و امیدوارم که این روند را در هفته های آتی 

هم شاهده کنیم.

ابراز رضایت از شرایط تیم  با  رئیس فدراسیون شمشیربازی 
ملی اسلحه سابر و تاکید بر اینکه معتقد به توانایی ملی پوشان 
کار  المپیک  در  آنها  که  دارم  اطمینان  گفت:  است،  تیم  این 

بزرگی انجام می دهند.
علیرضا پورسلمان  با اشاره به حضور تیم ملی شمشیربازی 
عنوان  کسب  با  که  الجزایر  جهانی  جام  در  سابر  اسلحه 
ها  رقابت  همین  در  گذشته  سال  گفت:  بود،  همراه  هشتمی 
ای  نتیجه  بهترین  دومی  عنوان  آن  البته  شدیم.  قهرمان  نایب 
بود که سال گذشته از حضور در رویدادهای مختلف گرفتیم. 
قهرمانی  نایب  امتیاز  جایگزین  امسال  مسابقات  امتیاز  حالا 

شده است. 
جام  شمشیربازی  های  رقابت  امتیاز  اینکه  یادآوری  با  وی 
جهانی الجزایر تاثیرگذار در رده بندی المپیکی تیم هاست و 
در پایان همین رقابت ها اختلاف امتیاز ایران و ژاپن به ۲۰ 
امتیار کاهش پیدا کرد، ادامه داد: البته ژاپن در این مسابقات 
کار خاصی انجام نداد. در واقع این عملکرد خود ایران بود 
که به ژاپن کمک کرد تا فاصله امتیازی اش را با ما کمتر کند.

رویدادهایی  دیگر  به  اشاره  با  شمشیربازی  فدراسیون  رئیس 
باید در  المپیکی  امتیاز  برای کسب  تیم ملی اسلحه سابر  که 
آنها شرکت داشته باشد، خاطرنشان کرد: برای ما که به دنبال 
و  است  تیمی  های  رقابت  مهم  هستیم،  المپیک  تیمی  سهمیه 
اولین رویداد پیش رو که در این بخش برگزار می شود و باید 

در آن شرکت کنیم، جام جهانی ایتالیا است.
تیمی جام  تاکید کرد: سال گذشته در مرحله ۱۶  پورسلمان 
جهانی ایتالیا حذف شدیم. اگر در جام جهانی امسال بتوانیم 
از چین عبور کنیم، موقعیت خوبی برای جایگزین شدن نتیجه 
از  دور  نتیجه  این  کنیم.  می  پیدا  گذشته  سال  جهانی  جام 
دسترس هم نیست کمااینکه در جام جهانی الجزایر هم چین 
را شکست دادیم و در واقع نتیجه بازی های آسیایی را جبران 
دادیم،  انجام  الجزایر  جهانی  جام  در  که  مهمی  کار  کردیم. 
همین بود به خصوص که باعث شد فاصله چین با ما خیلی 
ما  به  بتوانند  ها  چینی  دیگر  است  بعید  تقریبا  شود.  بیشتر 

برسند. 
عنوان  به  حاضر  حال  در  سابر  اسلحه  شمشیربازی  ملی  تیم 
بهترین تیم آسیا در رده ۶ رده بندی المپیک قرار دارد. حفظ 
این موقعیت منجر به کسب سهمیه بازی های ۲۰۲۴ می شود

ما  ترین رقیب  نزدیک  تاکید کرد: در حال حاضر ژاپن  وی 
آسیا  تیم  بهترین  عنوان  به  المپیک  تیمی  سهمیه  کسب  برای 
است. ژاپنی ها برای کسب این سهمیه تدارکات گسترده ای 
دارند. خارج از ژاپن پیگیر تمرینات شان هستند. دو بازیکن 
خوب دارند که در آمریکا و فرانسه تمرین می کنند. سرمربی 
اند. در کل شمشیربازی ژاپن در  فرانسوی به خدمت گرفته 
اسلحه سابر خیلی قوی نیست اما تیم ملی فعلی این اسلحه به 
واسطه تدارکات و برنامه هایی که برای آن شده، از قدرت 

زیادی برخوردار است.
ها  ژاپنی  اینکه  کرد:  تاکید  شمشیربازی  فدراسیون  رئیس 
امروز رقیب ما هستند و در هر رویدادی موقعیت ایران را در 
رده بندی المپیک تهدید می کنند، برای مان خوب است. اصلا 
دنبال  به  واقع  در  ما  کنیم چون  می  استقبال  موضوع  این  از 
مدال المپیک هستیم و رقابت با ژاپن و تلاشی که باید برای 
حفظ و ارتقا موقعیت فعلی داشته باشیم در واقع به آمادگی 

بهتر و بالاتر ملی پوشان کمک می کند.
اسلحه  ملی شمشیربازی  تیم  امروز  تاکید کرد: وضعیت  وی 
سابر را از هر حیث مناسب می بینم. به کادر فنی که کنار این 
تیم است اعتقاد دارم و معتدقم بازیکنان مان جزو بهترین های 
جهان هستند. امروز تیم متحد و منسجمی در اختیار داریم که 
اطمینان دارم در مسیر پیش رو و در بازی های المپیک دست 

به کار بزرگی خواهد زد.
پورسلمان در مورد علی پاکدامن که اخیرا در حد انتظارات 
نظیر  بی  تاکتیک  و  تکنیک  در  علی  گفت:  نیز  نشده  ظاهرا 
است. فقط اینکه مدتی از حیث روانی تحت فشار بود که حق 
به اوج  به دور شود دوباره  این شرایط کامل  از  هم داشت. 
باز می گردد. پاکدامن جزو بهترین های جهان است و این را 
این روزها  البته خوشبختانه  بندی جهانی هم می گوید.  رده 
محمد رهبری هم فاصله خود را با او خیلی نزدیک کرده و 

این برای ما خوب است.

پورسلمان: اطمینان دارم شمشیربازان در المپیک کار بزرگی می کنند

پرسپولیس این روزها اوضاع خوبی ندارد و نوک پیکان انتقادات 
به سمت سرمربی پرافتخار این تیم نشانه رفته است.

به گزارش فوتبال ۳۶۰، شکست برابر سپاهان، ماجرا را قطعی کرد. 
پرسپولیس وارد بحران شده بود. چهار بازی بدون پیروزی در لیگ 
فاصله  باعث شد سرخ پوشان در  آسیا که  قهرمانان  لیگ  و  برتر 
حدود ۲ هفته هم صدر جدول لیگ را از دست بدهند و هم داستان 
صعودشان به دور یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا پیچیده تر از 
قبل شود. بدون شک در چنین موقعیتی نقش سرمربی یک تیم از 
اهمیت بالایی برخوردار است. یحیی گل محمدی علی رغم نتایج 
درخشانی که در این سال ها با پرسپولیس گرفته، این روزها توسط 
فوتبال دوستان و هواداران پرسپولیس مورد انتقاد قرار گرفته است. 
انتظارات زیادی از او و تیم قهرمانش می رود و آن ها در سالیان 
اخیر خیلی کم در چنین موقعیتی قرار گرفته اند و همین نکته باعث 

شده تا آن ها بیش تر زیر ذره بین باشند.
وقتی بهانه ها قوی تر می شوند

یکی از مهم ترین نقدهای وارده به یحیی گل محمدی این است که 
او همواره در صحبت هایش گلایه های فراوانی را مطرح می کند. 
بعضی از این گلایه ها کاملا بر حق هستند اما چیزی نیست که 
مختص تیم او باشد و جزو محدودیت های همیشگی فوتبال ایران 
اشتباهات  مالی،  مشکلات  مصدومان،  تعدد  می آید.  حساب  به 
... از مهم ترین سوژه های یحیی برای  بازیکن و  داوری، نداشتن 
در  صحبت ها  این  است.  موجود  نامساعد  وضعیت  دادن  نشان 
حالی به میان می آید که پرسپولیس در زمان برانکو ایوانکوویچ با 
محدودیت های به مراتب بیش تری خصوصا از لحاظ نفری مواجه 
بود ولی هیچ وقت این مسائل باعث نشد تا تیم او از حرکت بایستد 
یا برانکو بخواهد محدودیت ها را مانعی برای رسیدن به اهدافش 
قلمداد کند. دست بر قضا تیم های او همیشه در تنگناها واکنش 
به  اتحاد و تلاشی دوچندان  با  و  نشان می دادند  از خود  بهتری 
بهانه ها  از  زمانی  چه  گل محمدی  دید  باید  می رسیدند.  موفقیت 

قوی تر خواهد شد.
استراتژی عجیب در خط حمله

هنوز هم خیلی ها متوجه نشدند چرا به مهدی عبدی در شرایطی 
که مهاجمی جذب نشده بود، اجازه خروج داده شد و چرا او سر 
از یکی از رقبای سرخ پوشان درآورد؟ تصمیم عجیب یحیی که 
هنوز پاسخ روشن و قانع کننده ای به آن داده نشده است. عبدی 
در هفته های ابتدایی روی نیمکت سنجاق می شد تا بازیکنانی که 
پست اصلی شان مهاجم نیست )وحید امیری و امید عالیشاه( در 
این پست به میدان بروند. از طرفی داستان شهاب زاهدی هم در 
نوع خود جالب توجه بود. به او چند فرصت داده شد تا بتواند با 
شرایط لیگ ایران کنار بیاید و پایش به گلزنی باز شود. دقیقا بعد 
از زدن چهار گل در ۲ بازی، او به یک باره از ترکیب اصلی خارج 
شد و جای خود را نبیل باهویی داد. همان مهاجم خارجی ای که 
این مساله  به  بارها  بود و  با جذبش شدیدا مخالف  گل محمدی 
اشاره کرد. سوال بعدی این است که اگر به این بازیکن اعتقادی 
نداشت، چرا او را به ترکیب اصلی آورد و جایگزین بازیکنی کرد 
که اعتماد به نفس خوبی به دست آورده بود؟ این استاندارد دوگانه 
و تناقض میان حرف و عمل سرمربیِ مدافع عنوان قهرمانی لیگ و 

جام حذفی، ابهامات را بیش از پیش کرده است.
رابطه سینوسی درویش و گل محمدی

جواد نکونام و علی خطیر تا چند هفته قبل با یکدیگر به صورت 
علنی در زاویه بودند و علیه یکدیگر سنگین ترین نظرات را بیان 
یک  با  سرانجام  همه جانبه  دعوای  این  حال  این  با  می کردند. 
آتش بس همراه شد و طرفین دیگر علیه هم مصاحبه ای انجام ندادند 
آبی پوش  باشگاه  درون  در  را  اتحادی  و  آرامش  مساله  همین  و 
پایتخت به وجود آورد که نتیجه آن بردهای سریالی و صعود به 
صدر جدول لیگ برتر بود. در سوی مقابل رابطه یحیی و درویش 
همواره پرنوسان بوده است. آن ها مانند همتایان خود در اردوی 
رقیب به صورت مستقیم مقابل یکدیگر قرار نگرفتند اما همیشه به 
طور غیرمستقیم اظهاراتی علیه هم مطرح کردند و اقداماتی انجام 
دادند. لجبازی شکل گرفته و صلح سوری بین آن ها حالا برکسی 
پوشیده نیست و هربار بر سر مسائل مختلف از جمله خرید بازیکن 
خارجی، ناهار بازیکنان، مطالبات کادرفنی، جرایم در نظر گرفته 
باشگاه برای اعضای تیم و ... نمود پیدا می کند. این مشکلات ریز 
در  نشود می تواند  به صورت رودررو حل وفصل  اگر  و درشت 

آینده ای نزدیک بیش از پیش به کل تیم ضربه بزند.
احتیاط همیشگی یحیی

یکی از بزرگترین نقدهایی که به یحیی گل محمدی شده این است 
که او اکت های محتاطانه زیادی دارد و چندان ریسک پذیر نیست. 
این قضیه، هم در نوع بازی تیمش هویداست و هم در تصمیماتی 
که او اتخاذ می کند. پرسپولیسِ او در قامت یک تیم مدعی باید با 
میل و عطش بیش تری به سمت دروازه رقبا پیش روی کند و اگر 
در یک دیدار جلو افتاد سریعا رو به کنترل بازی نیاورد تا اتفاقی 
احتیاط  این  ندهد.  رخ  برایش  نفت  برابر صنعت  دیدار  به  شبیه 
یحیی در استفاده از بازیکنان جوان هم به چشم می خورد. درست 
حاضر  تیم های  دیگر  و  پرسپولیس  به  نسبت  سپاهان  که  است 
نکنیم  فراموش  اما  دارد  اختیار  در  بیش تری  مهره های  لیگ  در 
و  از مصدومان  انبوهی  با  این فصل  از  برهه ای  در  مورایس هم 
محرومان مواجه بود ولی توانست با رو کردن نفرات جوانی چون 
محمدجواد حسین نژاد، ارشیا سرشوق، آریا یوسفی، محمد قربانی 
و ... تیمش را به بردهای پی درپی برساند و نام های جدیدی را 
به فوتبال ایران معرفی کند. پرسپولیس چه؟ محمدمیلاد سورگی 
تنها بازیکن جوانی بوده که در این فصل مورد استفاده قرار گرفته 
است. شنیده می شد اگر علی خدادادی درگیر مصدومیت نمی شد 
جزو نفراتی بود که می توانست در لیگ بیست وسوم به میدان برود. 
اما آیا بازیکنان دیگری در آکادمی پرسپولیس نبودند که فرصت 
حضور پیدا کنند؟ محمدمهدی احمدی )بازیکن تیم فوتبال امید( 
لایق بازی کردن ولو برای چند دقیقه در سمت چپ خط دفاعی 
پرسپولیس که این همه حرف وحدیث به همراه داشته، نبوده است؟ 

ملی پوش تیم واترپلوی پالایش نفت آبادان گفت: مسابقات لیگ 
برتر به تازگی استارت خورده و صحبت از کسب عنوان قهرمانی 

کمی زود است.
در  آبادان  نفت  پالایش  واترپلوی  تیم  ملی پوش  الماسی،  ارشیا 
آغاز  درمورد  فارس،  خبرگزاری  ورزشی  خبرنگار  با  گفت وگو 
رقابت های لیگ واترپلو اظهار داشت: بازی اول ما در گچساران 
خوبی  نتیجه  اما  آسان،  بازی  نه  و  بود  سختی  بازی  نه  بود. 
توانستیم کسب کنیم. این بازی برای ما جنبه تمرینی داشت چون 
توانستیم در روند لیگ قرار بگیریم و این موضوع کمک می کند 

که در ادامه امتیازهای بیشتری بگیریم.
وی درخصوص نحوه برگزاری مسابقات لیگ امسال به صورت 
رفت و برگشت خاطرنشان کرد: این روند باید ادامه پیدا کند تا 
بتوانیم بهتر بررسی کنیم. لیگی که فینال و رده بندی دارد ممکن 
است جذابیت بیشتری داشته باشد، اما این روندی که در پیش 
گرفته شده حرفه ای تر است. ما باید نگاه حرفه ای داشته باشیم، 
چون یکی از قدیمی ترین لیگ های ایران هستیم و نگاه حرفه ای 

موجب پیشرفت واترپلو در ایران می شود.

الماسی: 
هنوز اول راه هستیم و صحبت از 

قهرمانی زود است
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